
      I.V. Nr. 12 – Zitting 2019-2020  C.R.I. N° 12 – Session 2019-2020 

 

 

 

 

 
 

  

 

BRUSSELS 

HOOFDSTEDELIJK 

PARLEMENT  

 

 

 

PARLEMENT 

DE LA RÉGION DE 

BRUXELLES-CAPITALE 

 

 
 

 

_____ 

 

 

 

 

_____ 

 

Integraal verslag  

 

 

Compte rendu intégral 

 
 

 

_____ 

 

 

 

 

_____ 

 

Plenaire vergadering van  

 

VRIJDAG 13 DECEMBER 2019 

 
(Ochtendvergadering) 

 

 

Séance plénière du 

 

VENDREDI 13 DÉCEMBRE 2019 

 
(Séance du matin) 

 

 

_____ 

 

 

 

_____ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Het integraal verslag bevat de integrale tekst van de 

redevoeringen in de oorspronkelijke taal. Deze tekst werd 

goedgekeurd door de sprekers. De vertaling - cursief 

gedrukt - verschijnt onder de verantwoordelijkheid van de 

directie Verslaggeving. Van lange uiteenzettingen is de 

vertaling een samenvatting. 

 

Publicatie uitgegeven door het 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement 

Directie Verslaggeving 

Tel. 02 549 68 02 

E-mail criv@parlement.brussels  

 

De verslagen kunnen geraadpleegd worden op 

www.parlement.brussels 

 
Le compte rendu intégral contient le texte intégral des 

discours dans la langue originale. Ce texte a été approuvé 

par les orateurs. Les traductions - imprimées en italique - 

sont publiées sous la responsabilité de la direction des 

comptes rendus. Pour les interventions longues, la 

traduction est un résumé. 

 

Publication éditée par le 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale 

Direction des comptes rendus 

Tél. : 02 549 68 02 

E-mail : criv@parlement.brussels  

 

Les comptes rendus peuvent être consultés à l'adresse 

www.parlement.brussels 

 

 

 

 

mailto:criv@parlement.brussels
http://www.parlement.brussels/
http://www.parlement.brussels/
mailto:criv@parlement.brussels


3 (2019-2020) – Nr. 12 13-12-2019 N° 12 – (2019-2020)  

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

___________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

 

INHOUD  

 

 

 

  

SOMMAIRE 

 

 

 

 

VERONTSCHULDIGD 5 EXCUSÉS 5 

ONTWERPEN VAN ORDONNANTIE EN 

VAN VERORDENING EN VOORSTEL 

VAN ORDONNANTIE 

5 PROJETS D’ORDONNANCE ET DE 

RÈGLEMENT ET PROPOSITION 

D’ORDONNANCE 

5 

Ontwerp van ordonnantie houdende de 

middelenbegroting van het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest voor het 

begrotingsjaar 2020  

5 Projet d’ordonnance contenant le budget des 

voies et moyens de la Région de Bruxelles-

Capitale pour l’année budgétaire 2020 

5 

(nrs. A-35/1 en 2 – 2019/2020).   (nos A-35/1 et 2 – 2019/2020).  

Ontwerp van ordonnantie houdende de 

algemene uitgavenbegroting van het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest voor het 

begrotingsjaar 2020 

5 Projet d’ordonnance contenant le budget 

général des dépenses de la Région de 

Bruxelles-Capitale pour l’année budgétaire 

2020 

5 

(nrs. A-36/1, 2 en 3 – 2019/2020).  (nos A-36/1, 2 et 3 – 2019/2020).  

Ontwerp van verordening houdende de 

middelenbegroting van de Agglomeratie 

Brussel voor het begrotingsjaar 2020 

5 Projet de règlement contenant le budget des 

voies et moyens de l’Agglomération de 

Bruxelles pour l’année budgétaire 2020 

5 

(nrs. A-38/1 en 2 – 2019/2020).  (nos A-38/1 et 2 – 2019/2020).  

Ontwerp van verordening houdende de 

algemene uitgavenbegroting van de 

Agglomeratie Brussel voor het 

begrotingsjaar 2020 

6 Projet de règlement contenant le budget 

général des dépenses de l’Agglomération de 

Bruxelles pour l’année budgétaire 2020 

6 

(nrs. A-39/1 en 2 – 2019/2020).  (nos A-39/1 et 2 – 2019/2020).  

Ontwerp van ordonnantie houdende de 

middelenbegroting van de Gemeenschap-

pelijke Gemeenschapscommissie voor het 

begrotingsjaar 2020 

6 Projet d’ordonnance contenant le budget des 

voies et moyens de la Commission 

communautaire commune pour l’année 

budgétaire 2020 

6 

(nrs. B-12/1 en 2 – 2019/2020).  (nos B-12/1 et 2 – 2019/2020).  

Ontwerp van ordonnantie houdende de 

algemene uitgavenbegroting van de 

Gemeenschappelijke Gemeenschaps-

commissie voor het begrotingsjaar 2020 

6 Projet d’ordonnance contenant le budget 

général des dépenses de la Commission 

communautaire commune pour l’année 

budgétaire 2020 

6 

(nrs. B-13/1, 2 en 3 – 2019/2020).  (nos B-13/1, 2 et 3 – 2019/2020).  



 (2019-2020) – Nr. 12  13-12-2019 N° 12 – (2019-2020) 4 

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

________________________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

(gezamenlijk met de bespreking van de 

begrotingen 2020 van de Gemeenschap-

pelijke Gemeenschapscommissie) 

 (conjointement avec la discussion des budgets 

2020 de la Commission communautaire 

commune) 

 

Samengevoegde algemene bespreking – 

Sprekers: 

6 Discussion générale conjointe – Orateurs : 6 

Mevrouw Céline Fremault (cdH)  Mme Céline Fremault (cdH)  

De heer Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a)  M. Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a)  

Mevrouw Els Rochette (one.brussels-sp.a)  Mme Els Rochette (one.brussels-sp.a)  

De heer Pepijn Kennis (Agora)  M. Pepijn Kennis (Agora)  

Mevrouw Victoria Austraet (DierAnimal)  Mme Victoria Austraet (DierAnimal)  

De heer Jan Busselen (PVDA)  M. Jan Busselen (PVDA)  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR)  Mme Alexia Bertrand (MR)  

De heer Ridouane Chahid (PS)  M. Ridouane Chahid (PS)  

Mevrouw Françoise De Smedt (PTB)  Mme Françoise De Smedt (PTB)  

De heer Gilles Verstraeten (N-VA)  M. Gilles Verstraeten (N-VA)  

Mevrouw Barbara de Radigués (Ecolo)  Mme Barbara de Radigués (Ecolo)  

De heer Sven Gatz, minister en lid van het 

Verenigd College 

 M. Sven Gatz, ministre et membre du Collège 

réuni 

 

Mevrouw Cieltje Van Achter (N-VA)  Mme Cieltje Van Achter (N-VA)  

De heer Arnaud Verstraete (Groen)  M. Arnaud Verstraete (Groen)  

De heer Emmanuel De Bock (DéFI)  M. Emmanuel De Bock (DéFI)  

Bespreking van de begrotingstabellen en de 

artikelen 

56 Discussion des tableaux budgétaires et des 

articles 

56 

MONDELINGE VRAGEN 59 QUESTIONS ORALES 59 



5 (2019-2020) – Nr. 12 13-12-2019 N° 12 – (2019-2020)  

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

___________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

VOORZITTERSCHAP: DE HEER RACHID MADRANE, VOORZITTER. 

PRÉSIDENCE : M. RACHID MADRANE, PRÉSIDENT. 
_____ 

 

 

- De vergadering wordt geopend om 9.35 uur. 

De voorzitter.- Ik verklaar de plenaire vergadering 

van het Brussels Hoofdstedelijk Parlement van 

vrijdag 13 december 2019 geopend. 

  

- La séance est ouverte à 9h35. 

M. le président.- Je déclare ouverte la séance 

plénière du Parlement de la Région de Bruxelles-

Capitale du vendredi 13 décembre 2019. 

  

VERONTSCHULDIGD 

De voorzitter.- Verontschuldigen zich voor hun 

afwezigheid:  

- mevrouw Bianca Debaets;  

- de heer Dominiek Lootens-Stael.  

  

EXCUSÉS 

M. le président.- Ont prié d'excuser leur absence : 

- Mme Bianca Debaets ; 

- M. Dominiek Lootens-Stael.  

  

ONTWERPEN VAN ORDONNANTIE EN 

VAN VERORDENING EN VOORSTEL VAN 

ORDONNANTIE  

ONTWERP VAN ORDONNANTIE 

HOUDENDE DE MIDDELENBEGROTING 

VAN HET BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK 

GEWEST VOOR HET BEGROTINGSJAAR 

2020  

(NRS. A-35/1 EN 2 – 2019/2020). 

ONTWERP VAN ORDONNANTIE 

HOUDENDE DE ALGEMENE 

UITGAVENBEGROTING VAN HET 

BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK GEWEST 

VOOR HET BEGROTINGSJAAR 2020 

(NRS. A-36/1, 2 EN 3 – 2019/2020). 

ONTWERP VAN VERORDENING 

HOUDENDE DE MIDDELENBEGROTING 

VAN DE AGGLOMERATIE BRUSSEL 

VOOR HET BEGROTINGSJAAR 2020 

(NRS. A-38/1 EN 2 – 2019/2020). 

 

PROJETS D’ORDONNANCE ET DE 

RÈGLEMENT ET PROPOSITION 

D’ORDONNANCE 

PROJET D’ORDONNANCE CONTENANT 

LE BUDGET DES VOIES ET MOYENS DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-CAPITALE 

POUR L’ANNÉE BUDGÉTAIRE 2020  

(NOS A-35/1 ET 2 – 2019/2020).  

PROJET D’ORDONNANCE CONTENANT 

LE BUDGET GÉNÉRAL DES DÉPENSES 

DE LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE POUR L’ANNÉE BUDGÉTAIRE 

2020  

(NOS A-36/1, 2 ET 3 – 2019/2020).  

PROJET DE RÈGLEMENT CONTENANT 

LE BUDGET DES VOIES ET MOYENS DE 

L’AGGLOMÉRATION DE BRUXELLES 

POUR L’ANNÉE BUDGÉTAIRE 2020  

(NOS A-38/1 ET 2 – 2019/2020).  
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ONTWERP VAN VERORDENING 

HOUDENDE DE ALGEMENE 

UITGAVENBEGROTING VAN DE 

AGGLOMERATIE BRUSSEL VOOR HET 

BEGROTINGSJAAR 2020 

(NRS. A-39/1 EN 2 – 2019/2020). 

ONTWERP VAN ORDONNANTIE 

HOUDENDE DE MIDDELENBEGROTING 

VAN DE GEMEENSCHAPPELIJKE 

GEMEENSCHAPSCOMMISSIE VOOR HET 

BEGROTINGSJAAR 2020 

(NRS. B-12/1 EN 2 – 2019/2020). 

ONTWERP VAN ORDONNANTIE 

HOUDENDE DE ALGEMENE 

UITGAVENBEGROTING VAN DE 

GEMEENSCHAPPELIJKE 

GEMEENSCHAPSCOMMISSIE VOOR HET 

BEGROTINGSJAAR 2020 

(NRS. B-13/1, 2 EN 3 – 2019/2020). 

(GEZAMENLIJK MET DE BESPREKING 

VAN DE BEGROTINGEN 2020 VAN DE 

GEMEENSCHAPPELIJKE 

GEMEENSCHAPSCOMMISSIE) 

Samengevoegde algemene bespreking 

De voorzitter.- De samengevoegde algemene 

bespreking wordt hervat. 

  

PROJET DE RÈGLEMENT CONTENANT 

LE BUDGET GÉNÉRAL DES DÉPENSES 

DE L’AGGLOMÉRATION DE BRUXELLES 

POUR L’ANNÉE BUDGÉTAIRE 2020  

(NOS A-39/1 ET 2 – 2019/2020).  

PROJET D’ORDONNANCE CONTENANT 

LE BUDGET DES VOIES ET MOYENS DE 

LA COMMISSION COMMUNAUTAIRE 

COMMUNE POUR L’ANNÉE 

BUDGÉTAIRE 2020  

(NOS B-12/1 ET 2 – 2019/2020).  

PROJET D’ORDONNANCE CONTENANT 

LE BUDGET GÉNÉRAL DES DÉPENSES 

DE LA COMMISSION COMMUNAUTAIRE 

COMMUNE POUR L’ANNÉE 

BUDGÉTAIRE 2020  

(NOS B-13/1, 2 ET 3 – 2019/2020).  

(CONJOINTEMENT AVEC LA 

DISCUSSION DES BUDGETS 2020 DE LA 

COMMISSION COMMUNAUTAIRE 

COMMUNE) 

Discussion générale conjointe 

M. le président.- La discussion générale conjointe 

est reprise. 

  

Mevrouw Céline Fremault (cdH) (in het Frans).- 

Begrotingsbesprekingen zijn altijd lang, 

ingewikkeld en vaak de perfecte aanleiding voor 

retorisch steekspel.  

Dit jaar kunnen we elkaar niet voor de gek houden 

met hoogdravendheid en humor. Eerlijkheid is 

geboden. Het ziet er niet rooskleurig uit. 

Fundamentele keuzes zijn uitgesteld tot het 

voorjaar van 2020. De regeringsleden hebben dat 

zelf openhartig erkend. Niemand is blij met deze 

toestand, want we beseffen allemaal dat in die 

lawine aan cijfers de financiële situatie van de 

Brusselaars vervat zit. De bijbehorende 

antwoorden getuigen van weinig animo en durf.  

Mme Céline Fremault (cdH).- Les discussions 

budgétaires sont toujours longues, alambiquées, 

détaillées, techniques lorsqu'elles se déroulent en 

commission. Elles sont souvent le prétexte idéal 

aux joutes oratoires plus ou moins savoureuses - un 

bel échantillon nous en a été fourni hier dans cette 

assemblée - et sont parfois lassantes selon que l'on 

siège dans la majorité ou dans l'opposition. Au fil 

des années, elles répondent à ce schéma classique.  

Cette année pourtant, impossible de se leurrer, la 

grandiloquence et l'humour ne seront pas de mise 

et nous devons collectivement faire preuve 

d'honnêteté. La situation présentée dans les 

documents verts n'est guère enthousiasmante et les 

choix essentiels sont reportés au printemps 2020, 
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Dit voorjaar vierde het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest zijn dertigste verjaardag. Het is dus een 

volwassen gewest geworden dat zijn mannetje staat 

ten opzichte van de andere entiteiten, maar het vindt 

niet altijd de middelen om zijn ambities waar te 

maken.  

Natuurlijk zijn er zaken die goed gaan: er zijn 

steeds minder werklozen, Brussel is koploper in de 

circulaire economie en u hebt een ambitieus plan 

voor drietalige achttienjarigen.  

Toch zijn er nog prangende kwesties: mobiliteit en 

luchtkwaliteit (die er weliswaar op vooruitgaat, 

maar er is nog veel werk aan de winkel), 

energiebesparing en geld voor de isolatie van 

gebouwen en sociale woningen. Ondanks uw goede 

wil zijn er nog steeds niet genoeg. Voorts blijft het 

beleid rond ruimtelijke ordening versnipperd en 

soms onbegrepen. De middenklasse blijft de stad 

ontvluchten en de langdurige armoede neemt toe. 

Dat alles vereist creatieve oplossingen.  

We moeten de waarheid onder ogen zien, want waar 

het hier om gaat, reikt veel verder dan dit halfrond.  

Economie en mobiliteit staan centraal in het 

gewestelijke programma, getuige daarvan het feit 

dat de 'economische transitie' een volwaardige 

bevoegdheid geworden is. Toch is er weer maar 

eens sprake van een discrepantie tussen de luid 

verkondigde plannen en de middelen die ervoor 

uitgetrokken worden.  

Tijdens de vorige regeerperiode dook het concept 

'circulaire economie' op. Het cdH verwachtte dan 

ook veel van de nieuwe meerderheid op dat vlak en 

de wil lijkt er wel te zijn, maar ook hier volgen de 

financiële middelen niet. Bovendien heerst er nog 

veel onduidelijkheid over de manier waarop de 

regering de economische transitie wil 

bewerkstelligen. Afvalarme projecten zullen in elk 

geval niet volstaan.  

De beloofde steun aan de ondernemingen komt er, 

maar het blijft schrijnend dat u er niet in slaagt het 

precieze bedrag daarvoor te budgetteren en aan te 

geven hoeveel middelen er daarvoor weggehaald 

zullen worden bij de middelen die bestemd waren 

voor de nieuwe ordonnantie betreffende de 

economische expansie. Zoals wel vaker zal de 

ainsi qu'on l'a répété au cours de semaines de longs 

débats.  

Ce sont les membres du gouvernement eux-

mêmes, et non les représentants du cdH, qui l'ont 

reconnu, faisant ainsi preuve de franchise. Les 

mines sont grises, davantage en tout cas qu'à l'été 

ou à l'automne dernier. La situation ne vous réjouit 

pas et nous non plus. En effet, au-delà du petit jeu 

politique classique et banal qui ne manquera pas 

d'animer ce premier exercice budgétaire, nous 

savons tous et toutes, au sein de cet hémicycle, que 

c'est la situation des habitants de la Région qui 

nous est décrite en filigrane par cette avalanche de 

chiffres. Quant aux réponses qui les 

accompagnent, elles nous sont données sans 

entrain et avec une prudence de bon aloi.  

La Région de Bruxelles-Capitale a fêté ses 30 ans 

au printemps dernier. Elle a fait ses maladies de 

jeunesse, a connu un refinancement, fait preuve 

d'une autonomie constitutive pleine et entière et a 

appris à se faire respecter par les autres entités. 

Bref, elle est devenue adulte. Pourtant, cette ville-

région éprouve encore des difficultés à déployer 

ses ailes pour prendre son envol et ne parvient pas 

toujours à se donner les moyens de ses ambitions.  

Certes, nous nous réjouissons de certains constats 

encourageants : le taux de chômage continue à 

baisser, nous sommes précurseurs en matière 

d'économie circulaire et vous avez défendu un plan 

ambitieux pour faire de nos jeunes des trilingues à 

dix-huit ans. Force est de constater cependant que 

certains problèmes continuent à se poser avec 

acuité : une mobilité contrariée, une qualité de l'air 

qui s'améliore, certes, mais qui nécessite encore de 

gros efforts. Sans oublier la question cruciale des 

économies d'énergie et des moyens que nécessitera 

l'isolation des bâtiments et des logements sociaux, 

toujours trop peu nombreux, malgré la bonne 

volonté dont vous faites preuve.  

Il faudra faire montre d'une grande créativité pour 

mettre en œuvre les partenariats publics-privés 

(PPP) qui s'imposent, pour organiser une politique 

d'aménagement du territoire aujourd'hui morcelée 

et parfois incomprise, pour lutter contre l'exode 

continu de la classe moyenne, avec comme 

corollaire une pauvreté qui s'installe durablement 

et qui touche en particulier les familles 
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rekening betaald worden bij de begrotings-

aanpassing.  

Het is heel goed dat Innoviris meer middelen krijgt, 

maar dat staat niet in verhouding tot de ambitie van 

de regering om de concurrentiepositie van het 

Brussels Gewest te verbeteren. 

Werkgelegenheid is voor de meeste fracties een 

kernthema. Er komt een besparing van 32 miljoen 

euro en dat wordt gerechtvaardigd met het 

argument dat deze begroting rekening houdt met de 

werkelijke uitgaven. Het klopt dat het referentiejaar 

een verkiezingsjaar was en dat is altijd bijzonder. 

Desondanks blijft het problematisch dat er 

32 miljoen euro minder besteed zal worden aan de 

nieuwe en broodnodige maatregelen uit het 

regeerakkoord ter bestrijding van de werkloosheid 

bij diverse groepen zoals de 55-plussers en de 

zogenaamde NEET-jongeren.  

Dit werkgelegenheidsbeleid is een bezuinigings-

beleid. Het houdt geen rekening met de 

economische parameters die erop achteruitgaan, 

noch met de 45.000 werkzoekenden die al 24 

maanden zonder werk zitten. Zij staan het verst van 

de arbeidsmarkt en vereisen dus meer aandacht.  

De regering trekt meer geld uit voor mobiliteit en 

gaat leningen aan voor strategische investeringen. 

Dat is nodig. Bepaalde maatregelen worden echter 

niet genoeg gefinancierd in vergelijking met de 

meermaals verkondigde ambitie.  

Zo worden er niet veel bijkomende middelen 

uitgetrokken voor de zone 30, terwijl iedereen het 

erover eens is dat er infrastructuur en betere 

controle moeten komen. En waar is het "ambitieuze 

investeringsplan" uit het regeerakkoord voor 

afgescheiden fietsinfrastructuur op de grote 

gewestelijke verkeersassen?  

Voorts getuigt de nadruk op gratis openbaar 

vervoer voor bepaalde groepen van een verkeerde 

prioriteitenstelling. In plaats van de prijs kan beter 

de infrastructuur aangepakt worden. De vraag is 

overigens of het gratisbeleid financieel wel 

haalbaar is.  

De plaatsing van oplaadpalen gaat ook erg traag. 

Die palen zijn noodzakelijk om de overgang naar 

elektrische auto's te stimuleren. Daarbij komen nog 

monoparentales et les enfants qui vivent et 

grandissent dans notre Région.  

Loin de moi la volonté de dépeindre un tableau 

plus noir que noir. Il faut juste pouvoir dire la 

vérité : quand c'est bon, c'est bon, et quand c'est 

très moyen, c'est très moyen, même si nous 

aimerions tous pouvoir nous persuader du 

contraire et y croire. Un exercice de vérité s'impose 

à tous pour appréhender l'avenir, dont la portée 

dépasse largement cet hémicycle régional et nos 

petites personnes. 

L'économie se trouve, avec la mobilité, au centre 

du programme régional. La preuve en est que le 

portefeuille de cette compétence a été renommé 

"transition économique". Or, force est de constater 

un décalage entre la feuille de route, maintes fois 

scandée, et les moyens alloués à sa réalisation.  

La législature précédente a vu naître un concept 

innovant, celui de l'économie circulaire. Nous 

attendions de la nouvelle majorité qu'elle se 

saisisse de cette initiative pour lui donner une 

ambition exponentielle. 

Les volontés sont présentes dans les expressions, 

mais le budget alloué à la transition est maigre, 

puisqu'il n'augmente pas d'un euro. De plus, le flou 

demeure au sujet de l'amplification de cette 

nouvelle forme d'économie, indispensable à notre 

ville-région en transition. Si vous comptez 

uniquement sur des projets qui sont 

majoritairement centrés sur le zéro déchet pour 

créer un modèle économique viable, la transition 

économique s'annonce ardue. 

Concernant l'aide aux entreprises, nous sommes 

heureux de constater que les promesses faites 

seront honorées. Cependant, votre incapacité à 

budgéter le montant de ces promesses reste 

interpellante, tout comme l'incapacité à préciser ce 

qui servira réellement aux promesses de 2019 et ce 

qui sera ou devra être amputé aux moyens alloués 

à la nouvelle ordonnance relative à l'expansion 

économique pour les honorer. Au même titre que 

pour bon nombre de politiques, l'addition sera 

payée à l'ajustement. 

L'augmentation des budgets alloués à Innoviris est 

très positive, mais reste une goutte d'eau par 

rapport au défi que le gouvernement se lance pour 
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de plannen rond de kilometerheffing, die de andere 

gewesten niet kan overtuigen.  

Op het vlak van leefmilieu en energie ben ik 

ontgoocheld. De regering heeft terecht ambitieuze 

doelstellingen. Iedereen is het erover eens dat we 

moeten streven naar 40% minder uitstoot van 

broeikasgassen tegen 2030 en een koolstofneutraal 

systeem tegen 2050. Alleen gaan die ambities niet 

gepaard met voldoende middelen en concrete 

maatregelen voor het aanstaande jaar.  

De komende tien jaar zijn nochtans cruciaal, maar 

blijkbaar wordt 2020 doelbewust opgegeven.  

Gebouwen zijn verantwoordelijk voor 77% van het 

totale energieverbruik in het Brussels Gewest, dat 

gezien zijn stedelijke context ook geen onbeperkt 

potentieel heeft voor de productie van 

hernieuwbare energie. We moeten ons dus 

concentreren op de energie-efficiëntie van de 

gebouwen. Ik betreur dan ook de beperkte middelen 

voor energiepremies of groene leningen. Zo zal de 

omslag in het milieubeleid er niet komen.  

De middelen voor de ondersteuning van de 

stadslandbouw blijven onveranderd. Die is 

nochtans onmisbaar voor een duurzame en lokale 

voedselketen en zou bovendien bijdragen tot een 

betere gezondheid voor de Brusselaars, de 

biodiversiteit en de economische ontwikkeling. Het 

cdH heeft daar tijdens de vorige regeerperiode hard 

voor gestreden en wil op die weg voortgaan.  

De begroting onthult een beleid rond luchtkwaliteit 

dat volledig toegespitst is op de lage-emissiezone 

(LEZ). Die is zeker belangrijk, maar ondertussen 

komt er geen inspanning om de Brusselse normen 

aan te passen aan die van de Wereldgezondheids-

organisatie (WGO), waarover nochtans alle 

partijen het eens waren.  

U kondigt aan dat u drie compacte meetstations zult 

aankopen, waarvoor u de locatie nog bestudeert. Ik 

betwijfel of dat voldoende is, maar we zullen zien. 

Ook qua huisvesting blijft er een discrepantie tussen 

uw aangekondigde intenties en het zogenaamde 

noodplan. Om de beloften uit het Gewestelijk 

Huisvestingsplan en de Alliantie wonen waar te 

maken, is er methodisch werk nodig, maar ook en 

vooral meer middelen. De sociale verhuurkantoren 

(SVK's) moeten nog meer ingezet worden. U 

rendre cette Région plus compétitive et plus 

attractive. 

L'emploi fait l'objet de différentes attentions dans 

le chef des groupes qui se sont exprimés jusqu'à 

présent, ainsi que de différentes mises en garde. 

Des économies de 32 millions d'euros sont 

annoncées, justifiées par le fait qu'il s'agirait d'un 

budget vérité, qui prend en compte les dépenses 

réelles. L'année de référence est effectivement une 

année électorale, que l'on sait particulière. 

Néanmoins, une diminution de 32 millions d'euros 

reste problématique par rapport aux nouvelles et 

indispensables politiques décrites dans la 

déclaration de politique régionale (DPR), comme 

les zones zéro chômeur, la lutte contre le chômage 

des plus de 55 ans et la garantie dite solution. Rien 

n'est précisé non plus sur les jeunes qui ne sont ni 

étudiants, ni travailleurs, ni stagiaires (not in 

education, employment or training, NEET) et le 

congé éducation, qui est en diminution. 

Cette politique d'emploi, il n'est pas faux de la 

qualifier de politique d'austérité. Elle ne tient pas 

compte des indicateurs économiques qui virent à 

l'orange et du "stock" de 45.000 demandeurs 

d'emploi inactifs depuis 24 mois. Étant les plus 

éloignés du marché de l'emploi, ils vont demander 

une attention encore plus ciblée. 

Dans le domaine de la mobilité, le gouvernement 

augmente les budgets et contracte des emprunts 

pour des investissements stratégiques. Nous en 

reconnaissons la nécessité. Cependant, certaines 

politiques ne sont pas financées à la juste mesure 

de l'ambition annoncée et répétée. C'est le cas de la 

zone 30 et du développement des pistes cyclables.  

La zone 30, où est-elle ? Elle est diluée dans 

plusieurs missions sans nette augmentation. 

Pourtant, tout le monde s'accorde à dire qu'il faudra 

des infrastructures et un contrôle renforcé. De 

même, pour les pistes cyclables, où est le "plan 

ambitieux d'investissements spécifique aux 

infrastructures cyclistes" qui doit, selon la 

déclaration de politique régionale, prévoir 

l'aménagement d'infrastructures séparées sur les 

grands axes régionaux ? 

Par ailleurs, au vu des finances générales, la 

question de la gratuité se pose. Il ne faudrait pas 

qu'elle se traduise par un effet d'annonce. Elle ne 
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kondigt aan dat ze tegen 2020 6.200 woningen 

zullen beheren, maar daar waren we in de loop van 

2019 al bijna. We mogen niet op onze lauweren 

rusten.  

In de huurtoelage zit er geen beweging. De regering 

wil ze eerst uitbreiden voordat ze die activeert. 

Nochtans zijn meerderheid en oppositie het erover 

eens en is ze voor een groot aantal gezinnen ook 

dringend nodig.  

Het samenbrengen van de administratie en de 

Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 

(BGHM) onder een dak binnen het Huis van het 

Wonen, wordt niet concreet gemaakt. Dat is 

nochtans fundamenteel voor een betere efficiëntie.  

Het cdH vindt het belangrijk dat er meer aandacht 

gaat naar vergeten doelgroepen. De regering 

belooft meer middelen voor de bestrijding van 

geweld tegen vrouwen, voor de eenoudergezinnen 

en voor het bevorderen van de sociale cohesie. 

Waar zijn die middelen? Ze staan verspreid over de 

begroting, maar ze zijn moeilijk te vinden.  

De afschaffing van werkingssubsidies voor de 

gemeenten, die gericht zijn op migranten en 

kansarmen, is geen bijkomstigheid. Het is een 

politieke keuze die dramatische gevolgen kan 

hebben. Op dat vlak moet u ons geruststellen bij de 

begrotingsaanpassing.  

Voorts zal het cdH er nauwlettend op toezien dat de 

middelen voor de uitvoering van de nieuwe 

ordonnantie betreffende de daklozen, daad-

werkelijk gebruikt worden. Armoedebestrijding 

draait ook rond het toegankelijk maken van sociale 

rechten. In Brussel moeten we mensen begeleiden 

om hun rechten uit te oefenen. Daar is helaas geen 

specifiek budget voor.  

Iedereen is het erover eens dat Housing First van 

fundamenteel belang is. Het kost geld, maar het 

levert ook resultaat op. 

De noodzakelijke hervorming van de kinderbijslag 

zal gevolgen hebben voor de begroting. Voor 2020 

gaat het om 869,7 miljoen euro, wat een immens 

bedrag is. Het cdH lag aan de basis van het 

uitstekende Brusselse model en zal waken over de 

toepassing ervan.  

garantit pas, à ce stade, des résultats tangibles, 

hormis une augmentation des dépenses. La gratuité 

confond les priorités en ciblant le prix plutôt que 

l'infrastructure. Quand on observe les dépenses et 

les recettes, et quand on voit ce qu'il reste à 

améliorer, il est légitime de se demander si la 

gratuité est une priorité absolue et si les finances le 

permettent. Il conviendrait de lancer une étude de 

faisabilité pour déterminer la pertinence de cette 

mesure, ses effets et le délai de mise en place. C'est 

ce que le groupe cdH a toujours défendu. 

Enfin, le déploiement des bornes électriques peine 

à prendre son envol. Mon groupe reconnaît 

l'ampleur du chantier, mais il n'empêche qu'on ne 

peut encourager le passage à l'électrique si les 

infrastructures ne suivent pas. À ces éléments 

s'ajoute le projet de taxe kilométrique, qui ne 

convainc pas les autres Régions. Ne rendons donc 

pas Bruxelles inaudible à force d'accumuler les 

couches. 

Concernant l'environnement et l'énergie, je ne vous 

cache pas ma déception. Le gouvernement n'a 

cessé de mettre en avant ses ambitions, que ce soit 

dans la déclaration de politique générale ou dans la 

presse, en proclamant un plan national énergie-

climat (PNEC) plus solide. Vos objectifs sont aussi 

ambitieux qu'indispensables. Tout le monde 

s'entend sur la nécessité d'élever nos ambitions en 

visant une réduction de 40 % des émissions de gaz 

à effet de serre à l'horizon 2030 et la neutralité 

carbone en 2050. Mais là encore, vos ambitions ne 

s'accompagnent pas de moyens budgétaires 

suffisants et de mesures concrètes pour l'année à 

venir. 

Nous sommes donc curieux de voir ce qui se 

passera en 2020. Les dix prochaines années seront 

cruciales. On a l'impression que 2020 est 

délibérément abandonnée, alors que la 25e 

conférence des parties (COP 25), à laquelle le 

ministre de l'environnement assiste en personne, 

bat son plein. Certains parlementaires bruxellois 

s'y sont également rendus en début de semaine.  

Les bâtiments sont responsables de 77 % de la 

consommation totale d'énergie de la Région 

bruxelloise, qui ne dispose que d'un potentiel 

limité de production d'énergie renouvelable dans 

son contexte urbain. Nous devons concentrer nos 

efforts sur l'efficacité énergétique du bâti. Mon 

groupe regrette donc les faibles budgets destinés 
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Ik ben ook blij dat de meerjarenplannen voor de 

gehandicapten voortgezet worden. De opening van 

dagcentra en nachtcentra neemt bijvoorbeeld heel 

wat tijd in beslag en dat vereist langetermijn-

plannen. De erkenning van het centrum van de vzw 

Le 8e jour is rond, maar de komende jaren zullen er 

nog heel wat meer centra erkend moeten worden. Ik 

kan niet genoeg benadrukken dat u al uw beloften 

op dat vlak moet nakomen. Zo was er onlangs 

sprake van nieuwe studies over de behoeften, maar 

ik denk dat die meer dan bekend zijn.  

De belangrijkste vraag bij dit alles betreft echter de 

inkomsten. Waar zult u het geld vandaan halen?  

Er bestaan verschillende mogelijkheden. Een 

klimaatakkoord voor 2020-2030 kan het Brussels 

Gewest tientallen miljoenen euro's opleveren. 

Tijdens de vorige regeerperiode werden de 

programma's SolarClick en NRClick bijvoorbeeld 

gefinancierd door middel van het akkoord rond de 

burden sharing. Daarom moet u er alles aan doen 

om zo'n akkoord mogelijk te maken. Er is ook de 

toekomst van Beliris.  

Dat zal echter niet volstaan om de andere 

uitdagingen op te vangen, zoals de vergrijzing, de 

verarming van de bejaarden of de behoeften van 

eenoudergezinnen en gehandicapten. Die groepen 

van mensen worden al te vaak vergeten in de 

begrotingen.  

De regering zal spoedig keuzes moeten maken en 

het cdH zal daar constructief aan meewerken. De 

regering moet echter ook haar beloftes waarmaken. 

Ik hoop dat de eerste begrotingsaanpassing een 

succes wordt.  

(Applaus bij het cdH) 

  

aux primes énergie ou aux prêts verts. Certes, on 

évoque le besoin de rationalisation, de 

réorganisation ou de bon fonctionnement, mais, 

pour accélérer le mouvement et opérer un réel 

basculement des politiques environnementales, on 

a besoin de moyens supplémentaires. Un signal 

important pour mon groupe aurait été un budget 

augmenté, qui fusionnerait, techniquement, les 

primes énergie et les primes rénovation pour 

favoriser l'efficacité de ces politiques.  

Les moyens budgétaires affectés aux actions mises 

en œuvre dans le cadre de la stratégie Good Food 

pour soutenir l'agriculture urbaine restent 

inchangés. Il s'agit d'une stratégie fondamentale 

pour l'alimentation durable et locale, un dossier 

important pour le cdH, car sa prise en charge 

contribue à la santé des Bruxellois, à la biodiversité 

et au développement économique. Aussi, il s'agit 

de liens à tisser entre les habitants et de notre 

autonomie alimentaire. Durant l'ancienne 

législature, mon groupe s'est battu pour faire de 

cette ambition une réalité, dont nous souhaitons 

aujourd'hui la poursuite et l'amplification.  

Je vous propose un petit point sur l'amélioration de 

la qualité de l'air. Le budget que l'on nous présente 

aujourd'hui traduit, en réalité, une politique 

totalement axée sur la mise en œuvre de la zone de 

basse émission (LEZ). Loin de moi l'idée de vous 

dire qu'il ne faudrait pas la réaliser, puisque j'en 

étais à l'initiative ! Mais le choix est fait de 

continuer ce travail jusqu'à la fin de la législature 

sans passer les caps indispensables que sont, 

notamment, l'alignement sur les normes de 

l'Organisation mondiale de la santé (OMS) qui a 

pourtant occupé les débats lors de la dernière 

campagne électorale. L'ensemble des partis 

s'entendait, alors, sur la nécessité d'une mise à jour 

au niveau de ces normes à Bruxelles.  

On nous annonce l'achat de trois stations 

compactes, dont la localisation est encore à l'étude. 

Je doute que cela soit suffisant mais nous verrons 

dans les mois qui viennent. 

En matière de logement, des incohérences 

demeurent entre les volontés exprimées en juillet 

et en octobre, la note d'intention et ce qui est 

qualifié comme un plan d'urgence. Réussir la 

finalisation des promesses du plan régional du 

logement (PRL) et de l'alliance habitat va 

nécessiter de la méthode - car il s'agit d'opérations 
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complexes - mais aussi et surtout des financements 

amplifiés. Les agences immobilières sociales 

(AIS) sont des outils qui doivent être encore et 

toujours valorisés. Sous la précédente législature, 

tant le gouvernement que l'assemblée, ont réalisé 

un très bon travail mais quel "bonus +++" ce 

budget accorde-t-il aux AIS ? Le chiffre de 6.200 

logements en location a été annoncé pour l'année 

2020. Or, courant 2019, nous étions déjà près de 

l'atteindre. Il ne faudrait pas que nous en limitions 

la portée par autosatisfaction d'avoir franchi la 

barre des 6.000. Si le rythme s'accélère, c'est grâce 

à toute une série de mesures prises au sein de ce 

parlement : la réduction du précompte immobilier 

à zéro, la différenciation qui peut être opérée en 

fonction des quartiers afin d'inviter les 

propriétaires privés à mettre leurs appartements et 

maisons en location.  

L'allocation-loyer ne bouge pas d'un iota. Le 

gouvernement attend de l'élargir pour l'activer. Ce 

concept est étonnant, étant donné le soutien dont 

elle a bénéficié lors des débats ici même, il y a un 

an, en décembre 2018, au-delà du clivage majorité-

opposition. Étant donné également les urgences 

des familles qui sont en attente du logement social 

et qui ont besoin de cette allocation-loyer pour 

soulager leur budget et ne pas devoir faire des 

choix en matière de scolarité et de soins de santé. 

Le regroupement de l'administration et de la 

Société du logement de la Région de Bruxelles-

Capitale (SLRB) au sein de la Maison du logement 

ne se traduit pas concrètement. On sait qu'elle est 

fondamentale pour améliorer l'efficacité et garantir 

l'accès du droit au logement, conformément à 

l'article 23 de la Constitution.  

Mon groupe a souvent mis en avant une 

préoccupation qu'il considère comme majeure et 

qui, j'en ai la certitude, est partagée au-delà des 

groupes politiques et des nuances : l'attention 

majeure aux publics oubliés.  

Hier, nous avons brièvement parlé de l'égalité des 

chances. On nous promet davantage de moyens 

dans la lutte contre les violences faites aux 

femmes, ce qui est indispensable, comme l'atteste 

la mobilisation générale du 25 novembre dernier. 

Il est également question d'accorder des moyens 

plus importants aux familles monoparentales, ce 
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qui est extrêmement difficile à traduire dans le 

budget, ainsi qu'à la réussite de la cohésion sociale.  

Toutefois, qu'en est-il réellement ? Où sont les 

moyens qui visent à donner corps à ces 

promesses ? Comment allons-nous atteindre cet 

objectif si le budget reste inchangé ? Il s'agit d'une 

question en filigrane sur l'ensemble du budget. Les 

choix ont effectivement été opérés et se ressentent 

dans les budgets (notamment le budget alloué à la 

lutte contre la discrimination à l'emploi) et les 

moyens dédiés aux pouvoirs locaux (notamment la 

question de la stratégie d'intégration des Roms).  

Je souhaite néanmoins mettre l'accent sur la 

suppression des subventionnements de 

fonctionnement aux communes, qui visent à aider 

les personnes migrantes et les publics fragilisés. Ce 

point ne doit pas être considéré comme étant 

accessoire. La suppression de ces subsides reste un 

choix politique et les choix qui touchent aux 

migrants et aux personnes fragilisées ont parfois 

des conséquences dramatiques. C'est sur ces 

aspects que nous devrons être rassurés lors de 

l'ajustement.  

En ce qui concerne la politique de lutte contre la 

pauvreté, nous serons extrêmement vigilants et 

veilleront à ce que les montants inscrits en 

exécution des arrêtés de la nouvelle ordonnance 

relative aux sans-abri soient respectés. La lutte 

contre la pauvreté est également une question 

d'ouverture des droits sociaux. À Bruxelles, il faut 

veiller à ce que les ayants droit n'y renoncent pas, 

à ce qu'ils mobilisent les possibilités d'être aidés et 

à ce qu'ils parviennent à suivre un parcours 

d'inclusion sociale. Malheureusement, 

l'amélioration de l'accès aux droits sociaux ne se 

traduit pas par un soutien budgétaire particulier.  

J'aimerais brièvement évoquer le projet Housing 

First. Nous sommes tous d'accord pour dire qu'il 

s'agit là d'une voie fondamentale. Le concept a fait 

ses preuves depuis 2014, et nous savons bien 

évidemment qu'il a un coût, mais il permet 

également de réinsérer des personnes sans abri et 

de leur permettre de mener une vie normale après 

un long passage dans la rue, en collaboration avec 

le secteur associatif.  

Une bonne nouvelle pour toutes les familles 

bruxelloises, ce sont les allocations familiales. 

Leur nécessaire réforme entamée sous la 



 (2019-2020) – Nr. 12  13-12-2019 N° 12 – (2019-2020) 14 

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

________________________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

législature précédente se met en place, ce qui aura 

un impact budgétaire. Dès 2020, tous les enfants 

bruxellois passeront dans le nouveau système géré 

par Iriscare. Le budget engagé, à savoir 869,7 

millions d'euros, est immense. Le cdH a été à 

l'initiative d'un modèle bruxellois salué par toutes 

et tous. Nous serons très attentifs au bon 

déroulement de sa mise en œuvre et de son 

financement.  

Le handicap a toujours fait l'objet d'une très grande 

attention de notre part. Je me réjouis de la poursuite 

des plans pluriannuels. À plusieurs reprises, j'ai 

interpellé celles et ceux qui sont chargés de cette 

compétence pour savoir si ces plans seraient 

réalisés et si les budgets seraient alloués en 

conséquence, même si certaines nouvelles 

initiatives tardent à démarrer. L'ouverture de 

centres de jour et de nuit, notamment, ne peut pas 

se faire en un claquement de doigts.  

Nous sommes sereins quant aux agréments, 

notamment pour le centre de l'asbl Le 8e jour, rue 

des Faînes, dont la construction a été réalisée par 

le Fonds du logement de la Région de Bruxelles-

Capitale. Néanmoins, compte tenu des besoins qui 

restent immenses, d'autres agréments devront être 

prévus dans les années à venir et, j'insiste sur ce 

point, absolument tous les engagements pris 

devront être tenus. Un certain flottement a régné 

dans le courant de la semaine passée. Il se 

murmurait que des projets pourtant validés seraient 

"parqués" en attente d'une étude sur les besoins. Or 

les besoins, nous les connaissons tous, et ce serait 

une injure faite aux parents et aux familles de 

relancer de nouvelles études sur une problématique 

bien connue. Ce public mérite encore et toujours 

notre attention.  

M. Gatz et Mme Van den Brandt, la principale 

question qui se posera au-delà de l'ajustement du 

printemps 2020 et de l'exercice qui nous occupe, 

c'est celle des recettes. Sans vilain jeu de mots, où 

trouverons-nous un "renfort caisses" ?  

Les pistes ne sont pas pléthore, mais il existe des 

alternatives à portée de main. Le fait de conclure 

un accord climat 2020-2030 permet de dégager des 

dizaines de millions d'euros pour la Région 

bruxelloise. Le programme SolarClick et NRClick 

entamé sous la précédente législature au bénéfice, 

notamment, des communes et du logement social, 

provient de l'accord conclu alors sur la répartition 
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des charges nationales (burden sharing). Vous avez 

une obligation de réussite, car cet accord nourrira 

les politiques que nous développerons.  

Se pose aussi la question de l'avenir de Beliris et 

des négociations. Ce sera évidemment encore 

insuffisant, au-delà des problématiques et enjeux 

classiques évoqués ci-dessus. Et cela n'aidera pas à 

anticiper d'autres défis tel que le vieillissement de 

la population, la précarisation de nos aînés - nous 

avons déposé un texte sur l'assurance autonomie -, 

un quotidien morose pour les familles 

monoparentales ou les besoins des personnes en 

situation de handicap. Ces publics oubliés des 

débats techniques et budgétaires, qui vivent 

pourtant dans la Région, ne se sentent pas toujours 

soutenus dans les budgets tels qu'ils sont 

aujourd'hui sur la table, ou alors de manière très 

dispersée, sans vue d'ensemble ni réelle volonté 

politique.  

Les choix devront être faits sous peu. Des 

nouvelles au contenu variable seront annoncées et 

un exercice de vérité s'impose à l'égard des 

Bruxellois. Le cdH ne sera pas dans une posture de 

mesquinerie politique et aura, je m'en porte 

garante, une attitude constructive et porteuse de 

solutions. Mais nous resterons vigilants par rapport 

aux promesses de l'été 2019, pour qu'aucune 

impression de désenchantement ne s'installe après 

la mise en place du nouveau gouvernement. 

Évitons la division et, surtout, évitons de laisser un 

fardeau aux générations actuelles et à venir.  

Je ne veux pas jouer les Cassandre, car j'aime trop 

Bruxelles pour que tel soit mon état d'esprit. 

J'aimerais vous voir réussir ce premier exercice 

d'ajustement. Tous, nous voulons voir grandir une 

Région que nous respectons et chérissons, au-delà 

de nos appartenances politiques.  

(Applaudissements sur les bancs du cdH) 

  

De heer Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a).- Ik 

ben blij dat de meerderheid van de parlementsleden 

aanwezig is. Halftien is toch vroeg.  

(verder in het Frans) 

Mevrouw Bertrand heeft haar brief aan de 

Kerstman aan de pers bezorgd. Hopelijk heeft ze die 

ook doorgespeeld aan de federale regering, die heel 

M. Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a) (en 

néerlandais).- Je me réjouis que la majorité des 

députés soient présents malgré l'heure matinale.  

(poursuivant en français)  

J'ai appris hier que Mme Bertrand avait transmis sa 

lettre au Père Noël à la presse. Je regrette qu'elle ne 

soit pas là mais ses collègues pourront lui 
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wat hefbomen in handen heeft om de koopkracht 

van de Brusselaars te verbeteren. Ten slotte is 

Brussel ook de federale hoofdstad. Helaas is de 

brief niet bij de echte Kerstman terechtgekomen, 

want die had misschien wat geld kunnen vrijmaken 

voor Brussel.  

(Applaus bij de meerderheid) 

Het materiële is niet altijd het belangrijkste. Wij 

vragen in de eerste plaats van sommige partijen wat 

meer respect voor Brussel en de Brusselse regering. 

(verder in het Nederlands) 

Laat ik nu maar naar de inhoud van het debat gaan, 

want dat is toch de essentie en er is niet veel tijd.  

Meer dan 1,2 miljoen inwoners, pendelaars, 

studenten en veel toeristen delen dit gewest. Velen 

komen hun brood hier verdienen, plezier maken, 

genieten van onze musea, theaters en allerlei 

activiteiten. Toch wijzen de cijfers erop dat dit 

gewest blijft worstelen om het voor iedereen 

leefbaar te maken. De cijfers wijzen ook op 

verandering en positieve evoluties, die nog versterkt 

kunnen worden door deze gemotiveerde 

regeringsploeg van acht enthousiaste leden, onder 

wie zes nieuwe ministers en staatssecretarissen.  

Brussel blijft een arm gewest. Het risico op armoede 

of sociale uitsluiting ligt nog steeds rond de 40%. 

Tegelijkertijd zien we de werkloosheid jaar na jaar 

dalen. Voor veel Brusselaars is dat dé uitweg uit de 

armoede. Deze regering kiest voluit voor 

meertaligheid als instrument voor werk en tegen 

sociale uitsluiting. Dat is goed, maar pas over 

pakweg vijftien jaar zullen de resultaten zichtbaar 

zijn. Daarom vraagt one.brussels-sp.a nu: wat doen 

we vandaag, morgen en de komende jaren om de 

situatie van de Brusselaar te verbeteren? 

Ik hoef u de cijfers van de Welzijnsbarometer niet 

opnieuw te geven. 

(verder in het Frans) 

Ik wens de heer Maron veel succes op de 

klimaatconferentie (COP 25), waar hij de belangen 

van het Brussels Gewest moet verdedigen.  

Gisteren heb ik mij voorgedaan als een dakloze op 

zoek naar een opvangplaats. Ik belde het groene 

transmettre mon message. J'espérais qu'elle l'ait 

également adressée au gouvernement fédéral qui, 

en vertu de ses compétences dans le domaine de la 

pauvreté, des pensions, du bien-être et de la 

sécurité, aurait pu décider d'agir pour améliorer le 

pouvoir d'achat des Bruxellois. Après tout, 

Bruxelles est aussi sa capitale. Malheureusement, 

la lettre n'a pas été envoyée au vrai Papa Noël, qui 

aurait pu prendre ses responsabilités et débloquer 

des moyens financiers pour Bruxelles.  

(Applaudissements sur les bancs de la majorité)  

J'ai deux filles qui sont jumelles. L'une s'appelle 

Farah ; l'autre, Nisrine. Et systématiquement, 

j'appelle Nisrine, Farah. Nisrine, un jour, dans sa 

lettre à Saint-Nicolas, m'a dit - car ce sont les 

parents les vrais Saint-Nicolas - qu'elle n'avait pas 

besoin de jouet. Elle ne désirait qu'une seule chose, 

que je l'appelle Nisrine car elle n'était pas Farah. 

Elle voulait simplement que je la respecte. Le 

matériel n'est pas toujours le plus important.  

C'est ce que nous demandons aussi à certains 

partis. Nous leur demandons de nous respecter, de 

respecter Bruxelles et le travail du gouvernement. 

M. De Bock, hier, vous nous avez parlé des belles-

mères et je voudrais, à ce propos vous donner un 

conseil, gage de tranquillité. Pour préserver votre 

couple des intrusions de vos belles-mères 

respectives, il suffit de mettre en scène le spectacle 

auquel elles désirent assister. Ainsi, vos mères 

s'imagineront chacune que c'est leur progéniture 

qui est à la barre du ménage. 

(poursuivant en néerlandais)  

Penchons-nous maintenant sur le contenu du 

débat.  

Plus de 1,2 million d’habitants, de navetteurs, 

d’étudiants et de nombreux touristes font de notre 

Région un lieu grouillant d’activités. Si les chiffres 

montrent qu’il demeure difficile de pourvoir au 

bien-être de tous, ils mettent également en lumière 

des évolutions et des changements positifs qui 

peuvent encore être renforcés.  

Bruxelles reste une Région pauvre, mais le 

chômage y baisse progressivement. Ce 

gouvernement opte pleinement pour le 

multilinguisme comme instrument pour l’emploi et 



17 (2019-2020) – Nr. 12 13-12-2019 N° 12 – (2019-2020)  

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

___________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

nummer maar er was nergens een plaats vrij om de 

nacht door te brengen. Nochtans zijn er middelen 

beschikbaar en staat er een oppervlakte van ruim 

1 miljoen m² aan kantoorruimte leeg. Er doet zich 

dus een reëel probleem voor. In plaats van te 

kibbelen over wie er al dan niet gelijk heeft, moeten 

we de nieuwe ploeg de kans geven om iets te 

verwezenlijken.  

(verder in het Nederlands) 

Ik wil wel duidelijk zeggen: geef ze geen gelijk!  

(verder in het Frans) 

Meten is weten. Hopelijk kunnen we binnen vijf jaar 

aantonen dat de doemdenkers ongelijk hadden en 

dat de nieuwe regeringsploeg inderdaad de teugels 

in handen genomen heeft en verbeterd heeft wat 

verbeterd kon worden.  

We kunnen dan wel termijnen vastleggen, maar de 

kiezer zal over vijf jaar aangeven of de regering het 

al dan niet goed gedaan heeft.  

(verder in het Nederlands) 

Ik kom vaak vanuit Jette met de fiets en ik zie 

regelmatig vuilniswagens rijden tussen 7.30 en 

9 uur. Daarachter is er dan een file met bijna 

honderd wagens die wachten om de vuilniswagen te 

laten passeren. Dat werk moet natuurlijk gebeuren 

en ik dank de vuilnismannen daarvoor, maar is er 

geen ander moment waarop dat kan gebeuren? 

Zoiets is immers niet goed voor het klimaat.  

(verder in het Frans) 

Het klimaat krijgt veel aandacht, maar er zijn nog 

zoveel andere noden. Zo is er de huisvesting: 

45.000 personen wachten op een sociale woning, 

maar ondertussen staan er 20.000 woningen leeg. 

Het verheugt me dat er in de begroting eindelijk 

middelen worden vrijgemaakt voor controleurs die 

boetes kunnen opleggen voor leegstaande 

woningen.  

Van de 24 gebouwen die in 2009 op een lijst 

stonden, stonden er gisteren nog altijd dertien leeg, 

vaak in zeer slechte toestand. Is dat normaal?  

contre l’exclusion sociale. Étant donné que les 

résultats ne seront pas immédiats, one.brussels-

sp.a pose la question suivante : que faisons-nous 

aujourd’hui, que ferons-nous demain et dans les 

prochaines années pour améliorer la situation du 

Bruxellois  ?  

(poursuivant en français) 

Je voudrais encourager M. Maron, parti nous 

représenter à la 25e conférence des parties 

(COP 25). Nous lui souhaitons beaucoup de succès 

pour défendre la Région bruxelloise, ce qui ne sera 

pas évident étant donné que quatre ministres 

représentent la Belgique à ce sommet sur la 

préservation du climat. 

Je tiens également à faire passer un message. Hier 

soir, je me suis permis d'appeler le numéro vert 

pour les personnes sans abri, le 0800/99.340, en 

vue d'obtenir une place pour la nuit. L'on m'a 

répondu : "Désolé, Monsieur, nous n'avons 

vraiment plus aucune place disponible. Tentez 

votre chance vers 22 heures."  

À 22 heures, j'ai retenté ma chance. Il n'y avait 

toujours pas de place. Mon interlocuteur était très 

gentil. Je lui ai demandé s'il était possible de me 

donner juste un sac de couchage en dépannage. Il 

m'a répondu qu'il ne pouvait pas m'en fournir.  

Quand je regarde le budget et les projets que l'on 

souhaite mettre en place, je vois que les moyens 

sont là. Et pourtant, sur le terrain, on constate des 

problèmes. Comme Mme De Smedt l'a dit hier, 

plus d'un million de mètres carrés de bureaux sont 

actuellement inutilisés, alors que des gens dorment 

dehors. Si l'on n'est pas capable, dans cette Région, 

d'offrir un toit et un repas chaud, c'est qu'il y a un 

vrai problème. 

Je pense que le plus important aujourd'hui, ce n'est 

pas de savoir qui a le plus raison, mais de se dire 

qu'une équipe va essayer de changer les choses et 

qu'elle va mettre un programme en place. Il nous 

faut donc lui donner la chance de pouvoir mener 

son travail à bien. 

(poursuivant en néerlandais)  

Faisons mentir les sombres pronostics !  
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De regering moet middelen inzetten om daar iets 

aan te doen. Dat gebeurt, maar tot nog toe helaas 

met weinig resultaat.  

Wat de veiligheid betreft, stelde mevrouw Debaets 

vorig jaar een app voor tegen seksuele intimidatie.  

(verder in het Nederlands) 

Negen op de tien vrouwen worden geïntimideerd. 

We hebben middelen ter beschikking gesteld voor 

een app tegen seksuele intimidatie. Een jaar later 

werkt die niet meer omdat er geen financiële 

middelen zijn.  

(verder in het Frans) 

Die app is ondertussen al niet meer beschikbaar en 

lijkt dus niet meteen een prioriteit. Dat kan beter. 

Wij moedigen de regering op dat vlak aan.  

(verder in het Nederlands) 

We zullen dat opvolgen en nader bekijken, maar tot 

slot wil ik de gendernota aanhalen. De cijfers over 

de positie van de vrouw in Brussel vandaag spreken 

voor zich. Vrouwelijke bediendes verdienen nog 

steeds 15% minder dan mannen met een 

gelijkaardig profiel. 

Bijna 90% van de gezinshoofden van kwetsbare 

eenoudergezinnen zijn vrouwen. Bijna negen op de 

tien vrouwen in Brussel zijn al met een of andere 

vorm van seksuele intimidatie geconfronteerd. 

Net als in de commissies wil ik even stilstaan bij de 

gendernota 2020, die integraal deel uitmaakt van de 

gewestbegroting. We doen niet aan gender-

budgettering en gendermainstreaming voor ons 

imago. Het gaat er bijvoorbeeld om of parken 

voldoende verlicht zijn als een vrouw 's avonds wil 

gaan joggen. Ook de aanwezigheid van stewards 

kan het veiligheidsgevoel vergroten.  

(verder in het Frans) 

Ik ben erg ontgoocheld dat 10 van de 22 instellingen 

van openbaar nut de verplichte genderanalyse niet 

uitvoeren en dan vooral de dienst voor preventie en 

veiligheid. Dat is nochtans erg nodig.  

(poursuivant en français) 

Ne leur donnons pas raison ! "Meten is weten", 

mesurer, c'est savoir. J'espère que dans cinq ans, 

nous pourrons dire qu'ils avaient tort. Aujourd'hui, 

rien ne peut vous être reproché. Vous venez de 

prendre les manettes, vous désirez changer les 

choses et améliorer ce qui peut l'être à Bruxelles. 

Je parle de la nouvelle équipe.  

Nous pouvons certes donner des délais, mais une 

chose est sûre : les électeurs vont devoir choisir et 

on n'y pourra rien changer. Le gouvernement fait 

son travail. Le temps du bilan viendra. J'espère que 

Mme De Smedt a tort, mais si elle a raison, nous 

mériterons de siéger dans l'opposition, voire de ne 

plus être présents dans ce parlement. Je ne peux le 

dire autrement.  

(poursuivant en néerlandais)  

Venant souvent de Jette à vélo, je vois 

régulièrement des camions poubelles effectuer leur 

ramassage entre 7h30 et 9h, suivis d'une file d'une 

centaine de véhicules. Si ce travail est bien 

évidemment indispensable, n'y a-t-il pas de 

meilleur moment pour le réaliser ? Une telle 

situation n'est pas bonne pour le climat.  

(poursuivant en français)  

On a parlé de l'importance du climat, mais il y a 

tellement d'autres urgences. On a notamment 

évoqué l'urgence en matière de logement : 45.000 

personnes sont en attente d'un logement social, 

20.000 logements sont inoccupés à Bruxelles. Cela 

fait des années que l'on parle de ces chiffres et je 

suis content de voir que dans le budget, une priorité 

soit accordée pour engager du personnel qui va 

contrôler, constater et mettre des amendes par 

rapport à ces bâtiments.  

Hier, j'ai fait le test une fois de plus. Sur les 24 

bâtiments répertoriés en 2009, treize sont encore et 

toujours inoccupés, de surcroît dans un état de 

délabrement. Il y a donc quelque chose qui cloche. 

J'ai fait une interview auprès de TV Brussel (Bruzz 

aujourd'hui) à l'époque, on parlait de ces bâtiments 

il y a dix ans et aujourd'hui, ils sont toujours 

inoccupés. Est-ce normal que 15.000 à 20.000 

logements inoccupés soient toujours délabrés à 

Bruxelles ?  
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Ik ben wel tevreden dat er voor de brandweer 

4 miljoen euro extra wordt uitgetrokken. Mevrouw 

Jodogne heeft uitstekend werk geleverd en de heer 

Smet neemt de fakkel over.  

Unia registreert nog steeds heel wat gevallen van 

discriminatie op grond van het dragen van een 

hoofddoek. Ik hoop dat het budget besteed zal 

worden aan de strijd tegen elke vorm van 

discriminatie en ik reken ook op de commissie voor 

de Gelijkheid van Kansen  

(Applaus bij de meerderheid) 

  

Je demande donc au gouvernement de mettre en 

œuvre les moyens en place. Quand je regarde dans 

le budget, je vois que les moyens sont mis en place 

mais malheureusement, on ne constate que peu de 

résultats.  

À propos de l'urgence concernant la sécurité sur 

nos routes, pour les cyclistes, les personnes 

individuelles et de manière générale : Mme Bianca 

Debaets n'est pas des nôtres aujourd'hui mais elle 

avait fait une application contre le sexisme l'année 

passée car on avait dit qu'à Bruxelles, neuf femmes 

sur dix étaient intimidées dans la rue, dans la vie 

de tous les jours ou sur le lieu de travail.  

(poursuivant en néerlandais) 

Nous avons dégagé des moyens pour une 

application contre le harcèlement sexuel. Un an 

plus tard, elle ne fonctionne plus, faute de moyens 

financiers.  

(poursuivant en français) 

Aujourd'hui, cette application créée il y a un an par 

le gouvernement n'est plus disponible, au grand 

dam des victimes de harcèlement sexuel ou de 

sexisme.  

Dès lors, je doute qu'il s'agisse d'une priorité. Non, 

tout ne va pas pour le mieux dans le meilleur des 

mondes. Il y a des choses à améliorer. Pour ce 

faire, votre gouvernement a reçu notre aval. Nous 

allons le suivre.  

(poursuivant en néerlandais) 

Pour terminer, je voudrais évoquer la note de 

genre. Les chiffres concernant la position de la 

femme à Bruxelles parlent d'eux-mêmes. À profil 

égal, les employées gagnent toujours 15 % de 

moins que leurs collègues masculins. Près de 90 % 

des chefs de ménage de familles monoparentales 

précarisées sont des femmes. 

Je veux insister sur la note de genre 2020, qui fait 

partie intégrante du budget régional. Il ne s'agit 

pas de faire de la budgétisation liée au genre 

(gender budgeting) et d'avoir une approche 

intégrée de la dimension de genre (gender 

mainstreaming) uniquement pour l'image.  
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(poursuivant en français) 

J'ai été très déçu d'apprendre que 10 des 22 

institutions d'utilité publique ne réalisent pas 

l'analyse de genre obligatoire, et surtout le service 

de prévention et de sécurité. Pourtant, l'on sait que 

dans les commissariats, actuellement, les femmes 

sont baladées d'un côté à l'autre avant d'être aidées.  

Par contre, je suis heureux que les pompiers aient 

reçu les moyens qu'ils méritent. Mme Jodogne 

avait fait un travail remarquable, et M. Smet va 

reprendre le flambeau. Le gouvernement consacre 

quatre millions supplémentaires au service 

d'incendie et nous avons besoin de ces héros.  

Pour conclure, Unia a relevé de nombreuses 

discriminations au sein de notre Région en raison 

du simple port d'un bout de tissu sur la tête. J'espère 

donc que ces budgets serviront aussi à lutter contre 

toutes les formes de discrimination, car des 

femmes et des hommes, des personnes valides et 

moins valides, âgées et moins âgées, ne trouvent 

pas leur place sur le marché de l'emploi et sont 

rejetés juste parce qu'ils sont différents.  

Les mots ont du sens et je rappelle, à ce propos, la 

discussion que nous avons eue en Bureau élargi 

pour transformer le comité d'avis pour l'égalité des 

chances en commission de l'égalité des chances. 

J'espère toutefois que c'est le contenu qui va primer 

et pas le nom donné à cette nouvelle commission.  

(Applaudissements sur les bancs de la majorité) 

  

Mevrouw Els Rochette (one.brussels-sp.a).- De 

heer Ahidar heeft al fantastisch verwoord welke 

noden er in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 

zijn. Ik zal het nog even hebben over 

genderbudgettering voor de GGC. Binnen de 

bevoegdheden van die commissie is 

gendermainstreaming enorm belangrijk. Dat kan 

niet ontbreken in deze begroting voor de thema's 

zoals gezondheid, dakloosheid en alleenstaande 

ouders.  

Gender gaat over meer dan alleen biologische 

verschillen tussen mannen en vrouwen. Inzake 

gezondheid zijn die biologische verschillen wel erg 

belangrijk. Mannen lopen andere gezondheids-

risico's dan vrouwen. Vrouwen hebben behoefte 

aan andere gezondheidsmaatregelen dan mannen. 

Mme Els Rochette (one.brussels-sp.a) (en 

néerlandais).- J'aborderai la budgétisation liée au 

genre et l'approche intégrée de la dimension de 

genre dans le cadre des compétences de la Cocom.  

Bien que le genre ne se limite pas aux différences 

biologiques entre hommes et femmes, ces 

différences s'avèrent très importantes dans le 

domaine de la santé. Hommes et femmes sont en 

effet exposés à des risques différents.  

Le nombre de femmes en rue est également en forte 

hausse et ce groupe spécifique mérite une 

approche adaptée. Il en va de même pour les 

parents monoparentaux, qui sont très 

majoritairement des femmes.  
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Het aantal vrouwen dat op straat leeft, is ook enorm 

toegenomen. Die specifieke groep heeft ook andere 

noden dan mannen. Dat vergt een aangepaste 

aanpak. Hetzelfde geldt voor de groep alleenstaande 

ouders. Die bestaat voor het overgrote deel uit 

vrouwen. Zij zijn extra kwetsbaar en verdienen ook 

specifieke maatregelen.  

Genderbudgettering lijkt dan ook erg aangewezen 

en vrij makkelijk te realiseren voor deze 

bevoegdheid. One.brussels-sp.a vraagt om werk te 

maken van de gendertoets in het beleid en de 

genderdimensie op te nemen bij het opstellen van 

de begroting.  

Bij de Gemeenschappelijke Gemeenschaps-

commissie (GGC) ontbrak echter niet alleen de 

gendernota, maar ook de beleidsnota en meerdere 

documenten die het mogelijk maken om de cijfers 

uit de begroting goed te begrijpen en te 

interpreteren. Daar ligt wellicht de kern van de zaak, 

zoals de heer Ahidar daarnet ook opmerkte: het is 

heel moeilijk om het beleid te begrijpen en te 

kunnen opvolgen. Op dit moment is het niet 

transparant. We kregen als uitleg dat historische 

redenen het gebrek aan beleidsnota's verklaren. Ik 

citeer de heer Clerfayt: "De diensten van het 

Verenigd College zijn blijkbaar door een gebrek aan 

middelen niet in staat om bepaalde documenten te 

produceren. Het komt het Bureau van de Verenigde 

Vergadering toe om te beslissen of die worden 

geëist." Dat lijkt me dus een prioritair agendapunt 

op het volgende Bureau. Een beleidsnota is immers 

onontbeerlijk om een goed beleid te kunnen voeren, 

dat wij in het parlement constructief kunnen 

opvolgen.  

Ik wil het nog even over goed bestuur hebben. 

One.brussels-sp.a ging naar de verkiezingen met 

één duidelijk doel: Brussel moest één stad worden. 

Vandaag bepaalt iemands postcode aan welk loket 

hij of zij terechtkomt en welke hulp hij of zij krijgt. 

Dat is oneerlijk en inefficiënt. Het moet anders. 

Deze regering heeft zich ertoe geëngageerd stappen 

te zetten om Brussel efficiënter te maken. Daarom 

maken wij ook deel uit van de regering. Voor de 

Staten-Generaal echter, die aangekondigd is in het 

regeerakkoord, blijken geen middelen te zijn 

uitgetrokken in de begroting voor 2020. 

One.brussels-sp.a vraagt zich dan ook af hoe dat 

ambitieuze project toch zal kunnen worden 

gerealiseerd. Wat is het plan van de regering nu er 

La budgétisation liée au genre semble dès lors 

fortement indiquée et relativement facile à mettre 

en place pour cette compétence. One.brussels-sp.a 

en appelle à appliquer le test de genre et à intégrer 

la dimension du genre dans l'élaboration du 

budget.  

Or la Cocom fait l'impasse, non seulement sur la 

note de genre, mais aussi sur la note d'orientation 

et plusieurs documents qui permettraient de bien 

comprendre et interpréter les chiffres du budget. 

Ce manque de transparence s'explique par des 

raisons historiques, selon M. Clerfayt. Je le cite : 

"Les services du Collège réuni ne sont pas en 

mesure de produire certains documents, sans 

doute faute de moyens. Il revient au Bureau de 

l'Assemblée réunie de décider s'il convient de les 

exiger." Il me semble donc prioritaire de mettre ce 

point à l'ordre du jour du prochain Bureau.  

Je voudrais encore parler de bonne gouvernance. 

One.brussels-sp.a a abordé les élections avec un 

objectif clair : Bruxelles devait devenir une ville 

unifiée. Ce gouvernement s'est engagé à prendre 

des mesures pour rendre Bruxelles plus efficace. 

C'est pourquoi nous faisons aussi partie de ce 

gouvernement. Il s'avère cependant que le budget 

2020 ne prévoit aucuns moyens pour les États 

généraux annoncés dans l'accord de 

gouvernement. One.brussels-sp.a se demande dès 

lors comment ce projet ambitieux pourra être 

réalisé.  

Tout le monde s'accorde à dire qu'une Région 

mieux organisée permettrait des économies de 

temps, d'énergie et d'argent. Une politique efficace 

et cohérente, au-delà des frontières communales, 

profiterait à tous les Bruxellois et contribuerait à 

lutter contre l'intolérable pauvreté.  

Collaborons de manière constructive, en premier 

lieu avec les pouvoirs locaux, pour améliorer 

Bruxelles. 

Heureusement, diverses actions sont déjà en 

chantier : un seul ministre régional des affaires 

sociales, une harmonisation du fonctionnement 

des CPAS et un guichet unique pour l'accueil de la 

petite enfance, le logement social et les jeunes 

entrepreneurs. Nous travaillons également à un 

commandement unifié et au recrutement centralisé 

des agents.  
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nog geen geld is gereserveerd om dat proces op de 

rails te zetten?  

Iedereen is het erover eens dat een beter 

georganiseerd gewest veel tijd, energie en geld 

bespaart. Een efficiënt en coherent beleid over de 

gemeentegrenzen heen komt alle Brusselaars ten 

goede en zal daadwerkelijk bijdragen aan de strijd 

tegen de grote, onaanvaardbare armoede. 

Laten we constructief samenwerken, in de eerste 

plaats met de lokale besturen, om Brussel te 

verbeteren. De Brusselaars verwachten dat van ons. 

Gelukkig staan er al een aantal acties in de steigers: 

er is één gewestelijke minister van Sociale Zaken, 

er komt een harmonisering van de werking van de 

OCMW's en één loket voor kinderopvang, voor 

sociale huisvesting en voor nieuwe ondernemers. 

Verder wordt er werk gemaakt van een eengemaakt 

commando en van de gecentraliseerde rekrutering 

van agenten.  

Ten slotte benadruk ik dat we achter de begroting 

staan en dat we veel kansen zien in het 

uitgestippelde beleid voor 2020. Dat neemt niet weg 

dat we de lat altijd hoger willen leggen, want dat is 

nodig voor Brussel, voor de bezoekers van de stad 

en voor alle Brusselaars.  

(Applaus bij one.brussels-sp.a)  

  

Nous soutenons le budget et voyons de nombreuses 

opportunités dans la politique définie pour 2020. 

Il n'empêche cependant que nous voulons mettre la 

barre toujours plus haut.  

(Applaudissements sur les bancs de one.brussels-

sp.a) 

  

De heer Pepijn Kennis (Agora).- Dit waren mijn 

eerste begrotingsbesprekingen en ik vond het geen 

gemakkelijke oefening. Ik kreeg stapels 

documenten te verwerken en moest dan ook 

prioriteiten stellen.  

(verder in het Frans) 

Het zal u niet verbazen dat ik mij geconcentreerd 

heb op alles wat te maken heeft met participatieve 

democratie. In de oriëntatienota over dat 

onderwerp staan zeer interessante strategische en 

operationele doelstellingen.  

(verder in het Nederlands) 

De minister wil namelijk een participatieve, 

collaboratieve toolbox ontwikkelen. Dat is een 

M. Pepijn Kennis (Agora) (en néerlandais).- Ces 

premières discussions budgétaires n'ont pas été un 

exercice aisé. Face aux piles de documents à 

traiter, j'ai dû établir des priorités.  

(poursuivant en français) 

Vous ne serez donc pas surpris que ma priorité a 

été d'examiner les budgets et la note d'orientation 

relative à la démocratie participative. C'est 

dommage que M. Maron ne soit pas présent pour 

en discuter mais d'autres obligations l'ont appelé à 

Madrid. 

C'est avec plaisir et attention que j'ai lu la note 

d'orientation sur la démocratie participative. Elle 

contient des objectifs tant stratégiques 

qu'opérationnels très intéressants.  
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belangrijke stap, die ik toejuich, maar ik heb er wel 

enkele belangrijke bemerkingen bij.  

Zal de toolbox enkel digitaal zijn? Dan moeten we 

rekening houden met de bestaande digitale kloof en 

bedenken welke offline tools mogelijk zijn om de 

online participatie aan te vullen.  

De vraag is ook hoe de toolbox ter beschikking 

gesteld wordt. In eerste instantie lijkt ze vooral voor 

overheden bedoeld te zijn. Zullen ook 

burgerinitiatieven er een beroep op kunnen doen? 

Onder welke voorwaarden en tegen welke prijs 

kunnen ze dat doen? 

Verder las ik dat de minister een team van 

facilitatoren ter beschikking wil stellen. Dat is 

belangrijk. Ook dit parlement heeft duidelijk 

gekozen voor een deliberatieve participatieve 

democratie. Een goede deliberatie kan enkel 

gebeuren via een goede facilitatie. Een goed 

gesprek voeren waarbij iedereen aan het woord kan 

komen, is pas mogelijk als we de 

dominantieprincipes die in onze maatschappij 

bestaan, tegengaan en proberen om iedereen op een 

gelijkwaardige manier het woord te geven. Daarin 

spelen die facilitatoren een belangrijke rol. 

Het zou daarom jammer zijn wanneer de 

facilitatoren enkel ter beschikking zouden staan van 

de lokale en andere overheden. Zoals de minister 

opmerkt, leeft er immers heel veel in het 

middenveld. Er zijn veel burgerinitiatieven die ook 

nood hebben aan methodologische steun. Ik hoop 

dat u verder zult gaan dan het opleggen van top-

downprocessen en dat we ook bottom-up-

initiatieven zullen kunnen ondersteunen met de 

toolbox en met het team van facilitatoren. Mijnheer 

de minister, hoe zult u dat aanpakken?  

Er zijn reglementaire beperkingen voor 

burgerparticipatie en participatieve democratie. Die 

moeten in kaart worden gebracht. Ik help u daar 

graag bij door al twee dergelijke beperkingen te 

noemen.  

Om te beginnen laat de Grondwet momenteel niet 

toe dat burgers een beslissende stem krijgen in het 

politieke debat, afgezien van de verkiezingen dan. 

In een deliberatieve participatieve democratie is het 

de bedoeling dat de burgers ook echt het woord 

(poursuivant en néerlandais)  

Le ministre veut en effet concevoir une boîte à 

outils participative et collaborative. C'est une 

étape importante dont je me réjouis, avec toutefois 

quelques réserves. Cette boîte à outils sera-t-elle 

uniquement numérique ? Le cas échéant, il faudra 

tenir compte de la fracture numérique et réfléchir 

à des outils hors ligne permettant de compléter 

cette participation en ligne. 

De plus, comment cette boîte à outils sera-t-elle 

mise à disposition ? Les initiatives citoyennes 

pourront-elles aussi en disposer ? À quelles 

conditions et à quel prix ?  

J'ai lu par ailleurs que le ministre veut mettre à 

disposition une équipe de facilitateurs. Dans une 

démocratie participative délibérative, cet élément 

est essentiel. Mener un bon débat n'est possible 

qu'en refrénant les principes de domination à 

l’œuvre dans notre société et en tentant de donner 

à chacun la parole sur une base égalitaire.  

C'est pourquoi il serait regrettable que les 

facilitateurs ne soient à la disposition que des 

pouvoirs publics. De nombreuses initiatives 

citoyennes ont besoin d'une aide méthodologique. 

J'espère qu'avec cette boîte à outils et l'équipe de 

facilitateurs, vous ne vous contenterez pas 

d'imposer des processus descendants, mais 

soutiendrez aussi les initiatives ascendantes. M. le 

ministre, quelle sera votre approche ?  

La participation citoyenne et la démocratie 

participative se heurtent également à des 

restrictions réglementaires, à commencer par le 

fait que la Constitution n'autorise pas les citoyens 

à avoir une voix décisive dans le débat politique, à 

l'exception des élections. Or, si nous voulons 

regagner leur confiance, nous devons prendre leur 

voix au sérieux.  

Un deuxième obstacle sera le tirage au sort des 

citoyens. Si le ministre veut rédiger une 

ordonnance en ce sens, je l'aiderai volontiers à 

lever ces obstacles. 

Par ailleurs, le budget participatif dégagé devra 

être suffisamment important. Plus qu'une 

compétence, la démocratie participative doit être 
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krijgen, en meer dan alleen een raadgevende rol 

spelen.  

Als we de burgers ernstig willen nemen en hun 

vertrouwen willen terugwinnen, moeten we hun ook 

eerst vertrouwen geven en hun stem ernstig nemen.  

Een tweede obstakel zal het loten van burgers zijn. 

De minister schuift dit terecht naar voren als een 

goede manier om de bevolking bij de politiek te 

betrekken. Als de minister een ordonnantie wil 

opstellen om dit mogelijk te maken, help ik hem 

graag bij het uit de weg ruimen van de obstakels. Er 

rijzen nog enkele vragen. Voor wie geldt dit? Op 

welke manier? Welke middelen staan er ter 

beschikking?  

In die omstandigheden wordt een participatief 

budget aangesproken. Dat is een manier om mensen 

te betrekken bij het beleid. Natuurlijk moet het 

budget omvangrijk genoeg zijn. Een participatief 

sausje dat over de bestaande politieke werken wordt 

gegoten, kan onmogelijk volstaan. Een 

participatieve democratie is dan natuurlijk niet 

enkel een bevoegdheid, maar ook een transversale 

reflex. Ook in de begrotingen van de andere 

ministers en staatssecretarissen zal er een 

participatieve reflex moeten komen. Het zou 

jammer zijn dat er één minister van participatie zou 

zijn en dat er enkel aan participatie wordt gewerkt 

wanneer dat regeringslid aanwezig is. Hopelijk 

zullen alle regeringsleden aan die participatieve 

reflex kunnen meewerken en participatie aan bod 

laten komen in hun begrotingen. Vandaag is het 

redelijk onduidelijk hoe dat gebeurt.  

Zoals mevrouw Rochette daarnet al aangaf, wordt 

de Staten-Generaal over de Brusselse instellingen 

niet genoemd als een van de elementen die als 

participatieve democratie worden gezien en als 

participatief project worden aangegrepen. Het lijkt 

mij wel een mooie kans voor minister Maron om 

daarvoor zijn bevoegdheid inzake participatieve 

democratie ten volle te benutten en van de Staten-

Generaal een echt participatief proces te maken.  

Momenteel staat deze maatregel niet in de lijst van 

acties en operationele doelstellingen. Er lijken geen 

budgetten voor te zijn. Ik wil de heer Maron dan ook 

graag vragen of hij van plan is om werk te maken 

van een participatieve democratische ervaring en 

welke middelen hij daarvoor zal uittrekken. Welke 

un réflexe transversal, qui s'exprime aussi dans les 

budgets des autres ministres et secrétaires d'État. 

Les États généraux sur les institutions bruxelloises 

auraient pu représenter, pour le ministre Maron, 

une belle opportunité d'en faire un processus 

véritablement participatif.  

Actuellement, cette mesure ne figure pas dans la 

liste des actions et objectifs opérationnels et aucun 

budget ne semble prévu. Je voudrais dès lors 

demander à M. Maron s'il a l'intention d’œuvrer à 

une expérience démocratique participative et quels 

moyens y seront accordés. Quelles seront les 

méthodes étudiées pour mettre en place un 

processus participatif ? 

(poursuivant en français) 

Nous sommes ici pour discuter non seulement des 

notes d'orientation, mais aussi des budgets. 

Or, les budgets dédiés exclusivement à la 

démocratie participative sont très peu nombreux. 

En fait, ils ont été intégrés dans toutes les autres 

compétences. Il serait dommage que toutes ces 

belles orientations ne soient pas liées à un budget 

permettant de les réaliser, que ce soit en mobilité, 

en aménagement du territoire ou dans toute autre 

compétence de la Région bruxelloise.  

On peut beaucoup promettre, mais si les moyens 

ne suivent pas, il sera difficile d'atteindre les 

objectifs. On peut mettre à disposition une boîte à 

outils participative et apporter un soutien 

méthodologique à chaque initiative citoyenne, 

mais sans un budget clair, les pouvoirs locaux 

risquent de ne pas pouvoir répondre aux demandes, 

qui peuvent d'ailleurs être très nombreuses. 

C’est un peu comme si j'invitais tout le monde à 

venir manger du pain perdu chez moi en ne 

prévoyant qu'un pain et quatre œufs !  

(poursuivant en néerlandais) 

Bref, les objectifs politiques ont de quoi réjouir, 

mais ils ne se traduisent pas dans les chiffres. 

J'espère me tromper et que, d'ici l'ajustement 

budgétaire 2020, le ministre disposera des 

résultats de toute une série d'études afin de libérer 

les moyens nécessaires à l'équipe de facilitateurs, 

à la participation dans les différents domaines de 
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methodes zullen er worden onderzocht om een 

participatief proces op het getouw te zetten?  

(verder in het Frans) 

Het budget dat specifiek voor participatieve 

democratie is bestemd, is erg bescheiden. Het geld 

wordt verspreid over andere beleidsdomeinen. Het 

zou spijtig zijn mochten de mooie plannen daardoor 

niet verwezenlijkt worden. Het is zinloos om 

beloftes te maken zonder de nodige middelen ter 

beschikking te stellen.  

(verder in het Nederlands) 

De beleidsdoelstellingen lijken me tot slot zeker toe 

te juichen. De minister heeft een interessante visie 

op participatieve democratie, maar die komt niet tot 

uiting in de begroting. De participatieve reflex blijkt 

uit de teksten, maar ik vind hem niet terug in de 

cijfers.  

Ik hoop dat ik mij vergis. Ik hoop dat dat te 

verklaren valt doordat ik te weinig ervaring heb met 

het lezen van budgetten. Ik kijk uit naar de 

begrotingsherziening van 2020 waarin de reflex wat 

explicieter kan worden gemaakt. Ik hoop dat de 

minister tegen die tijd de resultaten van een aantal 

studies heeft, zodat de nodige middelen kunnen 

worden vrijgemaakt voor het team van facilitatoren, 

voor de participatie in de verschillende 

beleidsdomeinen en voor het expliciteren van de 

hopelijk impliciete reflex van de participatieve 

democratie.  

(Applaus)  

  

politique et au renforcement du réflexe implicite de 

la démocratie participative.  

(Applaudissements) 

  

Mevrouw Victoria Austraet (DierAnimal) (in het 

Frans).- Ik heb me bij de begrotingsbespreking 

geconcentreerd op leefmilieu en dierenwelzijn.  

Ik betreur dat er zo weinig middelen naar 

dierenwelzijn gaan. De Brusselaars vinden dat 

thema erg belangrijk. Volgens een recente peiling 

hoort het tot de tien belangrijkste bekommernissen 

van de burgers, na wetenschappelijk onderzoek en 

voor openbare netheid. 

Leefmilieu Brussel heeft slechts drie personeels-

leden die het dierenwelzijn in heel het gewest 

moeten controleren. De aanwervingsprocedure van 

twee anderen loopt, maar ook vijf controleurs 

Mme Victoria Austraet (DierAnimal).- J'ai 

écouté en commission les exposés budgétaires 

relatifs à l'environnement et au bien-être animal. 

J'ai eu l'occasion de mettre en avant plusieurs 

éléments qui m'ont interpellée. Si j'ai obtenu des 

éclaircissements sur certains, il reste des lacunes 

pour d'autres.  

Je regrette le manque de moyens alloués au bien-

être animal, notamment aux organismes qui luttent 

contre la maltraitance. Chacun s'accorde à dire que 

cette thématique est devenue primordiale aux yeux 

des Bruxellois. Cette tendance a d'ailleurs été 

confirmée par un récent sondage réalisé par Ipsos 

à la demande de GAIA : le bien-être animal figure 
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volstaan helemaal niet. Die mensen moeten 

laboratoria, kwekerijen, markten, dierenwinkels, 

asielen en alle andere plaatsen waar dieren 

verblijven, controleren, en bovendien bij 

particulieren langsgaan. In die omstandigheden is 

het geen wonder dat er misbruiken bestaan.  

De diensten voor de bestrijding van dieren-

mishandeling moeten grondig verbeterd worden. 

Het klachtenformulier is veel te rigide en de politie 

is niet opgeleid om met gevallen van 

dierenmishandeling om te gaan. Ik hoop dat er 

althans aan dat laatste iets gedaan wordt, zoals de 

begrotingsnota aangeeft.  

Ik ben het er niet mee eens dat een inbeslagname 

van dieren een ultieme maatregel is die alleen 

gebruikt wordt als het leven van de dieren op het 

spel staat. Dat is onaanvaardbaar.  

Ik wacht ook ongeduldig op de doorlichting van de 

dienst Dierenwelzijn van Leefmilieu Brussel. Ik 

hoop op beterschap.  

Ik betreur bovendien dat de Brusselse dierenasielen 

niet meer subsidies krijgen. Zij zetten zich keihard 

in om dieren op te vangen.  

Veel asielen hebben financiële problemen en zijn 

afhankelijk van giften van particulieren, ook al 

verstrekken ze openbare dienstverlening. Er gaat in 

totaal 55.000 euro naar vzw's, maar in die 

categorie vind je slechts één asiel en één 

opvangcentrum voor wilde dieren, die samen niet 

eens de helft van dat bedrag kregen.  

U kunt de asielen trouwens ook onrechtstreeks 

steunen, door campagnes te voeren om mensen te 

overtuigen een dier uit een asiel te adopteren in 

plaats van er een te kopen in een kwekerij of 

dierenwinkel. Je zou ook premies kunnen 

verstrekken voor adopties of voor sterilisaties van 

dieren, zoals sommige gemeenten al doen.  

U wilt ook het aantal proefdieren verminderen, een 

projectoproep doen voor alternatieve 

onderzoeksmethoden, de oprichting onderzoeken 

van een ethisch comité en de nadruk leggen op de 

regel van de drie R'en (replacement, reduction, 

refinement). De doelstellingen blijven echter vrij 

vaag en hebben geen verplichtend karakter. De 

regel van de drie R'en bestaat al decennia en staat 

grotendeels in de Europese richtlijn van 2010. 

désormais parmi les dix principales préoccupations 

citoyennes à Bruxelles, derrière la recherche 

scientifique et devant la propreté publique. Il est 

dès lors regrettable que le budget affecté à cette 

matière reste aussi réduit que l'année passée.  

Il est dommage d'entendre que Bruxelles 

Environnement ne compte que trois personnes 

chargées du contrôle du bien-être animal pour 

l'ensemble du territoire de la Région. Ce nombre 

est dérisoire. Un recrutement serait en cours pour 

pourvoir aux postes de deux personnes qui auraient 

quitté le service, mais cinq inspecteurs, cela reste 

très insuffisant. J'ai été informée du fait que leur 

nombre ne serait pas augmenté. 

Le personnel d'inspection représente 1 % du 

service de Bruxelles Environnement. Il est 

compétent pour contrôler le bien-être animal dans 

les laboratoires, les élevages, les marchés, les 

animaleries, les refuges et tous les autres lieux où 

se trouvent des animaux, y compris chez les 

particuliers. Comment ne pourrait-il pas y avoir 

d'abus dans ces conditions ? Nous avons d'ailleurs 

constaté les suites très tardives et laxistes que le 

service a réservées au récent cas de négligence 

animale dans le seul élevage de bovins de la 

Région.  

Plus largement, il y a beaucoup à faire pour 

améliorer les services de lutte contre la 

maltraitance animale, y compris pour le formulaire 

de dépôt de plainte, beaucoup trop rigide, ou dans 

la formation des policiers à la prise en charge des 

cas de maltraitance animale. Ce dernier point est 

inscrit dans la note budgétaire, et j'espère vivement 

qu'il sera correctement réalisé.  

Enfin, contrairement au ministre, je ne suis pas 

d'accord sur le fait que la saisie d'animaux doive 

être la mesure en dernier recours. Cela signifie que 

les animaux ne sont pris en charge que lorsque leur 

vie en dépend. Ce n'est pas acceptable. Le ministre 

a annoncé qu'un audit du service du bien-être 

animal de Bruxelles Environnement était en cours 

et je suis impatiente d'en connaître les résultats. 

J'espère qu'il débouchera sur une évolution 

positive du service.  

Je regrette aussi que les refuges bruxellois ne 

soient pas davantage subventionnés. Je ne dois pas 

détailler le lourd travail de réception, d'entretien et 
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Zonder dwingende doelstellingen blijft die regel 

echter dode letter.  

Tijdens de vorige regeerperiode diende de 

bevoegde staatssecretaris een veel ambitieuzere 

nota in over dierenwelzijn. Zij wilde het aantal 

dierenproeven met 30% verminderen tegen 2025. 

Daar is echter niets van in huis gekomen en u hebt 

die ambitie ook niet overgenomen. Op andere 

terreinen, bijvoorbeeld het klimaat, zijn dergelijke 

ambitieuze doelstellingen nochtans wel mogelijk. Ik 

begrijp niet waarom er geen concrete maatregelen 

komen om het lijden van tienduizenden dieren te 

verlichten.  

Als het gaat om de steun aan de landbouw- en 

voedingssector, hoor ik weer veel moois over de 

ontwikkeling van gezonde, kwaliteitsvolle voeding 

op basis van korte circuits. Ik ben blij dat de 

regering het belang daarvan inziet en sommige 

strategieën zijn zeker zinvol. Er blijft echter een 

grote lacune, namelijk de impact van de 

vleesconsumptie op het klimaat en de 

volksgezondheid, om maar te zwijgen van het 

dierenwelzijn.  

De regering heeft al meermaals aangekondigd dat 

ze de indirecte uitstoot van broeikasgassen wil 

aanpakken. Dat zal moeilijk gaan als ze de 

vleesconsumptie over het hoofd ziet. Naar dat 

onderwerp wordt niet eens verwezen in de 

hoofdlijnen van de Goodfoodstrategie en het komt 

evenmin ter sprake in de begrotingsnota.  

Intensieve veeteelt blijft de norm in België. Een 

korte voedselketen is dus niet noodzakelijk een 

garantie voor het welzijn van de dieren. Ook niet 

voor het milieu trouwens, want veel kwekerijen 

voeren granen in uit verre landen.  

De regering moet dus dringend ingrijpende 

maatregelen nemen.  

  

de soins aux animaux que ces organismes doivent 

effectuer.  

Beaucoup de ces institutions se trouvent dans des 

situations financières difficiles et dépendent des 

dons versés par les particuliers, alors que leur 

mission est d'utilité publique. La somme de 55.000 

euros est octroyée à des asbl. En consultant la liste 

des organismes bénéficiaires en 2019, l'on se rend 

compte que seuls un refuge et un centre de 

revalidation pour la faune sauvage sont concernés. 

Mis ensemble, ils n'ont même pas reçu la moitié de 

ce budget. Par ailleurs, il est possible de soutenir 

indirectement les refuges dans leur travail, 

notamment par des campagnes d'incitation à 

l'adoption plutôt qu'à l'achat auprès d'éleveurs ou 

d'animaleries. La note prévoit des campagnes de 

sensibilisation à l'importance de la stérilisation des 

chats, ce qui est une très bonne chose. Je pense 

néanmoins qu'il y a moyen d'en faire bien plus. On 

aurait pu imaginer, par exemple, d'octroyer des 

primes régionales pour l'adoption et la stérilisation 

d'animaux, comme le font déjà certaines 

communes. Peut-être est-ce là une piste de 

réflexion pour l'avenir.  

La note prévoit en outre de diminuer 

progressivement le nombre d'animaux 

d'expérience, de lancer un appel à projets pour la 

recherche de méthodes alternatives, d'entamer une 

réflexion sur la création d'un comité d'éthique ou 

encore de mettre davantage l'accent sur la règle des 

3R (remplacement, raffinement et réduction des 

tests sur les animaux). Il s'agit à nouveau 

d'objectifs très vagues et non contraignants. La 

règle des 3R est un concept qui existe depuis des 

décennies et qui est déjà largement repris dans la 

directive européenne de 2010. Par ailleurs, les 

comités déontologiques n'ont jamais adopté de 

stratégies concrètes visant à faire baisser 

significativement les statistiques en matière 

d'expérimentation animale. Si l'intention de la note 

est louable, je crains qu'elle ne reste lettre morte 

sans objectif contraignant. 

Pendant la précédente législature, une note bien 

plus ambitieuse avait été déposée par la secrétaire 

d'État au bien-être animal. Elle prévoyait une 

réduction de 30 % de l'expérimentation animale à 

l'horizon 2025. Aucune suite n'a malheureusement 

été donnée à cette ambition. Je me demande 

pourquoi celle-ci n'a pas été reprise à l'entame de 

la nouvelle législature. On constate que des 
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objectifs comparables, qui ont même bien plus de 

conséquences pour les Bruxellois, sont 

parfaitement possibles, notamment concernant le 

climat. Dès lors, je ne comprends pas pourquoi la 

souffrance des dizaines de milliers d'animaux 

(82.000 en 2018) utilisés dans les laboratoires 

bruxellois ne donne pas lieu à des mesures plus 

concrètes.  

Quant à la mission budgétaire relative au soutien 

apporté au secteur agro-alimentaire, j'entends à 

nouveau un objectif de développement d'une 

alimentation saine, de qualité, de proximité, basée 

sur les circuits courts. Je suis heureuse de constater 

que le gouvernement comprend l'importance d'une 

transition alimentaire pour répondre aux enjeux 

climatiques et sociaux. Certaines stratégies sont 

évidemment porteuses de sens, comme le 

renforcement du développement d'une production 

alimentaire végétale bruxelloise. Toutefois, il y a à 

nouveau un gros manquement, les anglophones 

diraient qu'il y a un éléphant dans la pièce. Je pense 

à l'impact de la consommation de viande sur le 

climat et sur la santé publique, sans parler du bien-

être animal.  

Je ne vais pas détailler une nouvelle fois les effets 

désastreux de la production de viande, que ce soit 

sur le plan de l'utilisation des sols, de la 

déforestation ou des émissions de gaz à effet de 

serre, y compris dans les élevages wallons. Le 

gouvernement a annoncé, à plusieurs reprises, 

vouloir lutter contre les émissions indirectes de gaz 

à effet de serre. Il passera à côté de son objectif s'il 

ne prend pas cette problématique au sérieux. Elle 

ne fait même pas partie des grands axes de la 

stratégie Good Food. La part de la viande y est 

mentionnée de façon secondaire et la note 

budgétaire n'y fait nulle part allusion, ce qui 

m'interpelle particulièrement.  

Je termine en attirant l'attention sur la question des 

circuits courts qui est plusieurs fois mise en avant 

tant dans le programme environnemental que dans 

celui du bien-être animal. Il faut rappeler que 

l'élevage intensif reste la norme partout en 

Belgique. Pour ce qui concerne les produits 

animaux, le circuit court n'est donc pas du tout une 

garantie de bien-être animal, puisque dans notre 

pays, 90 % des cochons et des poulets ne voient la 

lumière du jour qu'au moment de leur transport 

vers l'abattoir. Ce n'est pas une garantie 

environnementale non plus, puisque beaucoup 
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d'élevages aviaires ou porcins importent des 

céréales depuis des pays comme l'Amérique latine. 

Je profite donc de cette discussion sur le budget 

pour vous rappeler qu'il est indispensable et urgent 

de prendre des mesures fortes. 

  

De heer Jan Busselen (PVDA).- Ik wil niet alles 

herhalen wat onze fractievoorzitter gisteren heeft 

gezegd, maar wel de essentie. En die is, of u het nu 

graag hoort of niet, dat deze begroting een 

progressieve besparingsbegroting is, een 

voortzetting van de politiek van de regeringen-

Vervoort I en II. Ook ditmaal zal ze geen 

oplossingen bieden voor de onaanvaardbare sociale 

ongelijkheid in deze stad.  

Brussel kampt met enorm grote sociale problemen, 

daarvan hoef ik niemand te overtuigen. Denk maar 

aan betaalbaar wonen, daklozenopvang, een 

verhoging van de laagste lonen bij de gemeente-

besturen, onderwijs, mobiliteit en armoede. Nog 

altijd groeit een kind op de drie op in armoede, en 

dat in het vierde rijkste gewest van Europa. En wat 

doet de regering, bijvoorbeeld op het vlak van 

huisvesting? Het ene prestigeproject na het andere 

krijgt groen licht: Neo, Docks Bruxsel, 

Thurn & Taxis, Up-site, Riva ... Er worden nieuwe 

wijken gecreëerd met onbetaalbare huurprijzen en 

woningen die 3.000 à 5.000 euro per m² kosten. 

Anderzijds groeien de wachtlijsten aan. Er staan nu 

44.000 gezinnen op de lijst, en deze regering bouwt 

sociale woningen tegen een tempo van 110 woon-

eenheden per jaar. Tegen dat tempo zou het liefst 

vierhonderd jaar duren voordat er voldoende sociale 

woningen zijn voor iedereen op de wachtlijst. 

Vierhonderd jaar! 

Mijn collega gaf gisteren ook al aan dat er van een 

versnelling van het tempo nauwelijks sprake is. Het 

komende jaar staan er 130 sociale woningen 

gepland. Weet u trouwens hoe mensen recht krijgen 

op een sociale woning? Dat gebeurt met een 

puntensysteem. Mensen die wachten op een 

woning, worden als concurrenten tegenover elkaar 

geplaatst en moeten punten sparen. Als ze genoeg 

punten hebben gespaard, hebben ze recht op een 

sociale woning. Dat is een realiteit die mensen tegen 

elkaar opzet. 

Een ander voorbeeld is het gebrek aan plaatsen in 

scholen. Kinderen vinden in deze stad geen plaats 

M. Jan Busselen (PVDA) (en néerlandais).- Je ne 

vais pas répéter tout ce qu'a dit hier notre cheffe 

de groupe, mais bien l'essentiel, à savoir que ce 

budget est un budget d'austérité progressiste, qui 

s'inscrit dans la lignée des gouvernements 

Vervoort I et II. Ce n'est pas encore cette fois-ci 

qu'il apportera des solutions à l'intolérable 

inégalité sociale qui mine cette ville.  

Bruxelles est confrontée à d'énormes problèmes 

sociaux. Dans la quatrième Région la plus riche 

d'Europe, un enfant sur trois vit encore dans la 

pauvreté. Et que fait ce gouvernement, par 

exemple en matière de logement ? Il donne son feu 

vert à un projet prestigieux après l'autre et crée de 

nouveaux quartiers de logements impayables. 

Pendant ce temps-là, 44.000 ménages sont sur liste 

d'attente, alors que ce gouvernement construit des 

logements sociaux à un rythme de 110 par an. Qui 

plus est, l'octroi d'un logement social repose sur un 

système à points, qui met les ménages en 

concurrence. C'est une réalité qui dresse les gens 

les uns contre les autres. 

Un autre exemple est le manque de places dans les 

écoles. Les parents rivalisent entre eux pour 

obtenir une place coûte que coûte, certains 

tombent du bateau. Et ce serait le PVDA qui dresse 

les gens les uns contre les autres ? Dans quel 

monde vivent ceux qui prétendent cela ?  

Je vais vous dire comment on dresse les gens les 

uns contre les autres. C'est en organisant la 

pénurie dans les services publics, en créant trop 

peu d'écoles, trop peu de logements abordables et 

trop peu d'emplois durables. 

Une deuxième façon de dresser les gens les uns 

contre les autres réside dans la 

communautarisation et la régionalisation des 

services sociaux, comme l'illustre le transfert des 

allocations familiales aux Régions.  

Certains partis, comme la N-VA, veulent encore 

renforcer cette division. M. Loones a fait savoir 
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op school. Ouders wedijveren met elkaar om toch 

maar een plaats te bemachtigen, sommigen vallen 

uit de boot. En dan zou het de PVDA zijn die 

mensen tegen elkaar opzet? In welke wereld leven 

de mensen die dat beweren?  

Ik zal u zeggen hoe mensen tegen elkaar worden 

opgezet. Door krapte in de openbare diensten te 

organiseren, speel je mensen tegen elkaar uit, door 

te weinig scholen, te weinig betaalbare woningen en 

te weinig duurzame banen. Dat is het echte 

probleem. 

Er is nog een tweede manier om mensen tegen 

elkaar uit te spelen: door de communautarisering en 

de regionalisering van de sociale diensten. Ik 

verdiende als leerkracht 250 euro meer dan mijn 

Franstalige collega in het Franstalige onderwijs. 

Hoe eerlijk is dat? 

Met de overheveling van de kinderbijslag naar de 

gewesten krijg je weldra voor een kind in Brussel 

meer of minder dan voor een kind 2 km verderop in 

pakweg Vilvoorde of Wemmel. Sommige partijen 

zoals de N-VA willen de tweedeling uitbreiden. Zo 

liet Sander Loones gisteren weten dat hij 

Brusselaars wil laten kiezen tussen een Waalse en 

een Vlaamse sociale zekerheid. Wilt u weten hoe 

mensen tegen elkaar worden opgezet? Zo worden 

mensen tegen elkaar opgezet!  

De sociale problemen in Brussel zijn niet de schuld 

van de PVDA, maar van een aanhoudend 

besparingsbeleid. Als we die problemen echt willen 

oplossen, moeten we investeren in de openbare 

sector. Natuurlijk zien we dat er een beetje meer 

wordt geïnvesteerd in positieve zaken zoals het 

openbaar vervoer, maar met welk geld? 450 miljoen 

euro wordt buiten de perimeter gehouden. Zal 

Europa dat toelaten?  

De heer Pitseys zei gisteren dat de PVDA op 

dezelfde nagel blijft kloppen en nog niet had 

begrepen dat de Europese politiek vanaf nu een 

investeringspolitiek zal voeren. Ursula von der 

Leyen, voorzitter van de Europese Commissie, 

heeft namelijk een nieuwe Green Deal klaar en zal, 

in navolging van de Raad van het Internationaal 

Monetair Fonds (IMF) kiezen voor een publiek 

investeringsbeleid. Zij is het ook die in Duitsland 

onder vuur ligt voor vermeende misstanden met 

openbaar geld. Zij beweerde overigens dat Europa 

niemand in de steek laat wanneer 113 miljoen 

hier qu'il veut pousser les Bruxellois à choisir 

entre une sécurité sociale wallonne ou flamande. 

C'est ainsi qu'on dresse les gens les uns contre les 

autres !  

Les problèmes sociaux rencontrés à Bruxelles ne 

sont pas à mettre sur le compte du PVDA, mais 

d'une politique d'austérité permanente. Si nous 

voulons vraiment les résoudre, nous devons 

investir dans le secteur public. Certes, on investit 

un peu plus dans des domaines positifs, comme les 

transports publics, mais avec quel argent ? Un 

montant de 450 millions d'euros est sorti du 

périmètre. L'Europe le permettra-t-elle ?  

M. Pitseys déclarait hier que le PTB continue de 

taper sur le même clou et n'a toujours pas compris 

que l'Europe mènera désormais une politique 

d'investissement. Mme von der Leyen, présidente 

de la Commission européenne, a en effet préparé 

un nouveau pacte vert et privilégiera, dans la 

foulée du Conseil du Fonds monétaire 

international (FMI), une politique d'investissement 

public. Si certains à gauche du spectre politique 

veulent faire confiance au FMI et aux institutions 

européennes, c'est leur bon droit. Mais oublient-ils 

qui a voté le pacte de stabilité en 2013 et ce que 

cela implique ?  

Les traités européens ne permettent pas d'amortir 

les investissements publics dans le temps. Le 

pouvoir européen décide que le déficit budgétaire 

ne peut excéder 3 % du PIB, sous peine de 

sanctions. Tous les partis traditionnels du 

Parlement bruxellois ont voté le pacte budgétaire 

en 2012. Pendant ce temps-là, le PVDA menait des 

actions contre ces mantras néolibéraux. Et 

aujourd'hui, selon M. Chahid, il faudrait 

demander au MR si M. Michel compte assouplir 

les directives. Ce n'est pas sérieux. 

Ce gouvernement sait qu'il ne pourra pas tenir une 

partie de ses promesses sociales à cause de la 

politique d'austérité européenne. Il devra revenir 

sur certaines d'entre elles ou les faire payer aux 

gens. C'est pour cette raison que le PVDA parle 

d'un budget d'austérité progressiste.  

Si ce budget manque d'ambition sociale, c'est aussi 

parce que vous refusez de prendre les mesures 

nécessaires à une redistribution. Vous devez oser 

vous demander comment faire contribuer les 
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Europeanen in armoede leven. Zij wil massaal 

investeren in een Europese defensie en in de 

NAVO. Het is het goed recht van sommige 

personen aan de linkerzijde van het politieke 

spectrum om het IMF en de huidige Europese 

instellingen te vertrouwen. lk vind het echter 

getuigen van een zekere naïviteit. Is men vergeten 

wie het Stabiliteitspact heeft gestemd in 2013 en 

wat dat inhoudt?  

De Europese verdragen laten niet toe om publieke 

investeringen in de tijd af te betalen. Het Europese 

niveau beslist dat het begrotingstekort niet boven de 

3% van het BBP mag komen, anders wordt de 

lidstaat gestraft. Tot daar de economische 

democratie. Alle traditionele partijen in het Brussels 

parlement hebben het begrotingspact gestemd in 

2012. Tegelijkertijd stond de PVDA buiten actie te 

voeren tegen deze neoliberale besparingsmantra's. 

Nu zou er volgens de heer Chahid aan de MR 

moeten worden gevraagd of de heer Michel de 

richtlijnen wil versoepelen. Dat is niet ernstig.  

Ook deze regering weet dat ze een deel van de 

sociale beloften niet zal kunnen waarmaken door 

het rigide Europese besparingsbeleid. Een 

smeekbede aan het adres van Charles Michel zal 

daar niets aan veranderen. De regering zal moeten 

terugkomen op bepaalde beloften of de mensen 

moet doen betalen. Daarom noemt de PVDA dit een 

progressieve besparingsbegroting. Niet uit kwade 

wil, maar omdat u het Europese keurslijf aanvaardt, 

omdat u niet de minste aanstalten maakt om deze in 

vraag te stellen, laat staan u er tegen te verzetten.  

Er is nog een andere reden waarom deze begroting 

sociale ambitie mist: zelfs binnen het aangereikte 

kader weigert u de nodige stappen te ondernemen 

om aan herverdeling te doen. Daarvoor moet u 

immers de olifant in de kamer durven benoemen. U 

moet zich durven afvragen hoe u de grote bedrijven 

in Brussel kunt laten bijdragen. Hoe wilt u de 

banken, de verzekeraars en de vastgoedbedrijven 

laten meebetalen?  

De PVDA bracht daarover een aantal ideeën aan: 

een bindend huurrooster om de huurprijzen te doen 

dalen, een bijdrage aan het gratis openbaar vervoer 

door bedrijven met meer dan 24 werknemers en 

stedenbouwkundige lasten om de bouw van sociale 

woningen te versnellen. Wij doen wel degelijk 

grandes entreprises, les banques, les assureurs et 

les sociétés immobilières.  

Le PVDA émet à cet égard plusieurs idées : une 

grille des loyers contraignante, une contribution à 

la gratuité des transports publics pour les 

entreprises de plus de 24 travailleurs, des charges 

urbanistiques pour accélérer la construction de 

logements sociaux.  

Vous recourez à des mécanismes de privatisation 

semi-occultes, comme les tristement célèbres 

partenariats public-privé (PPP), où chaque 

investissement avec de l'argent public coûte deux 

à trois fois plus cher qu'un investissement public 

ordinaire. 

Cependant, vous ne voulez pas de nos 

propositions. Vous préférez créer une situation où 

les promesses doivent être reportées ou 

abandonnées, comme la gratuité partielle de la 

STIB ou l'augmentation des salaires des agents 

communaux et régionaux. Si, finalement, cette 

augmentation salariale aura bien lieu, c'est 

uniquement grâce à la persévérance du personnel 

qui a mené des actions.  

Outre ces reports et abandons, il y a aussi les 

économies classiques, comme les 30 millions 

d'euros repris à Actiris et les subsides purement et 

simplement supprimés pour l'accompagnement des 

Roms.  

Ce gouvernement annonce également des hausses 

de prix à charge des ménages bruxellois : hausse 

des tickets STIB, de l'eau, des boxes à vélos, 

nouvelle taxe kilométrique. Nous manquons 

d'imagination et de conviction pour faire de la 

redistribution de la richesse un élément central 

d'une politique véritablement sociale.  

Nous vivons une période où la justice fiscale est 

démantelée à un rythme effréné, où les Régions 

sont mises en concurrence, où 100 % des 

investissements publics sont bridés et où les droits 

acquis sont remis en question. C'est vrai, nous 

n'allons pas résoudre ici et maintenant la politique 

d'austérité belge et européenne. Mais vous 

l'acceptez, nous pas.  

Notre parti formule des propositions directement 

applicables, qui ne compriment pas le budget, 

augmentent le pouvoir d'achat des ménages et 
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voorstellen, maar u kiest ervoor om voor de grote 

projectontwikkelaars de rode loper uit te rollen.  

U maakt gebruik van semi-verdoken privatiserings-

mechanismen, zoals de beruchte constructies rond 

de publiek-private samenwerking (PPS). Bij die 

PPS-constructies wordt elke investering met 

overheidsgeld twee tot drie keer duurder dan bij een 

gewone overheidsinvestering.  

Er zijn mogelijkheden om de grote spelers aan te 

spreken. De PVDA reikt u die aan, maar u gaat niet 

in op onze voorstellen. Daardoor creëert u een 

situatie waarin u het nakomen van bepaalde beloftes 

moet uit- of afstellen. Denk maar aan het 

gedeeltelijk gratis maken van de MIVB-tickets of 

het verhogen van de lonen van medewerkers van 

gemeenten en gewestelijke instellingen.  

De fractievoorzitter van de PS vertelde mij dat die 

loonsverhoging er uiteindelijk toch komt. Dat is 

echter te danken aan het feit dat het personeel actie 

is blijven voeren. Ik wil de werknemers en de 

betrokken vakbonden dan ook feliciteren met hun 

doorzettingsvermogen en hun geduld. Zij kunnen 

rekenen op de PVDA, die resoluut mee zal 

opkomen voor een eerlijk loon en goede 

werkomstandigheden.  

Naast uit- en afstel zijn er ook klassieke 

besparingen. We lazen dat er 30 miljoen euro wordt 

weggehaald bij Actiris, nota bene een stokpaardje 

van deze regering. Ook deze week lazen we dat de 

subsidies voor Roma-begeleiding gewoon 

wegvallen. Een besparing op de zwaksten lijkt me 

echt geen voorbeeld van een sociaal beleid.  

Dat deze regering dan ook nog eens ballonnetjes 

oplaat die wijzen op prijsstijgingen voor gewone 

Brusselse gezinnen, is voor ons een goede reden om 

de begroting als besparingsbegroting te 

bestempelen.  

Met duurdere MIVB-kaartjes, hogere waterprijzen, 

een nieuwe kilometerheffing, en fietsboxen die op 

sommige plaatsen duurder worden, zet u de 

koopkracht op allerhande manieren onder druk. 

Wij missen de verbeelding en de overtuiging om de 

herverdeling van de rijkdom in het beleid centraal 

te stellen, om herverdeling als hefboom te 

gebruiken voor een echte sociale politiek. 

luttent contre la logique d'austérité de l'Europe. 

Mais vous n'en voulez pas et préférez faire payer 

les ménages bruxellois. Pour cette raison, le PVDA 

ne peut approuver le budget. 

(Applaudissements sur les bancs du PTB) 
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Herverdeling is de grote afwezige in deze 

begroting.  

We leven in een periode waar de fiscale 

rechtvaardigheid in sneltempo wordt afgebouwd, 

waarin regio's tegen elkaar worden uitgespeeld, 

waarin 100% publieke investeringen aan banden 

worden gelegd en verworven rechten onder druk 

komen te staan. Dat we de Belgische en Europese 

besparingspolitiek vandaag hier en nu niet zullen 

oplossen, daar zijn we het over eens. U aanvaardt 

die, wij niet.  

Onze partij komt met voorstellen die we nu kunnen 

toepassen en die impact kunnen hebben. We vinden 

het onbegrijpelijk dat u er niet op ingaat. Het zijn 

voorstellen die geen druk leggen op het budget, die 

de koopkracht van gezinnen opnieuw verhogen en 

die ingaan tegen de besparingslogica van Europa. U 

legt ze echter naast zich neer en laat de Brusselse 

gezinnen opnieuw betalen. De PVDA kan de 

begroting dan ook niet goedkeuren.  

(Applaus bij de PTB) 

  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR) (in het Frans).- 

Mijnheer de voorzitter, ik verkeer in totale 

verwarring. De heer Busselen zegt dat hij niet van 

plan is te herhalen wat zijn fractieleider al heeft 

gezegd. Sinds wanneer vormen de PTB en de PVDA 

één fractie?  

(verder in het Nederlands)  

De olifant in de kamer is veeleer wat ik daarnet 

gezegd heb dan wat u hier vermeldt, mijnheer 

Busselen. Vormt u met de PTB één fractie of niet? 

En als u dan toch zo graag deelt, dan moet u 

beginnen met onderling de tijd te verdelen. 

  

Mme Alexia Bertrand (MR).- M. le président, je 

suis dans la confusion la plus totale. M. Busselen 

en appelle à sa cheffe de groupe. Le PTB et le 

PVDA forment-ils un seul groupe ? M. Busselen 

dit qu'il ne va pas répéter ce qu'a dit sa cheffe de 

groupe. Il demande à M. Chahid d'être cohérent, 

mais je ne comprends pas bien sa propre cohérence 

et celle de son parti.  

(poursuivant en néerlandais) 

M. Busselen, formez-vous un seul groupe avec le 

PTB ? Si c'est le cas, vous devez partager votre 

temps de parole.  

  

De heer Jan Busselen (PVDA).- Misschien moeten 

we de mogelijkheid overwegen om fracties over de 

taalgrenzen heen te laten bestaan. In een tweetalig 

gewest is het een probleem dat we worden verplicht 

om per taalgroep een fractie te hebben.  

  

M. Jan Busselen (PVDA) (en néerlandais).- Peut-

être devrions-nous envisager la possibilité de faire 

exister les groupes au-delà de la frontière 

linguistique. Dans une Région bilingue, 

l'obligation de former un groupe par groupe 

linguistique pose problème.  

  

De heer Ridouane Chahid (PS) (in het Frans).- 

Dat verandert alles.  

M. Ridouane Chahid (PS).- Alors ça change tout. 
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De voorzitter.- Wat u nu zegt, heeft gevolgen voor 

het reglement.  

De heer Jan Busselen (PVDA) (in het Frans).- De 

PTB en de PVDA vormen twee afzonderlijke 

fracties. Bijgevolg kunnen wij tweemaal reageren 

op de begroting.  

De voorzitter.- Mevrouw Bertrand wijst erop dat u 

verwees naar 'uw fractieleider'. Bijgevolg lijkt het 

alsof uw betoog zou aansluiten bij de tweede ronde. 

Als u vindt dat u tot dezelfde fractie als de leden van 

de PTB behoort, vormt de PVDA in feite geen 

fractie. Gisteren hebben we een andere partij als 

politieke fractie erkend. Dat heeft gevolgen.  

Mevrouw Françoise De Smedt (PTB) (in het 

Frans).- Het reglement dwingt ons nu eenmaal om 

op deze manier te werken.  

De heer Ridouane Chahid (PS) (in het Frans).- 

Het reglement verplicht u daar niet toe. In het 

federale parlement vormen Ecolo en Groen 

bijvoorbeeld één fractie. Dat is hun politieke keuze. 

U kunt niet beweren dat in dit parlement de PTB één 

fractie vormt met de PVDA.  

De voorzitter.- Mevrouw Bertrand maakte een 

terechte opmerking. Mijnheer Busselen, denk 

alstublieft goed na en maak een consequente keuze. 

U kunt de PVDA niet nu eens wél en dan weer niet 

als een afzonderlijke fractie beschouwen.  

We gaan nu over tot de tweede ronde, met tien 

minuten spreektijd per fractie. Opnieuw wisselen 

partijen van de meerderheid en de oppositie elkaar 

af.  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR) (in het Frans).- 

De MR zal in de tweede ronde ook het woord nemen 

als onze partij ter sprake wordt gebracht.  

  

M. le président.- Ce que vous êtes en train de dire 

comporte des implications réglementaires. 

M. Jan Busselen (PVDA).- Nous avons deux 

groupes et avons donc le droit d'exprimer deux 

réactions sur le budget. 

M. le président.- Ce que dit Mme Bertrand, c'est 

que, comme vous avez parlé de "votre cheffe de 

groupe", c'est comme si votre présente intervention 

se faisait dans le cadre du deuxième tour de parole. 

Si vous êtes l'émanation du PTB, vous n'êtes pas 

un groupe et ne disposez donc pas de tous les 

privilèges allant avec ce titre. Hier, nous avons 

reconnu un groupe politique, cela a des incidences.  

Mme Françoise De Smedt (PTB).- C'est le 

règlement qui nous impose de fonctionner de la 

sorte. 

M. Ridouane Chahid (PS).- Le règlement ne vous 

l'impose pas. Au Parlement fédéral par exemple, 

les partis Ecolo et Groen forment un seul groupe. 

C'est leur choix politique. Ne dites donc pas que 

vous formez un seul groupe. 

M. le président.- La remarque de Mme Bertrand 

était judicieuse et pertinente. M. Busselen, je vous 

prie de réfléchir et de faire preuve de cohérence. 

On ne peut avoir le beurre et l'argent du beurre. 

Nous passons maintenant au second tour de parole, 

qui offre dix minutes de temps de parole à chaque 

groupe. Je suivrai à nouveau l'alternance entre 

opposition et majorité. 

Mme Alexia Bertrand (MR).- Mon groupe 

répondra lors du second tour si nous sommes 

interpellés. 

  

De heer Gilles Verstraeten (N-VA).- Naar goede 

gewoonte zal ik het hebben over de GGC-begroting. 

Ik blijf herhalen dat ze apart zou moeten worden 

besproken. Carthago delenda est.  

Mevrouw Rochette, ik kwam tot dezelfde 

vaststellingen als u over de leesbaarheid van de 

GGC-begroting. Er waren geen beleidsnota's 

toegevoegd en er waren te weinig verklaringen. Ik 

M. Gilles Verstraeten (N-VA) (en néerlandais).- 

Je partage vos constats sur la lisibilité de ce 

budget, Mme Rochette. Il n'était assorti d'aucune 

note d'orientation et que de peu d'explications. J'ai 

également pris note des réponses du ministre et fait 

savoir au Bureau que celles-ci seraient 

demandées.  
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heb eveneens akte genomen van de antwoorden van 

de minister. Ik heb ook aangekaart bij het Bureau 

dat die zouden worden opgevraagd. Daar zal over 

worden gewaakt. 

Ik herhaal dus dat de GGC-begroting apart zou 

moeten worden besproken. Ik doe dat niet enkel om 

institutionele redenen, maar ook omwille van het 

feit dat de sociale urgentie in het Brussels Gewest 

voorgesteld werd als een van de grote pijlers van 

deze regering. Aan dat beleidsdomein wordt zeker 

in deze begrotingsbesprekingen soms nauwelijks 

aandacht besteed of toch alleszins onvoldoende.  

De cijfers zijn nochtans dramatisch. Een op vier 

kinderen in Brussel groeit op in een gezin waar 

niemand werk heeft. Een op drie Brusselaars leeft 

onder de armoedegrens. Bijna 40% van de 

Brusselaars loopt risico op armoede of sociale 

uitsluiting. Een op vier Brusselse jongeren is 

werkloos. Dan wordt er nog niet rekening gehouden 

met jongeren die simpelweg buiten de arbeidsmarkt 

vallen. Deze zomer werd duidelijk dat het aantal 

jongeren dat bij het OCMW moet aankloppen voor 

een leefloon op tien jaar tijd is verdubbeld. 

Momenteel is 13,2% van alle jonge Brusselaars 

ingeschreven bij het OCMW. Dat is meer dan een 

op tien.  

Voor de hele Brusselse bevolking is volgens de 

laatste Welzijnsbarometer het aantal leefloners de 

laatste tien jaar in Brussel met meer dan 70% 

gestegen en over diezelfde periode is de 

dakloosheid in het gewest verdubbeld. Die cijfers 

zijn schandalig!  

De armoede vandaag is na dertig jaar socialistisch 

beleid van een stuitend hoog onaanvaardbaar 

niveau en de verpaupering neemt zelfs in bepaalde 

buurten nog altijd toe. 

Dan zou men verwachten dat de regering grondige 

hervormingen doorvoert, dat ze het over een andere 

boeg gooit helemaal in de lijn met die grote 

aandacht die gegeven werd aan de sociale urgentie 

in het regeerakkoord van deze regering, maar 

daarvan valt niets te merken in deze begroting. De 

regering gaat gewoon voort op hetzelfde pad, 

hetzelfde lichtende spoor dat ons op dit punt heeft 

gebracht. Ze volgt dezelfde recepten als in het 

verleden. Ik merk nauwelijks verschil met de 

begroting van 2019. Het is een cliché, maar het 

verdient om hier herhaald te worden, want het is 

Je répète donc que le budget de la Cocom doit être 

examiné séparément, non seulement pour des 

raisons institutionnelles, mais aussi parce que 

l'urgence sociale, présentée comme l'un des 

principaux piliers de ce gouvernement, est trop peu 

abordée dans ces discussions budgétaires. 

Les chiffres sont pourtant dramatiques. Un enfant 

sur quatre à Bruxelles grandit dans une famille 

sans revenus du travail. Un Bruxellois sur trois vit 

sous le seuil de pauvreté. Près de 40 % des 

habitants sont menacés de pauvreté ou d'exclusion 

sociale. Un jeune Bruxellois sur quatre est au 

chômage et 13,2 % d'entre eux, soit plus d'un sur 

dix, sont inscrits au CPAS.  

Le dernier baromètre social indique que le nombre 

de bénéficiaires du revenu d'intégration sociale 

(RIS) a augmenté de plus de 70 % et que le nombre 

de sans-abri a doublé ces dix dernières années. 

Ces chiffres sont scandaleux !  

Après trente ans de politique socialiste, la pauvreté 

atteint un niveau effroyablement élevé et 

inacceptable. Elle s'accentue même dans certains 

quartiers.  

On s'attendrait dès lors à ce que le gouvernement 

procède à des réformes en profondeur, à ce qu'il 

change de cap conformément à la grande attention 

que l'accord de majorité accorde à l'urgence 

sociale, mais il n'en est rien dans ce budget. Les 

véritables choix sont reportés à plus tard, dans le 

courant de l'année 2020.  

Il en va ainsi de la coordination des CPAS, 

renvoyée à des États généraux pour lesquels aucun 

budget n'est prévu.  

Après le plan de santé bruxellois (PSB) du 

gouvernement précédent, dont nous n'avons pour 

ainsi dire rien vu dans ce parlement, il est d'emblée 

question d'un nouveau plan, de santé sociale cette 

fois.  

Cette Région reste bloquée dans la phase de 

planification. En termes d'action, de progrès sur le 

terrain ou de prise en charge réelle des problèmes, 

les changements sont insignifiants. Ce budget ne 

comporte aucun choix clair, ce qui n'est pas 

surprenant compte tenu de l'accord de 

gouvernement.  
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zeer toepasselijk: steeds hetzelfde blijven doen en 

dan andere resultaten verwachten is de definitie zelf 

van waanzin. Eigenlijk zijn de echte keuzes 

uitgesteld tot later in het jaar 2020. 

Collega Chahid van de PS noemde het dan ook "un 

budget de transition". Blijkbaar is de sociale 

urgentie dan toch niet zo groot, als de regering kan 

blijven wachten met ingrepen. 

Wat is er wel op overschot? Plannen of eigenlijk 

geplande plannen die nog ingepland moeten 

worden. Hoe zit het met de coördinatie van de 

OCMW's zodat de Brusselaars op zijn minst overal 

op dezelfde manier behandeld worden en niet tussen 

de mazen van het net glippen, zodat de daklozen die 

hun sociale rechten willen laten gelden niet van het 

kastje naar de muur worden gestuurd? De regering 

stelt voor daarover te overleggen in een staten-

generaal waar eigenlijk geen budget voor is, als ik 

mijn collega's goed begrepen heb.  

Na het Brussels Gezondheidsplan (BGP) van de 

vorige regering, waarvan we in dit parlement bijna 

niets gezien hebben, is er meteen sprake van een 

nieuw plan, een sociaal gezondheidsplan dit keer. 

Dat moet nog opgesteld worden. Het valt dus nog te 

bezien of het ook hier weer wachten op Godot 

wordt.  

Begrijp mij niet verkeerd: plannen is zeker goed. 

Het grote probleem is evenwel dat dit gewest altijd 

in de fase van de plannen blijft steken. Inzake 

handelen, de vooruitgang op het terrein of de 

problemen werkelijk in handen nemen verandert er 

veel te weinig. In deze begroting is zo goed als geen 

enkele duidelijke keuze gemaakt. Gelet op het 

regeerakkoord verwacht ik eerlijk gezegd ook niet 

al te veel van die keuzes die in 2020 gemaakt zullen 

moeten worden.  

Zoals mijn collega Van Achter al zei, blijven we 

hangen in het virtuele van plannen, beloften en vage 

toekomstmuziek. Graag haal ik nog eens het enige 

lichtpuntje aan dat ik in het regeerakkoord zag, 

inzake sociaal beleid: eindelijk is de regering 

beginnen in te zien dat de eindeloze middelen voor 

de noodopvang voor daklozen, voornamelijk 

Samusocial, geen zoden aan de dijk brengen. Er zijn 

integendeel structurelere oplossingen, zoals 

Housing First, nodig om de problemen ten gronde 

aan te pakken. Daarop hebben we tijdens de vorige 

regeerperiode herhaaldelijk gehamerd. 

Comme l'a dit Mme Van Achter, nous sommes 

coincés dans le monde virtuel des plans et des 

belles promesses. La seule lueur d'espoir en 

matière de politique sociale est la mise en place de 

solutions plus structurelles de prise en charge des 

sans-abri, telles que le Housing First. Il s'agit du 

seul changement important et visible dans le 

budget de la Cocom, avec une augmentation de 

15 millions d'euros, certes sous forme de 

provision. La Cour des comptes a formulé des 

observations sur cette approche, car il est 

contraire à la spécificité des articles budgétaires 

de laisser en suspens un budget aussi important. 

Même si ce gouvernement bénéficie de 

circonstances atténuantes en raison de la nouvelle 

ordonnance relative à l’aide d’urgence et à 

l’insertion des personnes sans abri, nous n'avons 

aucune idée de ce à quoi cet argent sera consacré.  

Vous demandez à ce parlement de faire 

aveuglément confiance au gouvernement et de 

croire que celui-ci tiendra ses promesses. Cette 

Région facilite pourtant elle-même les séjours 

illégaux sur son territoire et continue à alimenter 

le besoin d'accueil d'urgence, puisqu'il n'y a pas de 

solution structurelle pour ces personnes. De plus, 

la Région a invoqué l'urgence à maintes reprises 

afin de pomper chaque année plus de millions 

d'euros qu'initialement budgétisés pour l'accueil 

d'urgence. En outre, l'ordonnance sur le sans-

abrisme a maintenant ancré légalement le chèque 

en blanc pour l'accueil d'urgence. Ces pratiques 

sapent ma confiance dans cette Région.  

J'aime énormément ma ville et tous ses habitants, 

tous les Bruxellois. Je vois avec tristesse à quel 

point notre ville souffre d'un manque de progrès 

concrets et d'une pauvreté choquante.  

J'espère, M. Ahidar, que je me trompe, mais je 

crains que ce budget ne s'attaque pas efficacement 

à la paupérisation des Bruxellois, raison pour 

laquelle nous ne l'approuverons pas.  

(Applaudissements sur les bancs de la N-VA) 
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Toegegeven: bij de thuislozenzorg stelt zich de 

enige grote, zichtbare wijziging in de GGC-

begroting. Daar stijgt het budget: er is 15 miljoen 

euro vastgelegd, maar dan wel... in een provisie! Bij 

die werkwijze heeft ook het Rekenhof 

kanttekeningen geplaatst, omdat het indruist tegen 

de specificiteit van begrotingsartikelen om zo'n 

groot budget in het ijle te laten hangen. Deze 

regering kreeg nog enigszins verschoning door de 

nieuwe Ordonnantie betreffende de noodhulp en de 

inschakeling van daklozen, maar in feite hebben we 

geen enkel idee waaraan het geld besteed zal 

worden.  

U vraagt dit parlement om de regering blind te 

vertrouwen en te geloven dat ze zal realiseren wat 

ze heeft beloofd. Dit gewest faciliteert zelf illegale 

verblijven op zijn grondgebied en blijft dus de 

behoefte aan noodopvang voeden, aangezien er 

voor die mensen nu eenmaal geen structurele 

oplossing mogelijk is. Daarnaast heeft het gewest 

keer op keer de noodsituatie ingeroepen om elk jaar 

weer meer miljoenen dan initieel begroot in de 

noodopvang te pompen. Ik vermoed dat dat deze 

keer niet anders zal zijn. Voorts is door de 

daklozenordonnantie de blanco cheque voor 

noodopvang nu wettelijk verankerd, terwijl dat 

vroeger een politieke keuze was. Door die 

praktijken kan ik dit gewest mijn vertrouwen niet 

schenken, ondanks alle verklaringen dat het deze 

keer anders zal gaan.  

Ik hou immens veel van mijn stad en van al haar 

inwoners, van alle Brusselaars. Ik zie dan ook met 

lede ogen aan hoe onze stad lijdt onder het gebrek 

aan concrete vooruitgang en onder een stuitende 

armoede. 

Ik hoop, mijnheer Ahidar, dat ik ongelijk heb, maar 

ik vrees dat met deze begroting de verpaupering van 

de Brusselaars niet effectief wordt aangepakt. We 

zullen ze dan ook niet goedkeuren. 

(Applaus bij de N-VA) 

  

Mevrouw Barbara de Radigués (Ecolo) (in het 

Frans).- Zoals zovelen ben ook ik nieuw in dit 

parlement. Tijdens mijn eerste begrotings-

besprekingen heb ik alle sprekers in dit plenum 

gewag horen maken van de gigantische uitdagingen 

waar dit gewest, België en Europa voor staan.  

Mme Barbara de Radigués (Ecolo).- Comme 

beaucoup d'entre nous ici, je suis nouvelle au 

parlement. Hier, c'était la première fois que 

j'écoutais ces débats budgétaires en séance 

plénière. Toutes les oratrices et tous les orateurs 

qui sont montés à la tribune ont exprimé l'immense 

défi auquel notre Région, mais également le pays, 
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Ecolo is met een brandende ambitie voor Brussel in 

deze regering gestapt. Wij hopen niet op cadeautjes 

die uit de hemel komen vallen, maar we stropen 

onze mouwen op om de samenleving demo-

cratischer, rechtvaardiger, milieuvriendelijker en 

socialer te maken. Gisteren hoorde ik Rob Hopkins 

nog spreken over het belang van de verbeelding. 

Welke samenleving willen wij werkelijk? Met een 

algemene beleidsverklaring laat je zien welke 

toekomst je voor ogen hebt.  

Ik hoor de MR nu beweren dat er onvoldoende geld 

is om allerlei maatregelen uit de beleidsverklaring 

uit te voeren. Waar wil de MR nu eigenlijk naartoe 

met dit gewest?  

Net zoals Agora wil ook Ecolo meer burger-

participatie. Het gewest kan zijn voordeel doen bij 

de verbeelding van de burgers en bij de concrete 

oplossingen die zij aandragen.  

Het klopt dat het Brussels Gewest op sommige 

vlakken niet bevoegd is. Met name op fiscaal en 

budgettair gebied heeft de federale overheid de 

touwtjes in handen. Maar dat wil nog niet zeggen 

dat we ons zomaar bij de feiten neerleggen. We 

proberen er altijd het beste van te maken.  

Over vijf jaar maken we de balans op. Onze visie zit 

vervat in de algemene beleidsverklaring. We 

beseffen dat de begroting een moeilijke evenwichts-

oefening wordt, maar we zijn blij dat we 

desondanks investeren in de toekomst, voor de 

toekomstige generaties.  

(Applaus bij de meerderheid)  

  

l'Europe, sont confrontés. Nous sommes face à un 

défi de civilisation majeur.  

Le groupe Ecolo a choisi de monter dans ce 

gouvernement avec beaucoup d'ambition pour 

notre Région. Pas en demandant des cadeaux au 

Père Noël en espérant qu'ils nous tombent dessus, 

mais en nous retroussant les manches pour opérer 

une transition de la société afin de la rendre plus 

démocratique, plus juste, plus sociale, dans un 

environnement sain et respectueux. Hier soir, j'ai 

assisté à une conférence de Rob Hopkins qui nous 

a rappelé l'importance de l'imagination : il faut se 

demander quelle société nous désirons. Nous 

devons avoir une image positive d'un futur 

désirable.  

Nous avons parlé de budget. La déclaration de 

politique générale est une façon de dire : "Voilà le 

futur désirable que nous voulons." J'aimerais 

entendre, dans cette enceinte, ces visions positives.  

J'ai entendu le MR dire que nous n'allions pas 

mettre en œuvre les politiques reprises dans votre 

déclaration, parce que nous n'en avions pas le 

budget. Que veut le MR, en fait, pour la Région ? 

Il y a de nombreux points dont ses membres ne 

souhaitent pas la mise en œuvre. Ils devraient, dès 

lors, se réjouir, dire que c'est formidable qu'il n'y 

ait pas l'argent pour le faire.  

Dans la vision que les écologistes ont de la Région, 

il y a, comme chez Agora, une participation 

importante des citoyens pour bénéficier de leur 

imagination et profiter des solutions concrètes 

qu'ils proposent d'amélioration de la situation sur 

le terrain. C’est à ce niveau qu'il faut que cela 

change, car, comme l'a dit M. Ahidar, il y a des 

choses qui ne vont pas.  

En effet, notre Région n'a pas tous les pouvoirs. 

Nous faisons partie d'un État fédéral et la majorité 

des leviers, en tout cas les leviers fiscaux, pour les 

budgets, ne se décident pas en Région bruxelloise. 

Mais cela ne veut pas dire pour autant que nous 

acceptons sans broncher tous les carcans, qu'ils 

soient européens ou fédéraux. Nous nous battons à 

chaque niveau et nous faisons le maximum.  

Nous dresserons le bilan dans cinq ans. Nous avons 

une vision, qui est contenue dans la déclaration de 

politique générale. Nous savons que ce budget est 

un exercice difficile et nous nous réjouissons que, 
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malgré cela, nous investissions dans l'avenir, pour 

les générations futures.  

Nous verrons quels objectifs nous aurons atteints 

en cinq ans et nous attendrons le prochain budget ; 

il donnera encore davantage d'orientations. 

Voyons, dès lors, quels seront les résultats obtenus 

sur le terrain.  

Quoi qu'il en soit, mon groupe répondra présent et 

se retroussera les manches. Je tiens à rappeler que 

la vision et l'image de la politique seront définies 

par le gouvernement ainsi que par le parlement, 

autrement dit par les politiques, à tous les niveaux. 

Nous devons donc, nous aussi, refléter l'image que 

nous voulons pour notre Région.  

(Applaudissements sur les bancs de la majorité) 

  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR) (in het Frans).- 

Ik zei al dat we zouden reageren als onze partij 

vernoemd werd.  

De MR verwerpt het idee om openbaar vervoer 

gratis te maken voor sommige bevolkingsgroepen 

door anderen de rekening te presenteren. De 

verkiezingscampagne is afgelopen.  

Als oppositiepartij wijzen we u nogmaals op de 

inconsistenties in de begroting die u ons vandaag 

voorlegt en zetten we onze voorstellen daar-

tegenover. Wij zijn een verantwoordelijke partij. U 

neemt ons de verwijzingen naar de Kerstman 

kwalijk. Humor en metaforen worden duidelijk niet 

gewaardeerd in dit parlement.  

Het getuigt van politieke moed om op tegen-

strijdigheden te wijzen en een strikte begroting te 

eisen. Het is nu eenmaal weinig realistisch om de 

hemel op aarde te beloven, om te doen alsof de 

energietransitie en de isolatie van gebouwen een 

fluitje van een cent zijn, of om voortdurend te 

toeteren over gratis openbaar vervoer en nieuwe 

bussen en metro's in elke uithoek van het gewest. 

Dat blijkt helaas uit de cijfers.  

Wij stellen oplossingen voor. Zo verwachten wij 

veel van publiek-private samenwerkingen (PPS) die 

voor u zo'n groot taboe zijn. De politiek kan alle 

uitdagingen niet in haar eentje het hoofd bieden. 

Zonder hulp van de privésector zal het niet lukken.  

Mme Alexia Bertrand (MR).- Je vous ai avertis 

de notre réaction dans l'hypothèse où nous serions 

cités.  

Merci à ma collègue pour son intervention. À 

chaque étape, nous devons intervenir avec justesse 

en adoptant le ton adéquat. Or, nous ne sommes 

plus en campagne électorale, et le MR a clairement 

récusé l'idée selon laquelle il serait possible d'offrir 

aux usagers la gratuité des transports en commun 

sans faire payer quelqu'un d'autre.  

Aujourd'hui, nous sommes confrontés au budget 

que vous présentez et, puisque nous siégeons dans 

l'opposition, nous nous bornons à indiquer les 

contradictions que nous avons déjà pointées, tout 

en rappelant nos propositions. Nous pensons 

incarner ainsi un parti responsable. Vous nous 

reprochez de faire allusion au Père Noël. J'en 

conclus que vous n'aimez pas les métaphores et 

qu'il peut s'avérer dangereux de faire un petit brin 

d'humour au sein de ce parlement. 

Si nous évoquons le Père Noël, ce n'est pas parce 

que nous attendons des cadeaux. Si vous avez nous 

aviez bien écoutés, vous sauriez que nous lui 

demandons de nous offrir des présents bien plus 

symboliques : le courage et l'inspiration, afin de 

faire progresser nos travaux. 

Un parti qui pointe les contradictions et qui appelle 

de ses vœux un cadre budgétaire fait preuve de 

courage politique. Car le principal enjeu du débat 
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Toch hoop ik dat we met elkaar van gedachten 

kunnen blijven wisselen. John Pitseys, de 

fractieleider van Ecolo, wijst er terecht op dat onze 

discussies in de commissies vruchtbaar en sereen 

verliepen. Wij blijven constructief onze voorstellen 

verdedigen, omdat we ervan overtuigd zijn dat ze 

een meerwaarde bieden in dit debat.  

(Applaus bij de MR) 

  

est bien là : promettre des cadeaux, prétendre 

résoudre en deux coups de cuiller à pot le problème 

de la transition énergétique et de l'isolation des 

bâtiments, faire miroiter des transports en commun 

gratuits, annoncer des bus et des métros tout le 

temps et aux quatre coins de la capitale, tout cela 

n'est pas réaliste, ainsi que le confirment 

malheureusement les données budgétaires. 

Nous avons des solutions à vous proposer. Je n'y 

suis pas revenue, mais nous croyons qu'il y a 

beaucoup à attendre des partenariats publics-privés 

(PPP). Manifestement, ils sont pour vous un 

véritable tabou. C'est bien dommage, parce que 

nous pensons au contraire que, pour relever tous 

les défis qui se présentent, l'action étatique sera 

insuffisante et l'appel au secteur privé, 

indispensable.  

Cela dit, j'espère que nous continuerons à mener 

ensemble ces débats. Je rejoins en effet sur un point 

votre chef de groupe, John Pitseys : nos 

discussions en commission ont été riches et 

sereines, comme vous avez pu vous en rendre 

compte, puisque vous y avez assisté à certains 

moments. Nous demeurerons constructifs en 

défendant nos propositions qui nous paraissent 

apporter une véritable plus-value à ce débat. 

(Applaudissements sur les bancs du MR) 

  

De heer Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a).- Zoals 

collega Verstraeten net zei, hoop ik dat wij over vijf 

jaar gelijk zullen krijgen. De regering is 

gemotiveerd en wil dingen veranderen. Geef haar 

dat krediet en die kans.  

(verder in het Frans) 

Ook ik heb kritiek geleverd. Ik zie immers zaken die 

niet deugen. Deze achtkoppige regering wil al het 

mogelijke doen om het dagelijks leven van de 

Brusselaars te verbeteren. Maar als ik merk dat 

ministers en staatssecretarissen onafgebroken 

werken vanaf zes uur 's ochtends, met amper een 

paar uur nachtrust, en dat er tegelijk zo weinig lijkt 

te veranderen, maak ik me zorgen.  

De Brusselse regering is van goede wil en doet wat 

ze kan, hoe weinig er ook mogelijk is met een 

federale overheid die haar verantwoordelijkheid 

niet neemt. Laten we de Brusselse regering de kans 

M. Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a) (en 

néerlandais).- Le gouvernement est motivé et veut 

changer les choses. Accordons-lui le crédit 

nécessaire pour saisir cette opportunité.  

(poursuivant en français) 

Donnez à ce gouvernement la chance de faire ce 

qu'il doit faire. Je suis venu avec des critiques et, 

comme d'autres, j'ai constaté que des choses ne 

vont pas. Aujourd'hui, cette équipe de huit 

personnes va faire son possible pour améliorer le 

quotidien des Bruxellois. Mais je vois des 

ministres et des secrétaires d'État sortir de chez eux 

à six heures du matin après n'avoir dormi que 

quelques heures, sans s'arrêter, et pourtant on a 

l'impression qu'il n'y a pas de relais sur le terrain. 

Cela m'inquiète.  

La motivation des ministres existe. L'État fédéral 

ne prenant pas ses responsabilités, le 



41 (2019-2020) – Nr. 12 13-12-2019 N° 12 – (2019-2020)  

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

___________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

geven om haar werk te doen. Als over vijf jaar blijkt 

dat het een maat voor niets was, dan blijf ik niet 

langer in dit parlement en ga ik iets anders doen.  

 

De heer Sven Gatz, minister en lid van het 

Verenigd College (in het Frans).- Om een goede 

begroting op te stellen heb je verbeelding én ernst 

nodig.  

(verder in het Nederlands) 

Dat is wat de regering geprobeerd heeft en waar ze 

volgens mij ook in geslaagd is: om voldoende ernst 

in de begroting te stoppen. Ik verklaar mij nader. 

De begroting is wel degelijk in structureel 

evenwicht. Dat wil zeggen dat alle werkings-

uitgaven van alle departementen en alle instellingen 

van openbaar nut in het gewest, gedekt zijn door 

lopende fiscale inkomsten. 

Deze begroting omvat ook een besparing van 

200 miljoen euro. Sommigen vinden dat veel en 

noemen het een soberheidsregime, anderen vinden 

dat nog veel te weinig. Bij het opstellen van deze 

begroting, en dat zal de komende jaren niet anders 

zijn, hebben we niet bespaard om te besparen, maar 

hebben we gekeken waar dingen efficiënter kunnen. 

Dat klinkt vaag, maar het is wel zo.  

Wanneer een regering bepaalde keuzes maakt, kan 

ze niet altijd alle elementen van het bestaande 

beleid onverkort voortzetten. Regeren is 

vooruitzien, maar regeren is ook keuzes maken.  

Vanaf volgend jaar voert de regering een strakkere 

maandelijkse budgetmonitoring in. Die zal een 

goede thermometer zijn. Daarnaast komen er ook 

'spending reviews', waarvoor de Europese 

Commissie een kader gecreëerd heeft, rond 

mobiliteit en huisvesting. Die volgen een ander 

tempo. Ze zullen wellicht een doorlooptijd van een 

jaar nodig hebben om te zien of de doorlichting van 

een bepaald beleid voldoende resultaat met zich 

meebrengt.  

(verder in het Frans) 

Uit voorzorg zullen we het verband tussen de 

vastleggings- en de betalingskredieten opnieuw 

gouvernement bruxellois n'offre que le peu de 

moyens qu'il a. Donnons-lui la chance de faire son 

travail, et nous verrons. J'espère que, dans cinq ans, 

nous constaterons que nous avions raison. Et si ce 

n’est pas le cas, je préférerai faire autre chose que 

de rester dans ce parlement.  

M. Sven Gatz, ministre et membre du Collège 

réuni.- Je commencerai ma réplique par une 

citation de Voltaire : "La politique est le premier 

des arts et le dernier des métiers."  

Certes, cette citation est sujette à de multiples 

interprétations, mais j'y vois un lien avec le débat 

qui nous occupe : pour boucler un bon budget, il 

faut de l’imagination, mais aussi du sérieux. 

(poursuivant en néerlandais) 

Le gouvernement a réussi à placer suffisamment de 

sérieux dans ce budget. Je m'en expliquerai plus 

loin. 

Ce budget affiche bel et bien un équilibre 

structurel. Cela signifie que les dépenses de 

fonctionnement de tous les départements et 

organismes d'intérêt public de la Région sont 

couvertes par des revenus fiscaux courants. 

Ce budget comporte aussi une économie de 200 

millions d'euros. Certains estiment que c'est 

beaucoup et parlent d'austérité, d'autres trouvent 

que c'est beaucoup trop peu. Nous n'avons pas fait 

des économies pour le principe, mais nous avons 

examiné où nous pouvions être plus efficaces.  

Un gouvernement qui fait certains choix ne peut 

pas toujours poursuivre intégralement la politique 

qui était menée. Gouverner, c'est prévoir, mais 

c'est aussi faire des choix.  

À partir de l'an prochain, le gouvernement 

réalisera un contrôle budgétaire mensuel plus 

poussé, qui constituera un bon baromètre. Des 

'spending reviews' seront également créées à un 

autre rythme en matière de mobilité et de 

logement. Nous aurons sans doute besoin d'une 

année pour évaluer si la radioscopie d'une 

politique spécifique apporte les résultats 

escomptés. 

(poursuivant en français) 
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bekijken. Uiteraard zullen we ook strategisch 

investeren.  

(verder in het Nederlands)  

Met deze elementen hoop ik u ervan te overtuigen, 

voor zover dat nog mogelijk is, na lange 

commissiedebatten, dat er wel degelijk ernstig aan 

deze begroting is gewerkt. Tegelijkertijd is er 

ruimte om toch al een aantal nieuwe dingen te doen.  

(verder in het Frans)  

Zo wordt onder meer het budget van de kinder-

bijslag van de Gemeenschappelijke Gemeenschaps-

commissie (GGC) opgetrokken. Die maatregel ter 

bestrijding van de kinderarmoede zullen we de 

komende maanden en jaren evalueren.  

Voorts verhoogt de regering de dotaties aan de 

Franse Gemeenschapscommissie (Cocof) en de 

Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC). Dat 

toont toch aan dat ze wil blijven investeren in 

onderwijs, cultuur en welzijn.  

(verder in het Nederlands) 

Het is duidelijk dat we de steun en het tempo van 

bepaalde investeringen, zoals in de bouw van 

scholen, zullen kunnen aanhouden en in bepaalde 

gevallen zelfs nog zullen kunnen verhogen. 

De regering neemt ook al een maatregel om de 

financiële problemen bij Net Brussel op te lossen. 

Sommige parlementsleden vroegen waar de audits 

blijven en waarom dit niet allemaal sneller gebeurt. 

Dat is de ziekte van deze tijd: alle problemen 

moeten vandaag tegelijkertijd worden opgelost. U 

weet natuurlijk dat dat niet mogelijk is en het is 

misschien ook niet wenselijk. De regering zal geen 

tijd verspillen, maar wel de tijd nemen om de 

problemen die er zijn op een goede manier op te 

lossen. Als we nog even moeten wachten op de 

geplande audit bij Net Brussel, is dat niet erg. In het 

voorjaar zullen we de nodige stappen ondernemen 

om de uitdaging bij Net Brussel aan te pakken en 

ervoor te zorgen dat het agentschap de komende 

jaren zijn werk naar behoren kan uitvoeren.  

Deze begroting laat ook de ruimte voor de nodige 

indexering. Ik weet dat dat voor sommige 

parlementsleden een vanzelfsprekendheid is. Een 

aantal kosten automatisch indexeren bij een zeer 

Par précaution budgétaire, nous allons aussi établir 

un nouveau rapport entre les crédits d'engagement 

et les crédits de paiement et nous allons, bien sûr, 

investir stratégiquement. J'y reviendrai dans 

quelques minutes.  

(poursuivant en néerlandais)  

Avec ces éléments, j'espère vous avoir convaincus 

que ce budget a été élaboré avec sérieux, tout en 

laissant la porte ouverte à plusieurs nouveautés.  

(poursuivant en français)  

Nous avons donc créé une certaine marge. 

Certains d'entre vous ont évoqué le problème de la 

pauvreté à Bruxelles. Celui-ci requiert une 

multitude de mesures, parmi lesquelles figure 

l'augmentation du budget des allocations familiales 

de la Commission communautaire commune 

(Cocom). Cette mesure est une arme parmi d'autres 

dans la lutte contre la pauvreté des enfants. Elle 

fera l'objet d'une évaluation dans les mois et les 

années à venir.  

Par ailleurs, l'augmentation des dotations de la 

Commission communautaire française (Cocof) et 

de la Commission communautaire flamande 

(Vlaamse Gemeenschapscommissie, VGC) traduit 

clairement le choix de ce gouvernement, en 

dialogue avec les commissions communautaires, 

de poursuivre l'investissement dans 

l'enseignement, la culture et la politique sociale.  

(poursuivant en néerlandais)  

Il est évident que nous pouvons maintenir, voire 

augmenter, le rythme de certains investissements, 

dans la construction d'écoles par exemple.  

Le gouvernement prend également déjà une 

mesure pour résoudre les problèmes financiers de 

Bruxelles Propreté. Tous les problèmes ne peuvent 

cependant pas être résolus rapidement et en même 

temps. Le gouvernement ne perdra pas de temps, 

mais il prendra le temps nécessaire pour résoudre 

les problèmes de manière correcte. Ce n'est donc 

pas grave si nous devons un peu attendre l'audit de 

Bruxelles Propreté. Au printemps, nous 

entreprendrons les démarches nécessaires pour 

relever les défis de l'agence et veiller à ce qu'elle 
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lage economische groei houdt in dat de marge van 

die groei bijna volledig aan de indexering opgaat. 

Toch voert de regering die indexering door, omdat 

ze dat belangrijk vindt. Uiteraard heeft het 

parlement daarvoor de nodige bijkomende 

middelen gekregen. Daardoor kan het nieuwe 

initiatieven nemen voor de ombudsfunctie en de 

participatie.  

(verder in het Frans) 

Sommigen onder u hadden het over de kerstsfeer.  

(verder in het Nederlands) 

"Vrede op aarde aan alle mensen van goede wil". Ik 

heb dat met veel plezier genoteerd. Ik waardeer die 

insteek ook.  

(verder in het Frans) 

Niettemin heeft deze begroting ook aanleiding 

gegeven tot enkele uitlatingen, in de commissie en 

daarbuiten, die ik betreur.  

(verder in het Nederlands)  

Ik vind dat elk parlementslid in en buiten het 

parlement absolute vrijheid van meningsuiting 

geniet, maar het is belangrijk om zijn woorden te 

wikken. 

Ik til er zwaar aan dat ik in een bepaald medium een 

leugenaar word genoemd en dat er wordt beweerd 

dat we aan de rand van een faillissement staan.  

(verder in het Frans) 

Het idee van de Kerstman is moeilijk te verzoenen 

met dat van de onheilspellende Cassandra.  

(verder in het Nederlands)  

In die zin heb ik geen enkel probleem met debat. 

Dat moet er zijn. Het is echter een zeer delicaat 

evenwicht omdat bij de vrijheid van meningsuiting 

ook een bepaalde politieke verantwoordelijkheid 

hoort wat betreft de sfeer die men rond de Brusselse 

instellingen en het beleid wil scheppen. Kritiek 

moet en mag er zijn, ook virulente kritiek, zelfs al 

vond ik de uitspraak van de heer Pitseys wel 

interessant: "The duty of the opposition is not only 

puisse accomplir correctement sa tâche dans les 

prochaines années.  

Ce budget laisse aussi la place à la nécessaire 

indexation. C'est évident pour certains d'entre 

vous, mais lorsque la croissance économique est 

faible, une indexation automatique de certains 

coûts absorbe presque entièrement la marge 

qu'elle génère. Le parlement a également reçu les 

moyens supplémentaires nécessaires pour prendre 

de nouvelles initiatives en faveur de la fonction 

d'ombudsman et de la participation.  

(poursuivant en français) 

Certains d'entre vous ont évoqué l'esprit de Noël.  

(poursuivant en néerlandais)  

"Paix sur la terre à tous les hommes de bonne 

volonté". C'est une approche que j'apprécie et que 

j'ai notée avec plaisir.  

(poursuivant en français) 

D'autre part, nous ne pouvons pas nier que ce 

budget a suscité, tant en commission qu'en dehors, 

certains propos que je déplore.  

(poursuivant en néerlandais)  

Les parlementaires doivent jouir d'une liberté 

d'expression totale, mais il est important d'être 

capable de peser ses mots.  

Je regrette d'avoir été qualifié de menteur dans la 

presse et d'avoir lu que nous étions au bord de la 

faillite.  

(poursuivant en français) 

Nous en avons déjà discuté et j'étais satisfait de 

l'échange, mais je tiens à mettre en garde : la notion 

de Père Noël n'est pas conciliable avec celle de 

Cassandre. C'est l'un ou l'autre.  

(poursuivant en néerlandais)  

Si le débat est nécessaire, la liberté d'expression 

va de pair avec une certaine responsabilité 

politique par rapport à l’atmosphère que l’on crée 

autour des institutions et de la politique 
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to oppose, but also to propose." Kritiek moet wel 

over de inhoud gaan en de instelling niet structureel 

ondergraven. Dat is een moeilijk evenwicht. 

Het belangrijkste debat van de voorbije twee tot drie 

weken ging over de strategische investeringen in 

mobiliteit en veiligheid die buiten de begroting 

blijven. Ik herhaal nog eens dat het grootste deel van 

de investeringen die buiten de begroting worden 

gehouden, al een hele tijd geleden is aangekondigd 

en opgenomen in het Nationaal Pact voor 

Strategische Investeringen. Dit komt niet uit de 

lucht vallen. 

Onafhankelijk van de uitkomst van de federale 

regeringsvorming zal deze kwestie opnieuw op tafel 

komen, niet alleen in de politieke verdeling tussen 

federale overheid, gemeenschappen en gewesten, 

maar ook vanuit de noodzaak dat er moet worden 

geïnvesteerd. Ik kom daar straks op terug. 

Ik zal niet verwijzen naar hoe de andere gewesten 

het doen. Ik wens geen lessen te geven aan 

Vlaanderen en Wallonië. 

(verder in het Frans)  

Net zo min wil ik door Vlaanderen of Wallonië de 

les worden gespeld.  

(verder in het Nederlands)  

Het is geen wedstrijd over wie nu het minst of het 

meest buiten de begroting investeert. Een aantal 

fractieleiders hebben het daar al over gehad en ik ga 

daar niet op terugkomen. 

Je kunt het Brusselse begrotingsdebat niet los zien 

van wat er in de andere deelstaten gebeurt, maar 

tegelijkertijd blijft de regering verantwoordelijk 

voor haar eigen rekeningen en uitgaven. 

De collega's die in de commissie voor de Financiën 

de uiteenzetting van de heer Outers over 

schuldenbeheer hebben gehoord, kunnen toch 

alleen maar gerustgesteld zijn dat de regering voor 

de best mogelijke manier heeft gekozen in de best 

mogelijke macro-economische omstandigheden. 

Het schuldenbeheer is bijzonder stabiel. We hebben 

nog steeds een AA+-rating bij Standard & Poor's.  

Je mag niet vergeten dat als de regering schulden 

maakt, daar bepaalde activa tegenover staan. Die 

bruxelloises. La critique, même virulente, doit 

porter sur le contenu et ne pas chercher à miner 

les structures de l’institution. C’est un exercice 

d’équilibre délicat.  

Le débat majeur de ces dernières semaines 

concernait les investissements stratégiques dans la 

mobilité et la sécurité, qui restent hors budget. Je 

le répète : la plupart de ces investissements sont 

annoncés et repris depuis longtemps dans le Pacte 

national pour les investissements stratégiques.  

Indépendamment de la configuration du futur 

gouvernement fédéral, cette question reviendra sur 

la table, non seulement dans la répartition 

politique entre l’autorité fédérale, les 

Communautés et les Régions, mais également en 

raison de la nécessité d’investir.  

Quant à la Flandre et à la Wallonie, je n’ai pas de 

leçons à leur donner à cet égard.  

(poursuivant en français)  

En revanche, je n'aime pas non plus recevoir des 

leçons de la Flandre ou de la Wallonie. Chacun a 

fait ses comptes en collégialité avec les autres 

entités.  

(poursuivant en néerlandais)  

Ce n’est pas un concours à celui qui investit le plus 

ou le moins hors budget. Certes, le débat 

budgétaire bruxellois ne peut être déconnecté de 

ce qui se passe dans les autres entités du pays, 

mais le gouvernement reste responsable de ses 

propres comptes et dépenses.  

Le gouvernement a choisi la meilleure option 

possible dans les meilleures conditions macro-

économiques possibles. La gestion de la dette est 

particulièrement stable : nous gardons notre note 

AA+ chez Standard & Poor's.  

Durant les années 80, sur chaque euro dépensé par 

les autorités fédérales, 45 % étaient consacrés à la 

gestion de la dette. Actuellement, cette part est de 

2 %. Avec la réalisation des plans du 

gouvernement, elle s'élèvera à 4 % d’ici la fin de 

la législature. Tout cela est évidemment lié aux 

charges d’intérêts et au cadre dans lequel les 

investissements peuvent être réalisés.  
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hebben een maatschappelijke meerwaarde en zijn 

productief. 

Ik herhaal nog een argument van de heer Outers. 

Tijdens de jaren tachtig, die we qua rentelast 

onmogelijk met nu kunnen vergelijken, werd van 

elke euro die de federale overheid uitgaf, 45% 

afgehouden voor schuldenbeheer. Nu is dat 2%. 

Met de uitvoering van de plannen van de regering 

stijgt dat tegen het einde van de regeerperiode naar 

4%. Uiteraard heeft alles te maken met de 

rentelasten en met het kader waarin de 

investeringen kunnen gebeuren.  

Wat kan de regering doen en waarom doet ze het? 

(verder in het Frans) 

In de jaren zestig en zeventig bedroegen de 

investeringen 5% van het bruto binnenlands 

product. De voorbije twintig jaar is dat gezakt tot 2 

à 2,5%. Er gaapt dus een zeer grote kloof tussen 

oudere en recentere investeringen, met name op 

federaal vlak.  

(verder in het Nederlands)  

Ik heb het nu over België. De grotere investeringen 

hebben te lang op zich laten wachten.  

(verder in het Frans) 

We moeten ons ook afvragen of de absolute waarde 

van die schuld wel naast de begroting moet worden 

gezet. Met die begroting is 5 à 6 miljard gemoeid. 

Zou het niet nuttiger zijn om de schuld af te zetten 

tegenover het bruto binnenlands product (bbp) van 

het Brussels Gewest, dat bijna 80 miljard euro 

bedraagt?  

Het Brussels Gewest genereert welvaart voor het 

hele land. Vanuit economisch oogpunt nemen we 

onze rol als hoofdstad zeer ernstig. De 

investeringen die de Brusselse regering doet, 

hebben dan ook niet alleen effect op het directe 

hinterland van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, 

maar op de rest van het land.  

(verder in het Nederlands) 

Het is dus nuttig om daarin verschillende 

economische afwegingen te maken en te zien 

Que peut faire le gouvernement et pourquoi le fait-

il ?  

(poursuivant en français) 

Dans les années 1960 et 1970, le taux 

d'investissement était de 5 % du produit intérieur 

brut. Au cours des deux dernières décennies, il est 

tombé à 2 ou 2,5 %. À l'échelle de la Belgique, il 

existe donc un très grand écart entre les 

investissements passés et ceux que les autorités ont 

réalisés plus récemment. Cela vaut peut-être moins 

pour les communes.  

(poursuivant en néerlandais) 

Je parle ici de la Belgique. Les investissements 

plus importants se sont trop fait attendre.  

(poursuivant en français) 

Dans ce cadre, nous devons aussi nous demander 

si la dette en valeur absolue doit être indiquée à 

côté du budget que nous maîtrisons. Tous aspects 

confondus, le budget varie de cinq à six milliards 

d'euros. Ne serait-il pas plus utile de placer cette 

dette au regard du produit intérieur brut (PIB) de 

notre Région, qui atteint près de 80 milliards 

d'euros ?  

Si j'utilise ces deux nombres, c'est parce que nous 

produisons de la richesse pour notre pays. D'un 

point de vue économique, nous prenons notre rôle 

de capitale au sérieux. Ainsi, les investissements 

du gouvernement bruxellois seront importants, non 

seulement pour la zone métropolitaine autour de la 

Région de Bruxelles-Capitale, mais également 

pour le reste du pays.  

(poursuivant en néerlandais)  

Il faut donc procéder à des évaluations 

économiques pour voir jusqu’où nous pouvons 

aller avec certains investissements. Les taux 

d’intérêts avoisinent les 0 % et les banques 

envisagent même d’appliquer un taux négatif à 

leurs clients. Cela signifie qu’il y a des excédents 

d’épargne que le gouvernement pourrait en partie 

mobiliser et utiliser.  

(poursuivant en français)  
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hoever wij kunnen gaan met bepaalde 

investeringen. Zoals u weet, staat de rente op dit 

moment heel laag, rond de 0%. Banken beginnen nu 

zelfs negatieve rente te vragen aan hun klanten. Dat 

is nooit eerder gebeurd. Dat betekent dat er massale 

spaaroverschotten zijn die de overheid voor een 

deel best mag mobiliseren en aanspreken. In die zin 

wil ik de vergelijking maken met een bedrijf.  

(verder in het Frans) 

Wat de begroting betreft, vergelijk ik het Brussels 

Gewest liever met een bedrijf dan met een gezin, al 

gaat het in de drie gevallen uiteindelijk om iets 

anders.  

(verder in het Nederlands)  

Een overheid, een gezin en een bedrijf zijn niet 

hetzelfde. Sommigen zeiden echter dat een gezin 

nooit zou doen wat de overheid zou doen. 

(verder in het Frans) 

Alle bedrijven gaan leningen aan om te investeren 

en toegevoegde waarde te creëren. Dat is precies 

wat het Brussels Gewest ook gaat doen. Zonder 

lening of investering creëer je geen groei, geen 

kansen.  

(verder in het Nederlands) 

Ik wil de leden van meerderheid en oppositie 

proberen gerust te stellen. Ons beleid valt wel 

degelijk binnen een bepaald kader. We volgen de 

gouden regel.  

(verder in het Frans) 

De gouden regel die verschillende economen 

hanteren, houdt in dat we mogen investeren en geld 

lenen als de interesten op de openbare schuld minus 

de nominale groei (met andere woorden de reële 

groei plus inflatie) een resultaat lager dan nul 

oplevert. Tegenwoordig is het resultaat in het geval 

van het Brussels Gewest -2.  

(verder in het Nederlands) 

Wij kunnen dus wel degelijk publieke investeringen 

doen. In andere gewesten gebeurt dat trouwens ook. 

Het moet alleen met de nodige voorzichtigheid 

Certains ont fait la comparaison entre les autorités 

publiques, autrement dit la Région, et le budget 

d'une famille. Je préfère prendre pour élément de 

comparaison le budget d'une entreprise. Je sais 

pertinemment qu'il s'agit de trois concepts 

différents.  

(poursuivant en néerlandais)  

Certains ont dit qu'un ménage n'agirait jamais 

comme les pouvoirs publics.  

(poursuivant en français) 

Or, pour ma part, je ne connais pas d'entreprise qui 

n'emprunte pas pour investir et créer une plus-

value. C'est précisément ce que nous allons faire. 

Quoiqu'un gouvernement ne soit pas une 

entreprise, sans emprunt et sans investissement, il 

n'y a ni croissance, ni opportunités, que ce soit pour 

une entreprise ou une autorité publique.  

(poursuivant en néerlandais) 

Je voudrais rassurer tant la majorité que 

l'opposition. Notre politique s'inscrit dans un 

cadre et nous respectons la règle d'or.  

(poursuivant en français) 

Je m'explique : si, en soustrayant des intérêts sur la 

dette publique la croissance nominale - c'est-à-dire 

la croissance réelle plus l'inflation -, nous obtenons 

un résultat inférieur à zéro, nous pouvons investir 

et emprunter. Cette règle d'or est suivie par de 

nombreux économistes. Or, actuellement, cet 

exercice nous donne un résultat de -2.  

(poursuivant en néerlandais)  

Nous pouvons donc bel et bien réaliser des 

investissements publics, comme cela se fait dans 

d'autres Régions, mais nous devons prendre les 

précautions qui s'imposent et définir certains 

critères. Personne ne niera que les investissements 

publics que Bruxelles veut réaliser seront 

productifs pour la société.  

Établir un budget équivaut à rechercher un certain 

équilibre. C'est ce que nous avons fait avec ce 

budget et le prochain ajustement s'annonce 

également difficile. L'équipe qui devra le réaliser 

est toutefois solide et motivée. Avec votre soutien, 
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gebeuren. Wanneer we de begrotingscontrole en het 

meerjarenplan voor de begroting afronden, dan 

zullen daar ook bepaalde criteria voor worden 

opgesteld. Niemand kan ontkennen dat de publieke 

investeringen die Brussel wil doen - voornamelijk 

in mobiliteit, maar ook in veiligheid -, productief 

zullen zijn voor de samenleving.  

Ik besluit met een citaat van Hans van Mierlo, een 

van mijn politieke voorbeelden, minister voor D66 

in Nederland: "De begroting is als een deken in de 

winter, als de een 'm naar zich toe trekt, ligt de ander 

in de kou." Zoals bekend is dat ook met deze 

begroting gebeurd, en de volgende aanpassing zal 

ook wel een moeilijke oefening zijn. Maar ik kijk 

naar de banken voor me, en dan zie ik een sterke en 

gemotiveerde ploeg met veel inhoud. Wij zullen 

deze oefening tot een goed einde brengen, net zoals 

we deze begroting tot een goed einde gebracht 

hebben.  

Ik dank u voor uw aandacht en ik reken op uw steun.  

(Applaus bij de meerderheid en de regering)  

  

nous mènerons donc l'opération à bien, comme 

nous l'avons fait avec ce budget-ci.  

(Applaudissements sur les bancs de la majorité et 

du gouvernement)  

  

(De heer Guy Vanhengel, eerste ondervoorzitter, 

treedt als voorzitter op)  

De voorzitter.- Wij gaan nu over tot de replieken. 

Als alle fracties daarmee instemmen, houden we die 

kort. 

  

(M. Guy Vanhengel, premier vice-président, prend 

place au fauteuil présidentiel)  

M. le président.- Nous passons à présent aux 

répliques. Si les différents groupes sont d'accord, 

elles seront courtes pour que nous puissions 

terminer l'ensemble des discussions budgétaires 

avant la pause de midi.  

  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR) (in het Frans).- 

U schijnt zich wel te realiseren in welke moeilijke 

budgettaire situatie het gewest verkeert en dat is 

positief.  

U legt uit dat u graag voorzichtig bent en verwijst 

naar verhoudingen die zelden gebruikt worden, 

zoals die tussen de schulden en het bbp. U weet 

echter net zo goed als ik dat doorgaans de 

verhouding tussen de schulden en de inkomsten 

gehanteerd wordt. U vergelijkt het met wat een 

onderneming doet en daar kunnen wij ons als 

liberalen wel in vinden. Daarmee bedoelen we niet 

dat de staat als een onderneming beheerd moet 

worden, maar het is wel een begrijpelijke metafoor. 

Een onderneming kan schulden aangaan om te 

investeren, maar streeft er ook naar een eigen 

Mme Alexia Bertrand (MR).- Votre intervention 

indique quand même une réelle prise de conscience 

de votre part des difficultés liées à la situation 

budgétaire, ce qui est positif et nous devons le 

souligner.  

Vous naviguez un peu en tentant de maintenir le 

bateau en équilibre. Vous nous expliquez que vous 

gardez une approche prudente et présentez des 

ratios qui ne sont pas nécessairement les plus 

utilisés, comme le ratio dette/PIB. Vous savez 

comme moi que l'on utilise généralement le ratio 

dette/recettes. Vous faites la comparaison avec une 

entreprise. Je peux tout à fait l'accepter et c'est 

probablement là où nous nous rejoignons en tant 

que libéraux, même si nos amis d'Ecolo nous ont 

expliqué qu'ils trouvaient une telle comparaison 
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vermogen op te bouwen. In dat kader is de 

verhouding tussen schulden en inkomsten van 

belang. In het Brussels Gewest zal die aanzienlijk 

stijgen en in 2024 115% bereiken.  

Ik stel het op prijs dat u de andere overheden de les 

niet spelt. Net als u vind ik dat we ons het best 

focussen op het Brussels Gewest. Je kunt overigens 

vinden wat je wilt van de federale regering, maar ze 

heeft op geen enkel moment de flexibiliteitsclausule 

voor investeringen gebruikt.  

Nogmaals, ik ben niet tegen het aangaan van 

schulden om te investeren, maar deze begroting 

financiert niet alleen investeringen. In 2019 

bedroeg de schuld 950 miljoen euro voor 

strategische investeringen, tegenover 460 miljoen 

euro aan inkomsten. 

Dat is een groot verschil. Er zijn twee 

mogelijkheden: ofwel doet u strategische 

investeringen en zijn de zaken duidelijk, ofwel 

verstopt u de investeringen in een vage rubriek 

"investeringen en subsidies" en dan is er niets 

strategisch aan.  

Ik begrijp dat het moeilijk is om deze budgettaire 

situatie te beheren, maar mijn collega's en ik 

houden vast aan wat we in de pers gezegd hebben 

en we hebben de cijfers om dat aan te tonen.  

Ik merk wel dat u zich bewust bent van de situatie 

en ik hoop dat u over vier jaar ons ongelijk kunt 

bewijzen.  

(Applaus bij de oppositie)  

  

scandaleuse. L'idée n'est certainement pas de dire 

que l'État est une entreprise ou doit être géré 

comme telle, mais il s'agit d'une métaphore que 

nous comprenons tous. Une entreprise peut bien 

sûr s'endetter pour investir, mais elle tente aussi 

d'avoir des fonds propres. Le ratio dette/recettes y 

est donc suivi de manière très systématique, car on 

regarde le taux de la dette financière nette. Dans la 

Région bruxelloise, ce ratio dette/recettes va 

croître de manière significative d'ici à 2024 

puisqu'il atteindra 115 %. 

J'ai beaucoup aimé votre sagesse de vous 

concentrer sur votre copie, sans faire la leçon aux 

autres Régions. Je crains toutefois que nous y 

reviendrons, car tout le monde joue 

malheureusement un peu à ce jeu-là. J'ai 

néanmoins essayé de me concentrer sur la Région 

bruxelloise. Je tiens juste à rappeler à ceux qui ont 

fait un tel exercice de comparaison que le 

gouvernement fédéral a, quant à lui, assumé ses 

investissements. Si on peut en penser ce qu'on 

veut, il n'a à aucun moment utilisé la clause de 

flexibilité pour investissement. 

Une fois de plus, je ne critique pas le fait de 

s'endetter pour investir. Je pense en revanche que 

nous n'avons pas abordé le vrai sujet, à savoir le 

fait que ce budget ne finance pas uniquement des 

investissements, comme je vous l'ai démontré lors 

de l'ajustement budgétaire 2019. En 2019, la dette 

s'élève à 950 millions d'euros pour des 

investissements stratégiques que vous avez vous-

même choisis, pour 460 millions d'euros de 

recettes. 

Vous voyez donc bien le différentiel. On a donc 

beau nous expliquer que d'autres investissements 

entrent en ligne de compte, de deux choses l'une : 

soit on en fait des investissements stratégiques et 

la situation est dès lors très claire, soit ces 

investissements se retrouvent perdus dans une 

rubrique intitulée "investissements et subsides" et, 

alors, ils n'ont rien de stratégique.  

Nous avons effectivement eu le débat en 

commission. J'entends qu'il est compliqué de gérer 

une situation budgétaire telle qu'elle a été épinglée 

dans la presse, mais mes collègues et moi-même 

assumons pleinement tous nos propos dans la 

presse, et on ne peut pas dire qu'ils manquaient de 
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fond. Nous avons fait la démonstration chiffrée de 

nos inquiétudes.  

Je terminerai sur une note positive en vous 

remerciant, une fois de plus, pour vos réponses 

ainsi que pour votre prise de conscience, car je 

vous sens réellement préoccupé par cette situation 

budgétaire, et j'espère que vous parviendrez à 

maintenir le bateau à flot et à nous prouver, d'ici 

quatre ans, que nous nous sommes trompés. 

(Applaudissements sur les bancs de l'opposition) 

  

Mevrouw Cieltje Van Achter (N-VA).- Ik kom 

niet terug op mijn betoog van gisteren, al blijf ik er 

helemaal achter staan, net als achter onze 

uitlatingen in de pers. Het goede aan het debat van 

gisteren en vandaag is dat duidelijk is geworden dat 

de tweede ronde, die komende lente zal 

plaatsvinden, een belangrijke oefening wordt. Ook 

vanuit de meerderheid klinkt de bezorgdheid om die 

oefening goed aan te pakken. Zo zeiden mevrouw 

Dejonghe gisteren en minister Gatz vandaag dat er 

keuzes gemaakt moeten worden. We kijken dus uit 

naar het debat om te zien wat die keuzes inhouden. 

Waarvoor wordt er geld gevonden?  

Ik roep u op om de zaken niet te laten ontsporen. 

Uw bezorgdheid, die u ook vanochtend uitte, is om 

een goed financieel beleid te voeren en een 

schuldnorm in te stellen. Hopelijk slaagt u erin om 

die in de praktijk om te zetten. Dan kunt u in de 

lente met een duidelijk verhaal over investeringen 

en besparingen naar dit parlement en naar de 

Brusselaar komen.  

(Applaus bij de N-VA)  

  

Mme Cieltje Van Achter (N-VA) (en 

néerlandais).- Je ne reviendrai pas sur mes propos 

d'hier, que je maintiens, tout comme nos 

déclarations dans la presse. Les débats d'hier et 

d'aujourd'hui ont l'intérêt de mettre en évidence 

l'importance du deuxième tour, qui aura lieu au 

printemps prochain.  

Je vous souhaite de parvenir à concrétiser votre 

intention, exprimée ce matin, d'assurer une bonne 

gestion financière et de fixer une norme 

d'endettement. Vous pourrez ainsi, au printemps 

prochain, exposer clairement au parlement et aux 

Bruxellois ce qu'il en est des investissements et des 

économies.  

(Applaudissements sur les bancs de la N-VA) 

  

De heer Ridouane Chahid (PS) (in het Frans).- Ik 

dank de minister voor zijn nauwkeurige aanpak en 

vertrouw erop dat hij rekeningen en begroting naar 

behoren zal laten bijhouden.  

Mevrouw Alexia Bertrand spreekt wijze woorden: 

je mag de federale overheid en het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest niet met elkaar vergelijken.  

Niemand moet ons de les spellen. Om het 

vertrouwen van de burger terug te winnen, moeten 

we van Brussel een prachtige stad maken, een sterk 

M. Ridouane Chahid (PS).- Je souligne la rigueur 

du ministre. Je compte sur lui pour que les comptes 

et budgets soient bien tenus.  

Je salue aussi la sagesse de Mme Bertrand. 

J'entends qu'il n'y a pas de comparaison à établir 

entre le pouvoir fédéral et la Région bruxelloise. 

J'aimerais que les donneurs de leçons cessent leur 

petit jeu. Pour rétablir la confiance du citoyen, il 

faut que nous mettions tous les mains dans le 

cambouis. Que ceux qui veulent vraiment faire de 

Bruxelles une belle ville, une Région forte et 
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en samenhangend gewest. Wij steunen alle 

voorstellen in die richting, op elk beleidsniveau.  

(Applaus)  

  

solidaire, nous soumettent des propositions 

concrètes à même de rassembler et de susciter la 

concertation. Alors, nous pourrons leur apporter 

notre soutien, à quelque niveau de pouvoir que ce 

soit. L'objectif est que Bruxelles en sorte 

vainqueur.  

(Applaudissements)  

  

De heer Arnaud Verstraete (Groen).- Ik dank de 

minister voor zijn zakelijke en heldere antwoorden 

en de collega's voor hun interessante betogen en 

creatieve insteken, al ging het er soms verhit aan 

toe. Toch is er naar elkaar geluisterd. Er zit duidelijk 

evolutie in de uitspraken ter afsluiting van dit debat.  

Ik waardeer het dat we ook als groep met dit nieuw 

verkozen parlement evolueren. We moeten elkaar 

kunnen zeggen wat we goed en minder goed vinden. 

Ik bevestig wat de minister al aanhaalde: het is 

belangrijk om de juiste bewoordingen te gebruiken 

als we over Brussel spreken. Ik deel zijn 

bezorgdheid dat sommige uitspraken, die niet met 

de feiten stroken, schadelijk zijn voor het imago van 

Brussel. Zo zijn er vergelijkingen gemaakt als zou 

de Brusselse begroting in Griekse toestanden 

verkeren, als zou Brussel op een volledig 

faillissement afstevenen. De feiten spreken dat 

tegen. Degenen die die uitspraken deden, hebben 

dat nadien ook toegegeven. Dat neemt niet weg dat 

journalisten de uitspraken elders in de media 

hebben overgenomen. Zoiets draagt bij tot een 

slechte beeldvorming over Brussel. Ik pleit ervoor 

om voorzichtiger met uitspraken om te gaan.  

Ik wijs nog op enkele opmerkingen van collega's die 

de minister van Begroting niet altijd heeft 

beantwoord. Een van die opmerkingen was dat er in 

de mobiliteitsbegroting niets over de invoering van 

de zone 30 stond. In de commissie is aangehaald dat 

er wel degelijk middelen voor zijn uitgetrokken, 

maar dat er niet in een specifieke basisallocatie is 

voorzien. Ik was verheugd te zien dat de collega's 

van de christelijke familie dat nu steunen, terwijl dat 

in het verleden niet zo was. Wel zijn we het erover 

eens dat daar werk van moet worden gemaakt.  

Ik merk op dat de collega's van de PVDA hier een 

besparingsbegroting in zien. Dat begrijp ik niet 

goed. Als er toch 1,3 miljard euro wordt 

geïnvesteerd en er 500 miljoen euro buiten de 

M. Arnaud Verstraete (Groen) (en 

néerlandais).- Je remercie le ministre pour ses 

réponses claires et professionnelles et les 

collègues pour leurs discours intéressants, leurs 

contributions créatives et leur écoute mutuelle, 

même si les choses se sont parfois emballées.  

J'apprécie le fait que nous évoluons également en 

tant que groupe avec ce parlement nouvellement 

élu. Nous devons être capables de nous dire ce que 

nous estimons bon et moins bon. Je partage l'avis 

du ministre quant à l'importance d'utiliser la 

bonne formulation lorsque nous parlons de 

Bruxelles, et son inquiétude quant au préjudice 

causé par certaines déclarations à l'image de 

Bruxelles.  

Quelques remarques émises par des collègues 

n'ont pas obtenu de réponse, notamment celle qui 

pointe l'absence de moyens alloués à l'instauration 

de la zone 30 dans le budget de la mobilité. J'ai été 

ravi de constater que les collègues de la famille 

chrétienne soutiennent désormais cette démarche, 

ce qui n'était pas le cas par le passé.  

Je ne comprends pas bien pourquoi les collègues 

du PVDA y voient un budget d'économies. Si 

1,3 milliard d'euros sont investis et 500 millions 

d'euros sont maintenus hors budget, on ne peut pas 

parler d'économies.  

Dans son discours, le collègue de la N-VA s'en est 

pris assez violemment à la politique bruxelloise 

relative à la vulnérabilité sociale et à la pauvreté 

qui touche de nombreux Bruxellois. Je partage 

cette préoccupation, mais je voudrais toutefois 

souligner que les politiques mises en œuvre et les 

choix politiques faits à d'autres niveaux sont 

également à l'origine de cette situation. Nous 

comptons sur vous pour défendre cette protection 

des Bruxellois.  
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begroting wordt gehouden, kun je niet zeggen dat 

dit besparingen zijn.  

In zijn betoog schoot de collega van de N-VA nogal 

hard op het Brusselse beleid wat betreft de sociale 

kwetsbaarheid en de armoede waarin veel 

Brusselaars verkeren. Ik deel die bezorgdheid, die 

is terecht. Ik wil er toch ook op wijzen dat het beleid 

dat gevoerd is en de beleidskeuzes die gemaakt zijn 

op de andere niveaus, die situatie ook 

bewerkstelligen. Daar moet u zich bewust van zijn. 

We rekenen op u om die bescherming voor de 

Brusselaars mee te behartigen. 

Ten slotte blijft Groen bij de inschatting dat dit een 

overgangsbegroting is die een duidelijke bocht inzet 

naar een uitgesproken transitie. Groen moedigt de 

regering aan om in de komende budgettaire 

oefeningen, zoals de minister van Begroting ook 

heeft gezegd, nog verder daarop door te gaan en 

scherpe keuzes te blijven maken. 

  

Enfin, Groen reste d'avis qu'il s'agit d'un budget 

transitoire qui s'oriente clairement vers une nette 

transition. Nous encourageons le gouvernement à 

aller encore plus loin dans les prochains exercices 

budgétaires et à continuer à poser des choix 

judicieux.  

  

Mevrouw Françoise De Smedt (PTB) (in het 

Frans).- Ik blijf erbij dat dit een besparings-

begroting is. Er staan investeringen in, maar de 

meest noodzakelijke blijven veel te beperkt, 

bijvoorbeeld in huisvesting, in de renovatie van de 

riolen of in het openbaar vervoer. 

Mevrouw Bertrand heeft gelijk: er moet altijd 

iemand betalen. De vraag is wie. De regering zoekt 

het geld helaas niet waar het zit, maar stuurt de 

rekening naar de gezinnen. 

Mevrouw Bertrand, u beklaagt zich erover dat 

publiek-private samenwerkingen (PPS'en) taboe 

zijn. Ik mag het hopen! Ze vallen immers duurder 

uit dan rechtstreekse overheidsinvesteringen. Het is 

dan ook wat vreemd dat u vraagt om de schulden te 

beperken en ondertussen aanstuurt op PPS'en.  

De Diabolo-treinverbinding naar de luchthaven is 

een voorbeeld. De reizigers moeten daarvoor nu 

extra betalen en dat is het gevolg van een PPS!  

De vraag is dus wie zal betalen en de PTB heeft 

daarvoor voorstellen gedaan, die niets kosten en die 

het geld halen waar het zit.  

(Applaus bij de PTB)  

  

Mme Françoise De Smedt (PTB).- Nous 

maintenons que ce budget est un budget d'austérité, 

même si un petit mot a été ajouté. Malgré les 

investissements consentis, ceux dont nous avons 

besoin, notamment pour résoudre la crise profonde 

du logement, doivent être bien plus importants. 

Nous avons également besoin d'investissements 

pour rénover les égouts. De même, si nous voulons 

vraiment réduire le nombre de voitures à Bruxelles, 

il va falloir investir massivement dans les 

transports. À cet égard, les investissements réalisés 

ne sont pas suffisants du tout.  

Cela va peut-être vous étonner, mais je suis 

d'accord avec Mme Bertrand quand elle dit : "Il y 

a toujours quelqu'un qui doit payer." C'est vrai et 

tout le débat est de savoir qui va payer ces 

investissements indispensables. Nous ne sommes 

évidemment pas d'accord avec les solutions que 

propose le MR. Pour réaliser ces investissements 

massifs, nous reprochons au gouvernement de ne 

pas aller chercher l'argent là où il se trouve et de 

renvoyer l'addition aux familles. C'est le gros 

reproche que nous formulons.  

Mme Bertrand, vous vous inscrivez aussi dans 

cette logique quand vous dites que les partenariats 

publics-privés (PPP) sont tabous. Mais j'espère 

bien qu'ils sont tabous, quand on sait qu'ils coûtent 

plus cher, au final, que des investissements publics 
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directs ! Votre position est d'ailleurs un peu 

schizophrénique quand, d'une part, vous pointez 

les dettes et appelez à une grande rigueur 

budgétaire, et que vous défendez, d'autre part, des 

PPP qui plombent les finances publiques et font 

payer les familles.  

L'exemple du Diabolo en est la preuve. Depuis la 

mise en place de ce projet ferroviaire reliant 

l'aéroport de Bruxelles-National, les voyageurs 

paient une taxe. C'est le résultat du PPP ! Nous ne 

sommes pas d'accord avec cela.  

Le vrai débat, c'est de savoir qui va payer. Pour 

notre part, nous avons proposé des solutions, des 

solutions qui ne coûtent rien et qui vont chercher 

l'argent là où il se trouve.  

(Applaudissements sur les bancs du PTB) 

  

Mevrouw Barbara de Radigués (Ecolo) (in het 

Frans).- Het lijkt soms alsof we rondjes draaien, 

maar ik heb eerder het gevoel dat we ons in een 

opwaartse spiraal bevinden.  

Ik ben blij dat iedereen overtuigd is van de 

noodzaak om te investeren. Als we de nodige 

creativiteit aan de dag leggen, zijn er heel wat 

mogelijkheden en we moeten daarvoor een alliantie 

op basis van vertrouwen aangaan met de burgers 

en de ondernemingen. De regering moet duidelijke 

doelstellingen vastleggen, maar het is niet alleen de 

verantwoordelijkheid van de overheid om die te 

halen. Iedereen moet meewerken.  

Ik kijk alvast uit naar de begrotingsaanpassing, 

waarin de krachtlijnen uit de beleidsverklaring 

duidelijker vertaald zullen zijn.  

(Applaus bij Ecolo)  

  

Mme Barbara de Radigués (Ecolo).- Pour 

reprendre l'image évoquée hier par mon chef de 

groupe - qui disait que tous les bons films ont une 

fin -, nous sommes toujours dans un jour sans fin. 

Il apparaît toutefois, à la lumière des débats, que 

nous ne sommes pas tout à fait dans un cercle et 

que nous ne revivons pas exactement la même 

chose. Nous sommes plutôt dans une spirale, où les 

choses montent et où nous nous enrichissons, ce 

dont je me réjouis. 

Je suis également heureuse d'entendre que nous 

nous accordons tous sur la nécessité d'investir, 

même si les accents diffèrent. Il s'agit là d'un pas 

important. 

Les possibilités sont nombreuses et l'imagination 

est permise dans un budget déterminé, en alliance 

avec les citoyens, pourvu que l'on retisse leur 

confiance dans les pouvoirs publics. 

L'alliance est également de mise avec les 

entreprises, créatrices d'emploi. Faisons alliance, 

donnons une direction ! Le gouvernement s'efforce 

de définir un cap clair, que tout le monde tâchera 

d'atteindre. La responsabilité ne repose pas 

uniquement sur les pouvoirs publics.  

Nous nous réjouissons de connaître le prochain 

épisode de ce budget 2020, à savoir l'ajustement, 
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qui déclinera plus clairement les accents de la 

déclaration de politique générale (DPG).  

(Applaudissements sur les bancs d'Ecolo) 

  

Mevrouw Alexia Bertrand (MR) (in het Frans).- 

Voor het eerst zou ik willen reageren op uitspraken 

van de PTB, omdat die nu de inhoud betreffen.  

Publiek-private samenwerking (PPS) is een breed 

concept en omvat meer dan de DBFM-contracten, 

waaraan u lijkt te denken. Privépartners zouden 

bijvoorbeeld gemeentegebouwen kunnen isoleren of 

alle koelkasten in supermarkten kunnen vervangen 

door energiezuinige toestellen en zo de 

energierekening met dertig procent doen dalen. De 

privésector wordt dan betaald met die winst op de 

energierekening en via investeringen van de 

Europese Investeringsbank (EIB).  

Dat is een kwestie van creatief nadenken. In 

tegenstelling tot wat u beweert, zijn het niet de 

gezinnen die betalen en ligt de kostprijs niet hoger. 

PPS'en in brede zin zijn creatieve oplossingen die 

gefinancierd worden door de energiewinst die ze 

opleveren. Dat is zowel sociaal, liberaal als 

ecologisch.  

 

 

 

 

 

De voorzitter.- In het voorjaar zullen we dat debat 

uitvoerig kunnen voeren.  

  

Mme Alexia Bertrand (MR).- Comme j'ai été 

citée, je voudrais réagir avec un temps de retard à 

l'intervention de Mme De Smedt.  

C'est la première fois que je réagis par rapport à 

une déclaration du PTB. Je le fais d'autant plus 

volontiers, Mme De Smedt, lorsque vous abordez 

une question de fond car, alors, on peut en débattre 

réellement. C'est le cas, par exemple, du principe 

de partenariat public-privé (PPP). Nous ne 

résoudrons pas cette question aujourd'hui. 

Toutefois, je tiens à signaler que le PPP est un 

concept plus large que les contrats de conception, 

de construction, de financement et d'entretien 

(design, build, finance and maintain, DBFM) 

auxquels vous pensez. Je me limiterai à un 

exemple : quand des opérateurs privés isolent des 

bâtiments communaux ou remplacent tous les 

frigos dans les supermarchés, afin de les rendre 

énergétiquement efficaces, cela entraîne des gains 

de 30 % sur les factures d'énergie. Le secteur privé 

se paye sur ce gain, avec des interventions de la 

Banque européenne d'investissement (BEI). 

Il s'agit donc de raisonnements créatifs. 

Contrairement à ce que vous affirmez, ce ne sont 

pas les familles qui payent et les coûts ne sont pas 

plus élevés. Il faut donc considérer les PPP au sens 

large, comme des solutions créatives dans 

lesquelles il est possible de se payer grâce aux 

gains d'énergie réalisés. Je pense que nous devons 

mener ce débat car il est à la fois social, libéral et 

écologique. 

M. le président.- Évitons de rouvrir le débat 

aujourd'hui car, au printemps, nous aurons 

l'occasion de nous y investir. 

  

De heer Emmanuel De Bock (DéFI) (in het 

Frans).- Mevrouw Bertrand vraagt terecht meer 

aandacht voor de overheidsschuld.  

De echte vraag is echter: in hoeverre zijn we bereid 

om de kosten voor de aflossing van de schulden te 

aanvaarden? Hebben we daar 2, 5 of 10% van onze 

M. Emmanuel De Bock (DéFI).- Mme Bertrand, 

vous avez raison d'insister sur la dette. Nous en 

avons débattu en commission.  

La vraie question, qui se pose d'ailleurs également 

aux gouvernements de la Communauté française et 

de la Région wallonne, est celle de la part que l'on 
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begroting voor veil? Politiek bedrijven betekent ook 

dat je beslist hoever je wilt gaan om je doelen te 

bereiken.  

De meeste gemeenten besteden nagenoeg 10% van 

hun begroting aan het aflossen van hun schulden. 

Hun schuldenlast verontrust me meer dan die van 

het Brussels Gewest, die weliswaar is toegenomen, 

maar nog altijd lager ligt dan de Waalse of federale 

schuld.  

Mevrouw Bertrand, over de begrotingsaanpassing 

2019 zei u dat de helft van de schulden van 2019 

niet voortvloeide uit investeringen. De meerderheid 

heeft echter nooit het tegendeel beweerd. We 

hebben zelfs uitgelegd dat dat kwam doordat het 

Brussels Gewest inkomsten van de onroerende 

voorheffing, ten belope van 500 à 600 miljoen euro, 

heeft voorgeschoten aan de gemeenten, terwijl het 

die zelf nog niet had geïnd.  

(Opmerkingen van mevrouw Bertrand)  

U hebt er zelfs op gewezen dat dat bedrag 

opgenomen was onder de noemer 'subsidies', wat de 

logica zelf is. Wat had u dan gedaan? Had u liever 

gehad dat de gemeenten nog meer schulden hadden 

gemaakt? Dankzij de steun van het Brussels Gewest 

was dat niet nodig.  

  

accepte de réserver au remboursement des 

intérêts : 2 %, 5 % ou 10 % ? La politique est une 

question de curseur placé en fonction d'objectifs. 

L’endettement des communes, qui engage la 

majorité d'entre elles à rembourser près de 10 % 

d’intérêts, m’inquiète davantage que le nôtre, qui a 

certes augmenté mais n'a pas encore atteint le 

niveau de la dette wallonne ou fédérale. 

Mon propos n'est pas de comparer, mais de 

rappeler qu'il s'agit d'un débat de fond, et qu'on ne 

peut utiliser des curseurs différents selon les 

assemblées. 

Pour le reste, Mme Bertrand, vous avez réussi à 

revenir sur l'ajusté 2019 en nous expliquant que la 

moitié de notre dette de 2019 n’était pas due à des 

investissements. Mais nous n'avons jamais 

prétendu le contraire ! Nous vous avons même 

indiqué qu'il s’agissait de la reprise du précompte 

immobilier - 500 ou 600 millions d’euros - que 

nous avions avancé aux communes alors que nous 

ne disposions pas des recettes. 

(Remarques de Mme Bertrand) 

Vous avez même dit que cela figurait dans la 

colonne "subsides", ce qui en justifie bien la 

nature. Dès lors, je vous le demande : qu'auriez-

vous fait ? Auriez-vous préféré que ce soient les 

communes qui s'endettent ? Elles n'ont pas dû le 

faire parce que nous sommes intervenus. 

  

De heer Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a).- Elke 

euro moet twee keer omgedraaid worden voor hij 

wordt uitgegeven. Brussel heeft immers weinig 

middelen. De regering lijkt gemotiveerd en beschikt 

over de nodige projecten, maar ze moet nagaan of 

de administratie wel goed functioneert. Die is 

immers een essentiële schakel in de uitvoering van 

het beleid.  

(verder in het Frans) 

Op papier ziet alles er goed uit, maar de resultaten 

blijven uit. Moeten we geen audits uitvoeren om de 

efficiëntie van de overheidsdiensten te verbeteren? 

U kunt in ieder geval rekenen op de steun van de 

sp.a.  

  

M. Fouad Ahidar (one.brussels-sp.a) (en 

néerlandais).-Tout euro doit être retourné deux 

fois avant d'être dépensé. Bruxelles n'a que peu de 

moyens. Le gouvernement a l'air motivé et dispose 

des projets nécessaires, mais il doit contrôler si 

l'administration fonctionne bien, car elle est un 

maillon essentiel de l'exécution de la politique.  

(poursuivant en français) 

Je suis très critique par rapport à cela. Il y a des 

moyens financiers, des ministres motivés, des 

budgets, des possibilités... Sur papier, tout est là ! 

Pourtant, les résultats sur le terrain sont 

problématiques, et sans relais, ils le resteront. Peut-

être serait-il temps de voir ceux dont nous 

disposons dans l'administration. Ne faudrait-il pas 

procéder à des audits supplémentaires pour 
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améliorer l'efficacité de celle-ci ? Hier, j'ai 

téléphoné au Samusocial pour trouver un lit. Il n'y 

avait ni place, ni même une couverture pour 

dépanner. Il y a là vraiment un problème.  

Vous pouvez en tout cas compter sur notre soutien. 

Nous verrons les résultats au mois de mars. 

  

Mevrouw Céline Fremault (cdH) (in het Frans).- 

Mijnheer Gatz, u bleef erg stil over de inkomsten.  

Ik blijf aandringen op het akkoord over de 

zogenaamde burden sharing, omdat we daardoor 

aanzienlijke middelen kunnen uittrekken voor het 

milieubeleid en omdat het onrechtstreekse positieve 

gevolgen kan hebben inzake huisvesting en 

ruimtelijke ordening.  

Ik bedank iedereen voor de serene sfeer bij deze 

begrotingsbesprekingen, die we al enkele jaren 

moesten missen. 

De regering erkent de moeilijke situatie en 

bespaart. We zullen zien wat er gebeurt bij de 

begrotingsaanpassing.  

We moeten blijven investeren, het werk voortzetten 

en efficiënte beleidsmaatregelen versterken.  

In de lente zullen we vooral zien of de regering over 

de middelen beschikt om haar ambities waar te 

maken. 

  

Mme Céline Fremault (cdH).- M. Gatz, vous 

n'avez pas été très disert au sujet des recettes.  

Je reviendrai régulièrement pour souligner la 

nécessité d'appliquer l'accord sur la répartition des 

charges nationales (burden sharing), car il peut 

dégager des marges importantes pour 

l'environnement et, de manière transversale, avoir 

des effets bénéfiques sur les politiques du 

logement et de l'aménagement du territoire. 

Je voudrais remercier l'ensemble des groupes 

politiques, ainsi que la présidence et la vice-

présidence, pour la bonne tenue de ces débats 

budgétaires. Ils se sont déroulés dans une ambiance 

sereine que je n'avais plus connue depuis quelques 

années. L'exercice a été honnête et chacun a pu 

exprimer son point de vue. 

Nous suivons une voie austère et le gouvernement 

a reconnu avec humilité que la période n'est pas 

facile. Nous verrons comment les choses se 

passeront au printemps prochain. 

Il faut continuer à investir, à poursuivre le travail 

entamé, à renforcer les politiques efficaces qui 

donnent l'image ambitieuse d'une Région en 

transition, et innover encore et toujours. 

Je rejoins moins Mme de Radigués lorsqu'elle 

affirme que le printemps montrera encore 

davantage la volonté du gouvernement d'imprimer 

sa marque. Je pense surtout qu'il révélera si la 

majorité a les moyens de ses ambitions. 

Comme je le disais ce matin, au-delà des clivages 

politiques, notre responsabilité est collective. 

 

  

De voorzitter.- De samengevoegde algemene 

bespreking is gesloten. 

 

M. le président.- La discussion générale conjointe 

est close. 
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Bespreking van de begrotingstabellen en de 

artikelen  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van ordonnantie houdende de middelenbegroting 

van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest voor het 

begrotingsjaar 2020 (nrs. A-35/1 en 2 – 2019/2020).  

Begrotingstabel  

Geen bezwaar?  

Aangenomen.  

Artikel 1  

Geen bezwaar?  

Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 25  

Geen bezwaar?  

Aangenomen.  

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabellen is gesloten.  

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van ordonnantie.  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van ordonnantie houdende de algemene 

uitgavenbegroting van het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest voor het begrotingsjaar 2020 (nrs. A-36/1, 

2 en 3 – 2019/2020), op basis van de door de 

commissie aangenomen tekst.  

Begrotingstabel  

Geen bezwaar?  

Aangenomen. 

Artikel 1 

Geen bezwaar? 

Discussion des tableaux budgétaires et des 

articles 

M. le président.- Nous passons à la discussion des 

articles et du tableau budgétaire du projet 

d'ordonnance contenant le budget des voies et 

moyens de la Région de Bruxelles-Capitale pour 

l’année budgétaire 2020 (nos A-35/1 et 2 – 

2019/2020). 

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Articles 2 à 25 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet d’ordonnance. 

M. le président.- Nous passons à la discussion des 

articles et du tableau budgétaire du projet 

d'ordonnance contenant le budget général des 

dépenses de la Région de Bruxelles-Capitale pour 

l’année budgétaire 2020 (nos A-36/1, 2 et 3 – 

2019/2020), sur la base du texte adopté par la 

commission. 

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 
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Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 130  

Geen bezwaar? 

Aangenomen.  

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabellen is gesloten. 

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van ordonnantie.  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van verordening houdende de middelenbegroting 

van de agglomeratie Brussel voor het begrotingsjaar 

2020 (nrs. A-38/1 en 2 – 2019/2020).  

Begrotingstabel  

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikel 1 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 4  

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabellen is gesloten. 

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van verordening.  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van verordening houdende de algemene 

uitgavenbegroting van de agglomeratie Brussel 

voor het begrotingsjaar 2020 (nrs. A-39/1 en 2 – 

2019/2020).  

Adopté. 

Articles 2 à 130 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet d’ordonnance. 

M. le président.- Nous passons à la discussion des 

articles et du tableau budgétaire du projet de 

règlement contenant le budget des voies et moyens 

de l’agglomération de Bruxelles pour l’année 

budgétaire 2020 (nos A-38/1 et 2 – 2019/2020). 

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Articles 2 à 4 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet de règlement. 

M. le président.- Nous passons à la discussion des 

articles et du tableau budgétaire du projet de 

règlement contenant le budget général des 

dépenses de l’agglomération de Bruxelles pour 

l’année budgétaire 2020 (nos A-39/1 et 2 – 

2019/2020). 
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Begrotingstabel 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikel 1 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 5  

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabellen is gesloten. 

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van verordening.  

  

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Articles 2 à 5 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet de règlement. 

  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van ordonnantie houdende de middelenbegroting 

van de Gemeenschappelijke Gemeenschaps-

commissie voor het begrotingsjaar 2020 (nrs. B-

12/1 en 2 – 2019/2020).  

Begrotingstabel  

Geen bezwaar? 

Aangenomen.  

Artikel 1 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 4 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

M. le président.- Nous passons à la discussion du 

tableau budgétaire et des articles du projet 

d'ordonnance contenant le budget des voies et 

moyens de la Commission communautaire 

commune pour l’année budgétaire 2020                 

(nos B-12/1 et 2 – 2019/2020). 

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Articles 2 à 4 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 



59 (2019-2020) – Nr. 12 13-12-2019 N° 12 – (2019-2020)  

 Ochtendvergadering  Séance du matin  

 

 

___________________________________________________________________________________________________________ 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Plenaire vergadering – Integraal verslag 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Séance plénière – Compte rendu intégral  

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabel is gesloten.  

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van ordonnantie.  

De voorzitter.- Wij gaan over tot de bespreking van 

de artikelen en de begrotingstabel van het ontwerp 

van ordonnantie houdende de algemene 

uitgavenbegroting van de Gemeenschappelijke 

Gemeenschapscommissie voor het begrotingsjaar 

2019 (nrs. B-13/1, 2 en 3 – 2019/2020).  

Begrotingstabel 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikel 1 

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

Artikelen 2 tot 20  

Geen bezwaar? 

Aangenomen. 

De bespreking van de artikelen en de 

begrotingstabel is gesloten.  

Wij zullen later stemmen over het geheel van het 

ontwerp van ordonnantie.  

 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet d’ordonnance. 

M. le président.- Nous passons à la discussion du 

tableau budgétaire et des articles du projet 

d'ordonnance contenant le budget général des 

dépenses de la Commission communautaire 

commune pour l’année budgétaire 2020                  

(nos B-13/1, 2 et 3 – 2019/2020). 

Tableau budgétaire 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Article 1er 

Pas d'observation ? 

Adopté. 

Articles 2 à 20 

Pas d'observation ? 

Adoptés. 

La discussion du tableau budgétaire et des articles 

est close. 

Nous procéderons tout à l'heure au vote nominatif 

sur l'ensemble du projet d’ordonnance. 

  

MONDELINGE VRAGEN  

De voorzitter.- Aangezien alle mondelinge vragen 

ingeschreven op de agenda een schriftelijk 

antwoord hebben ontvangen, worden ze van de 

agenda afgevoerd (zie bijlage).  

  

QUESTIONS ORALES  

M. le président.- Étant donné que toutes les 

questions orales inscrites à l’ordre du jour ont reçu 

réponse écrite, elles sont dès lors retirées de l’ordre 

du jour (voir annexe). 

  

- De vergadering wordt gesloten om 11.47 uur.  

  

- La séance est levée à 11h47.  

  

_____ _____ 
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BIJLAGE 
 

MONDELINGE VRAGEN 

(SCHRIFTELIJKE VRAGEN WAAROP NOG NIET WERD GEANTWOORD) 

 

 MONDELINGE VRAAG (nr 43) van de heer Marc LOEWENSTEIN (F), aan mevrouw Elke VAN den 
BRANDT, minister van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Mobiliteit, Openbare 
werken en Verkeersveiligheid, betreffende «de follow-up van de audit inzake Brussel Mobiliteit 
en de prioritaire aanwervingen». 

 MONDELINGE VRAAG (nr 46) van mevrouw Anne-Charlotte d'URSEL (F), aan mevrouw Elke VAN 
den BRANDT, minister van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Mobiliteit, 
Openbare werken en Verkeersveiligheid, betreffende «de eigen beddingen voor bussen en 
trams». 

 MONDELINGE VRAAG (nr 47) van mevrouw Aurélie CZEKALSKI (F), aan mevrouw Elke VAN den 
BRANDT, minister van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Mobiliteit, Openbare 
werken en Verkeersveiligheid, betreffende «de invoering van een energiebeleid in de 
kabinetten». 

 MONDELINGE VRAAG (nr 54) van mevrouw Hilde SABBE (N), aan mevrouw Elke VAN den 
BRANDT, minister van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Mobiliteit, Openbare 
werken en Verkeersveiligheid, betreffende «de data verzameld door ANPR-camera's». 

Brussel, 4 december 2019 
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ANNEXE 
 

QUESTIONS ORALES 
 

(QUESTIONS ÉCRITES AUXQUELLES IL N’A PAS ÉTÉ RÉPONDU) 

 
 

 QUESTION ORALE (n°43) de M. Marc LOEWENSTEIN (F), à Mme Elke VAN den BRANDT, 
ministre du gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargée de la mobilité, des 
travaux publics et de la sécurité routière, concernant «le suivi de l'audit de Bruxelles Mobilité 
et les recrutements prioritaires». 

 

 QUESTION ORALE (n°46) de Mme Anne-Charlotte d'URSEL (F), à Mme Elke VAN den BRANDT, 
ministre du gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargée de la mobilité, des 
travaux publics et de la sécurité routière, concernant «les sites propres des bus et des trams». 

 

 QUESTION ORALE (n°47) de Mme Aurélie CZEKALSKI (F), à Mme Elke VAN den BRANDT, 
ministre du gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargée de la mobilité, des 
travaux publics et de la sécurité routière, concernant «la mise en place d'une politique 
énergétique au sein des cabinets». 

 

 QUESTION ORALE (n°54) de Mme Hilde SABBE (N), à Mme Elke VAN den BRANDT, ministre du 
gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargée de la mobilité, des travaux publics 
et de la sécurité routière, concernant «Les données recueillies par les caméras ANPR». 

 
 

Bruxelles, le 4 décembre 2019 
 


